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)as za 
zpolnitev 
irisege 
v zgodovini vsakega naro-

^ so dnevi, v katerih so ti 
opravljali odločilne izpite. 
;s naših tleh, kjer so se sto-
(tja spopadale želje-osvajal-
fj s svobodoljubjem naro-
ja, je preteklost vrezala da-
jj/ne, ko so bih in bodo izvir 
nore moči. 

Med vsemi datumi prete-
\}osti zavzema posebno me-
0 Dan republike. Zadnje 
ini tretjega vojnega leta so 
iilipostavljeni temelji takrat 
in-ave in revne Jugoslavije, 
b je danes znana in spošto-
ma v svetu. Štiri desetletja 
^vbodnega in neodvisnega 
tivljenja v Titovi Jugoslaviji. 
To je jubilej, ki vzbuja spo
min na opravljeno, a še bolj 
lahteva pogled v prihodnost. 
$tiri desetletja - to je najdalj-
ia svoboda, ki se jo spomi
njajo naši narodi in narodno-
tti. 

Jugoslavije je ena od red-
iih dežel v svetu, katere po
gojni raz\'oj je bil vedno na 
rzpenjajoči se spirali kljub 
dolgovom preteklosti in za
ostalosti. To svoje vztrajno, 
lestrpno in hitro napredova
nje z repa razvojnih lestvic 
proti srednjerazvitim deže
lam je Jugoslavija drago pla
čala. Toda od takšnih poti in 
ciljev ni odstopala. Danes 
postaja Jugoslavija s svojim 
samoupravljanjem primer, 
ki ga v svetu vse bolj uporab
ljajo in proučujejo. Res da 
štiridesete obletnice republi
ke, njenega obdobja zrelosti, 
ne proslavljamo na lovori
kah. Težave, ki jih vsako
dnevno čutimo in ob njih 
ntrajno popravljamo napa
ke in spodrsljaje, morajo po
stati vzpodbuda za še večji 
trud. Težave je imela ta deže
la, vselej na pretek. Včasih 
tudi večjih, kot so današnje. 
Skupno in odločno smo jih 
Vedno premagovali. 

I Borba proti lastnim napa-
' kam, odkrit pogled v resni
co, vse to je že dolgo naš na-
^in življenja. Tako nas je učil 
'n naučil Tito. Pred več kot 
tremi leti in pol, ko smo se 
Poslavljali od našega največ
jega učitelja in tovariša, smo 
prisegli, da bomo nadaljevali 
Po Titovi poti. 

Prišel je čas, da prisego iz
polnimo. 

Tudi cene dvigalo temperaturo 
KoUko nas stane toplota In kako Jo dobivamo? 
O tem v temi tedna 

Analize in primerjave so 
pokazale, da je ogrevanje 
stanovanj v Celju najdražje 
v Sloveniji. Tudi zelo razno
liko je, ker je sistem ogreva
nja zelo različen, ob vsem 
tem pa temelji na ekonom
ski računici, ki je izhodišče 
za razmišljanje tudi za na-
dalnjih petdeset let. Med 
vsemi variantami, ki je na 
prvi pogled najdražja, vse
kakor pa bi dokončno vne
sla red v kaos neenakih 
ogrevalnih sistemov v Ce
lju, je napeljava toplovoda 
iz Šoštanja. 

Na območju celjske obči
ne vzdržujejo 47 kotlarn, a le 
za dvajset od njih imajo kur
jače, za ostale pa skrbijo hiš
ni sveti. Stanje na objektih je 
slabo, ker nihče ni skrbel za 
enotno gradnjo kotlarn, zato 
je nujno celotni sistem ogre
vanja sanirati, predvsem pa 
izvesti enotni sistem toplot
ne meritve. Strokovnjaki pa 
poudarjajo, da v takem raz

nolikem sistemu ogrevanja 
ni mogoče namestiti cenej
ših merilnih naprav. D o zdaj 
jim je uspelo namestiti me
rilce le v petnajstih blokih, 
vendcir so to merilci, ki ne 
odgovarjajo standardu, ki ga 
zahteva strokovna služba. 
Zato ta sistem nameščanja 
cenenih merilcev v blokih ni 
perspektivna rešitev, pač pa 
je potreben enoten dogovor 
za enotni sistem ogrevanja, 
kar pa je za enkrat v Celju še 
utopija. 

D o izpada pri ogrevanju 
stanovanj v Celju prihaja tu
di zaradi zastarelosti ogre
valnih naprav, ni pa tudi do

volj tehničnega kadra, ki bi 
ob izpadu okvare takoj lahko 
popravil. 

Cene ogrevanja rastejo in 
so zelo različne ter odvisne 
od sistema ogrevanja. Naj
dražje so tiste kurilnice, ki 
ogrevajo z mestnim plinom. 
V Miklošičevi ulici v Celju so 
že sprejeli nove cene in sicer 
bodo odslej plačevali po 
56,20 dinarjev za kvadratni 
meter. Najcenejše pa je ogre
vanje s p remogom in bi še 
naprej veljalo 23,65 dinarjev 
za kvadratni meter. 

In kako je v ostalih obči
nah celjskega odmočja? O 
tem na strani 11. 

Ko Človek takole v sebe 
seže 
Intervju z Jankom Ževartom ob nje
govi 60 letnici. Stran 5. 

Cas AVNOJ-a 
Pričetek feljtona o temeljih nove Jugoslavije. Stran 7. 

Prava vojaška sablja nikoli ne zarjavl 
Drenovih devet desetletij Škufcovega Franceta iz Celja. 
Stran 17. 

Poguma bo treba 
za še boljše deio 
v celjski SZDL Iščejo novo kakovost v 
lastni organiziranosti 

Ljudje so pripravljeni delati 
v Socialistični zvezi, a pri tem 
želijo čiste račune in odpravo 
številnih slabosti, ki jih sedaj 
pri tem omejujejo. Tako so po
udarjali na programsko volil
nih sejah v krajevnih organiza
cijah in občinske konference v 
Celju. Številna so vprašanja, s 
katerimi se danes srečujemo, 
pa naj gre za uresničevanje 
dolgoročnega programa go
spodarske stabilizacije ali na-
daljni raz\'oj samoupravljanja 
in delegatskega sistema. Oboje 
je v veliki meri odvisno prav 
od krepitve Socialistične zveze 
kot najširše organizacije delov
nih ljudi ip občanov. 

Prav zato je še toliko bolj po
membno, kako bo Socialistič
na z\-eza sposobna ravnati ob 
odprtih vprašanjih in proble
mih. Mnogo je že doslej uspeš
no reševala, veliko jih ostaja, 
zato bo potrebna tudi selekcija 
in vrstni red pri njihovem reše
vanju. Potrebno pa bo tudi več 
poguma za upor zoper slabosti, 
zoper nasprotnike in lastne na
pake, predvsem pa tesna pove
zanost z ljudmi. V krajevnih 
organizacijah so se odločili, da 
bodo povsod vsaj dvakrat let
no sklicali zbor občanov, poleg 
tega pa bodo dosledno pobrali 
članarino in izbrali poverjeni
ke, ki jim bodo dali tudi večjo 
veljavo. Novo kakovost torej 
išče celjska socialistična zveza 
v lastni organiziranosti in neiz
koriščenih možnostih sistema. 

Da je to ena izmed poti za 
krepitev vloge S Z D L so potr

dili tudi v vsebinsko bogati 
razpravi na programsko volilni 
seji občinske konference. V 
njej pa so spregovorili še o ak
tualnih vprašanjih uresničeva
nja dn.ižbenoekonomskih 
odnosov, o varstvu okolja in 
urejanju delovnega in bivalne
ga prostora. Velik pa je bil de
lež mladine, ki je spregovorila 
o vključevanju mladih v druž
beno življenje, o zaposlovanju 
in lastnem delu v osnovnih or
ganizacijah. 

Za predsednika občinske 
konference so ponovno iz\'olili 
Draga Medveda in za sekretar
ja Draga Stokovnika. 

M I L E N A B. P O K L I C 

Praznik 
republike v 
Cellu 

Kulturni delavci Celja 
in družbenopolitične orga
nizacije so pripravili pri
reditev v počastitev Dne
va republike in 40-letnice 
II. zasedanja A\'NOJ-a. 

Danes ob 18. uri bo v hali 
Golovec proslava, pri
pravljena na drugačen na
čin kot smo bili vajeni do
slej. Brez uvodnih* govo
rov se bo pričela priredi
tev, na kateri bodo nasto
pili najbolj znani profesio
nalni in ljubiteljski kul
turni delavci Celja. 

Bomo letos morali bolj odviti ventile pri ogrevanju naših stanovanj? Več v temi tedna (Foto: Edi Masneci 



Se vedno neznana usoda 
zgodovinskega arhiva v Celju 

Zgodovinski arhiv nima 
pogojev, da bi izpolnjeval 
svojo v logo v celoti. Prostori, 
s katerimi razpolaga, so utes
njeni in nefunkcionalni, 
vrsta pomembnih zgodovin
skih dokumentov pa ostaja v 
posameznih občinah, v de
lovnih organizacijah, v druž
benopolitičnih organizaci
jah, čeprav smo z zakonom 
opredelili , da je takšna gradi
va treba čuvati in tudi 
ustrezno obdelati. Očitno je 
torej treba nekaj narediti. T o 
pa.je tudi skupna ocena sve
ta občin celjskega območja. 

Kaj in kako - to pa je vpraša
nje, ki ga bodo, kot kaže, re
šili šele januarja, rešitev pa 
bo treba uskladiti tudi z in
teresi zasavskih in posav
skih občin. Gradnja novega 
objekta namreč zahteva no
va sredstva. 

Razprave o nujnosti spre
memb pri hranjenju zgodo
vinskih gradiv, segajo že 
vrsto let nazaj. Iz njih so izšle 
zahteve po strokovnih oce
nah najustreznejših pogojev 
za delo Zgodovinskega arhi
va in po projektni dokumen
taciji kot osnovi za izdelavo 

predloga finančne konstruk
cije. Na svetu občin pa so 
prejšnji teden spet zahtevali 
celovito informacijo o vsem 
opravljenem delu. Resda 
prenagljene odloči tve niso 
dobre, a o usodi Zgodovin
skega arhiva v Celju se odlo
čajo že tako dolgo, da o pre
nagljenosti že ne bi mogl i 
več govoriti . 

Na seji sveta občin so spre
govori l i o osnovnih nedogah 
v letu 1984: o pripravah reso
lucij o družbenoekonom
skem razvoju, stabilizacij
skih programov z vidika dol
goročnega usmerjanja nalog, 
o skupni in splošni porabi 
ter o investicijah. Spregovo
rili pa so tudi o davčni politi
ki. Pri tem so opozorili na 
olajšave za razvoj drobnega 
gospodarstva v zasebnem 
sektorju in živinorejski kme
tijski proizvodnji. Predlagali 
pa so, da bi veljal davek na 
osebne dohodke v višini 0,5 
odstotka v vseh občinah in 
ne le v tistih, kjer z njim re
šujejo splošno porabo. 

M I L E N A B. P O K L I C 

Presailii vodnjalci 
Zelo bodo lahko pogasili le gasilci 

v šentjurski občini, kjer 
se že od junija otepajo s pro
blemi pri oskrbi s pitno vo
do, so se razmere še zaostri
le. Zmrzal je namreč po
vzročila, da so presahnili 
tudi tisti vodnjaki, iz kate
rih so doslej vendarle še 
lahko zajemali vodo. 

Takšne razmere seveda 
terjajo hitro in učinkovito 
ukrepanje. Na ponedeljkovi 
seji občinskega štaba za ci
vilno zaščito so ocenili, da 
jih sami ne bodo mogl i pre
mostiti. 2 e zato ne, ker raz
polagajo gasilci v šentjurski 
občini le z eno 5000-litersko 
cisterno in s tremi 2500-liter-
skimi, kar pa je premalo za 
to, da bi z njimi dnevno oskr
bovali z vodo vse kritične 
predele v občini. Brez vode 
so predvsem prebivalci šti
rih krajevnih skupnosti, 
Dobja, Kalobja, Dramelj in 
Ponikve , v ostalih predelih 
občine, kjer priteka voda iz 
zajetij v Skof ji vasi in na Tin-

skem, pa je oskrba z vodo 
sicer za tretjino zmanjšana, a 
vendarle ne kritična. Na seji 
štaba so tudi povedali , da so 
šentjurski gasilci od meseca 
junija do 25. oktobra prepe
ljali v cisternah kakih 5,5 mi
lijonov litrov vode in opravi
li kakih 1500 prevozov. V 
zdajšnjih kritičnih dneh pa 
je naročil toliko, da j im sami 
niso več kos. Samo v torek 
bi, za primer, morali v okoli
co Šentjurja prepeljati kar 27 
cistern vode, kar pa je glede 
na počasen vodni pritok in 
na majhno številno cistern 
praktično nemogoče. Na šta
bu za civilno zaščito so zato 
sklenili prositi za pomoč so
sednje občine, da bi j im po
sodile nekaj gasilskih ci
stern. Obenem pa so pozvali 
krajevne skupnosti, naj oči
stijo in usposobijo nekaj ci
stern za gnojevko, s katerimi 
bi tudi lahko vozili vodo do 
gospodinjstev in kmetij. Do
datne ukrepe pa bodo spre
jeli še na današnji izredni se
ji izvršnega sveta, kjer bodo 
spregovorili tudi o tem, kako 
v bodoče uveljaviti nemoten 
sistem vodooskrbe v občini. 

D S 

Na Ifonferenci 
v ospredju 
voda 

Na programsko volilni 
konferenci občinske orga
nizacije SZDL Šentjur so 
za predsednika občinske 
konference ponovno izvo
lili Jakoba Ratajca, za 
podpredsednika Florjana 
Erjavca in za sekretarja 
Dušana Vodeba. 

V razpravi so delegati 
opozorili na številna vpra
šanja, ki so jim večji del po
zornosti namenile tudi pro
gramsko volilne konferen
ce S Z D L v krajevnih skup
nostih. Posebej so v zvezi s 
tem izpostavili problemati
ko avtobusnih prevozov, ki 
se kljub številnim posku
som še ni povsem uredila 
in omenili kritično oskrbo 
s pitno vodo v občini, ki 
terja takojšnje ukrepanje. 
Zavzeli so se tudi za to, da 
bi se čim prej pričela ure
sničevati določila dogovora 
o zbiranju sredstev po do-
micilnem principu, ki ga je 
osem občin celjskega ob
močja podpisalo že v maju, 
saj je tudi od njega v marsi
čem odvisen hitrejši razvoj 
krajevnih skupnosti v tej 
manj razviti občini. 

Več za materialne 
strošife in doliodice 

Bolnišnično in speciali
stično zdravstveno varstvo 
je zaradi strme rasti mate
rialnih stroškov vse dražje. 
Da bi vsaj delno omilili po
sledice, je skupščina med
občinske zdravstvene skup
nosti povečala sredstva za 
materialne stroške za 30 od
stotkov, za osebne dohodke 
pa za 19,5 odstotka ali skup
no za 22,1 odstotka. 

T o je precej več, kot je bilo 
predvideno ob podpisu sa
moupravnih sporazumov o 
svobodni menjavi dela, ki so 
jih za letos podpisali junija, 
za razliko od nekaterih dru
gih zdravstvenih regij v Slo
veniji pa to povečanje ne bo 
bremenilo uporabnikom na 
primer preko višje participa
cije, pač pa ga rešujejo s 
sredstvi, namenjenimi za 
zdravstveno informacijski 
sistem in sredstvi, namenje
nimi za potrebe splošne ljud
ske obrambe. Z temi dodat
nimi sredstvi v Zdravstve
nem centru Celje predvide
vajo, da bodo leto zaključili 
brez izgub. 

Ob siceršnji enotnosti ob
činskih zdravstvenih skup
nosti na območju, da zagoto-
v e za zdravstvene temeljne 
organizacije dodatna sred
stva, izstopa občinska zdrav
stvena skupnost Šmarje pri 
Jelšah. Resda so k samo
upravnemu sporazumu že 
pomladi pristopili pogojno, 
ker se obseg opravljenega 
dela ni ujemal s fakturira
nim, sedaj pa so sprejeli še 
sklep, da plačujejo storitve 
Zdravstvenega centra Celje 
po veljavnih cenah v celoti, 
ne pa po sporazumu. P o d 
tem pogojem tudi sprejema
jo valoriziran program. Seve
da se niti ostale občinske 
zdravstvene skupnosti niti 
Zdravstveni center s tem ne 
strinjajo, saj je nesprejemlji
vo , da ena skupnost odstopi 
od podpisanega samouprav
nega sporazuma dva meseca 
pred iztekom. Sporno lansko 
fakturiranje je bilo za vse 
skupnosti enako, vse skup
nosti ' pa poleg opravljenih 
storitev Zdravstvenemu cen
tru zagotavljajo sredstva tu
di za stalne stroške. Na skup
ščini spora niso uspeli rešiti, 
zato so imenovali arbitražo. 

Seveda pa povečana sred
stva za zdravstvo brez smotr
nega ravnanja z njimi še ne 
zagotavljajo normalnega po
ložaja zdravstvenih temelj
nih organizacij. V vseh obči
nah so zdravstvene skupno
sti sprejele svoje stabilizacij
ske programe, prav tako so 
jih nekatere zdravstvene te
meljne organizacije. Zaradi 
tesne medsebojne povezano
sti in soodvisnosti pa so nuj
na skupna, usklajena priza
devanja, torej tudi enoten 
program Zdravstvenega cen
tra. Ta se sicer delno odraža 
v planih dela, a to je še pre
malo. Kljub temu pa je bilo 
že precej narejenega, pri
pravljajo pa na primer ur-
gentno laboratorijsko linijo 
ter povezanost reševalne 
službe v regiji. 

M I L E N A B. P O K L I C 

Razvijali bodo selccijsifo delo 
KonllškI SZDL poslel pradseHule Mar Ha Poli čar 

s sekcijskim delom je so
cialistična zveza v konjiški 
občini močno posegla med 
delovne ljudi in občane, ki 
bolj tudi sami spoznavajo, 
da je to njihova prednost in 
se tudi vse bolj zanimajo za 
rešitve na številnih področ
jih. 

Iskanja najboljših rešitev 
so že prinesla uspehe. Tako 
na primer na področju hidro
melioracij, ko sprva ni bilo 
malo tistih lastnikov zem
ljišč, ki so imeli pomisleke 
glede uporabnosti novo pri
dobljene zemlje. P o krajev
nih skupnostih v konjiški 
občini so z razpravami in ra
zmišljanji na sekcijski način 

rešili tudi marsikateri komu
nalni problem. Tak način de
la bo socialistična zveza 
ohranjala in razvijala še na
prej. Tako je v uvodnem po
ročilu na. četrtkovi program-
sko-volilni konferenci občin
ske organizacije socialistič
ne zveze Slovenske Konjice 
dejal dosedanji predsednik 
Fil ip Beškovnik. 

V razpravi pa je nato bese
da nanesla tudi na ugodne 
gospodarske rezultate v ob
čini. Izhodišča organizacij 
združenega dela za naslednje 
leto so precej smela in za več 
odstotkov nad republiškimi 
predvidevanji. Ugodni go-
spodai'ski rezultati seveda 
ne smejo uspavati, kajti če so 

načrti za naslednje leto še 
bolj ambiciozni, se jih bo da
lo uresničiti samo s trdim de
lom in dobro organizacijo. 

O b koncu so izvolili novo 
vodstvo in organe občinske 
konference in se zahvalili 
dosedanjim aktivistom za 
opravljeno delo. Nova pred
sednica je Marija Poličar, 
podpredsednik Stane Ko
kelj, funkcijo sekretarja pa 
bo še naprej opravljal Izi
dor Roškar. 

Program investicij za nasled
nje leto pa znaša več kot 2 
milijardi dinarjev. 

M A T E J A P O D J E D 

Delovne organizacije 
brez razvojnih planov 
Ugodni rezultati ob devetmesečlu 

Ocena devetmesečnih rezul
tatov v laški občini je vzpod
budna. Obseg proizvodnje se 
je povečal za 3 odstotke, kme
tijska proizvodnja je večja za 
12 odstotkov, izvoz pa se je po
večal za več kot polovico. -
Ugodna je tudi ocena osnutka 
resolucije za prihodnje leto. 

Kljub temu pa kaže, da de
lovne organizacije nimajo do
volj pogumnih načrtov za na
prej, kai dolgoročno pomeni 
stagnacijo laškega gospodar
stva. 

To bi bila kratka ocena dose
danjih gospodarskih rezulta
tov in osnutka resolucije. 

O obeh dokumentih so prejš
nji teden razpravljali na občin
ski konferenci zveze komuni
stov in na seji občinske skup
ščine Laško. 

Ob teh pozitivnih premikih 
naj omenimo še to, da so se 
zmanjšale izgube in jih imata 
ob devetmesečju le še Bor La
ško in Cementarna v Zidanem 
mostu, pa tudi tam so manjše 
kot ob poUetju. Ob tem velja 
izpostaviti, da ukrep družbe
nega varstva v Boru že daje 
prve razultate, saj se je proiz
vodnja v tem času povečala za 
30 odstotkov v primerjavi z 
meseci, ko tega ukrepa ni bilo. 

Izboljšal se je tudi izkoristek 
delovnega časa, čemur botruje 
izredna pripravljenost delav
cev za delo preko rednega de

lovnega časa. Ob vsem tem pa 
laško gospodarstvo z osebnimi 
dohodki močno zaostaja za 
povprečjem v republiki. 

Kljub temu v občini niso 
preveč optimistični. Cela vrsta 
manjših temeljnih organizacij 
prihaja v težave. Gre predvsem 
za tiste, ki so vezane na izvajal
ska dela. Ker novih naložb ni, 
ostajajo brez dela. Ingradov 
tozd v Laškem naprimer, ne 
more narediti plana za prihod
nje leto, ker nima naročil. V 
obrtno montažnem podjetju si 
že leto dni niso dvignili oseb
nih dohodkov, podobno je v 
Elektrokovinarju, Metallesu in 
drugod. 

Tudi resolucija za prihodnje 
leto na področju investicij ne 
prinaša bistveno novega, pa še 
tiste, ki jih delovne organizaci
je predvidevajo; so vprašljive, 
zaradi likvidnostnih težav. 
Brez večjih vlaganj pa ne mo
rejo razširiti obseg proizvodnje 
in tudi ne narediti bistveno več 
pri povečanju izvoza. 

Laščani veliko pričakujejo 
od projekta prestrukturiranja 
gospodarstva, ki je že v izdela
vi. Toda vedno znova opozarja
jo, da brez večjih vlaganj ni 
pričakovati večjega napredka 
v gospodarstvu občine, ki še 
vedno stoji na meji nerazvito
sti. 

\ T O L E T A V. E I N S P I E L E R 

Mladi so 
povedali svoje 

o delu v pre teklem 
mandatnem obdobju so 
preteklo sredo spregovo
ri l i mlad i v občini Šmar
je pri Jelšah. 

V razpravi na program-
sko-volilni seji občinske 
konference Z S M S , ki je 
bila vsebinsko pestra, 
predvsem pa kritična, so 
delegati opozorili zlasti 
na probleme in po
manjkljivosti na področ
ju usmerjenega izobraže
vanja, govoril i so o glav
nih vzrokih, zakaj mladi 
še vedno odhajajo s kme
tij, ocenili možnosti zapo
slovanja mladin ob za
skrbljujočih podatkih ob
činske skupnosti za zapo
slovanje, govori l i o delu v 
osnovnih organizacijah 
mladih in drugem. 

Programska volilna se
ja občinske mladinske or
ganizacije Šmarje pri Jel
šah je bila dobro priprav
ljena, dobra je bila tudi 
udeležba delegatov in 
predstavnikov ostalih 
družbenopolitičnih orga
nizacij ter občinske skup
ščine. Spodbudne so bile 
zlasti posamezne razpra
ve, ko je marsikdo rekel 
bobu bob. 

N o v i sekretar občinske 
organizacije mladih je 
Boris Petek, Hinku Že -
karju pa so mladi še za 
leto dni zaupali funkcijo 
presednika. 

^ A . 

Stabilizacija - a ne na papirju 
Naloge, ki nas čakajo, ne 

dopuščajo omahovanja. 
Terjajo dobro organizira
nost in usklajeno akcijo. 
Predvsem pa učinkovito, 
sai poziv k uresničevanju 
dolgoročnega programa go
spodarske stabilizacije ne 
sme ostati le mrtva črka na 
papirju temveč mora biti 
najmočnejša gonilna sila 
naše dejavnosti. 

V to temeljno usmeritev so 
na programsko volilni seji 
občinske konference S Z D L 
Mozirje strnili naloge pri
hodnjega obdobja, ki se jih 
je treba, kot so poudarjali na 
seji in v pripravah nanjo, lo
titi z zmerno mero optimi
zma. Ta opt imizem izvira iz 
dosežkov minulega obdobja, 
ki jih ocenjujejo kot spodbu
dne, čepirav marsikje opozar
jajo tudi na pomanjkljivosti. 

Občinsko konferenco 
S Z D L v Mozirju bo še na
prej vodil Hinko Cop, za 
predsednico so izvolili Re-
ziko Plaznik, za sekretarja 
pa Zdravka Novaka. 

T e se med drugim kažejo v 
premajhni aktivnosti dela 
občanov v posameznih kra
jevnih skupnostih, v prepo
časnem odpravljanju slabo
sti pri delovanju delegatskih 
razmerij ter v nedoslednem 
sprejemanju in uresničeva
nju stabilizacijskih nalog v 
nekaterih delovnih okoljih. 

Spodbudni pa so zlasti le
tošnji gospodarski rezultati, 
saj so precej ugodnejši, kot 
so pričakovali. Fizični obseg 
proizvodnje se je v tričetrt-
letju povečal skoraj za pet 
odstotkov, nenehno pa se 
povečuje tudi izvoz. Po 
membna delovna izkušnja 
minulega obdobja je tudi 
ugotovitev, da so bili naju
činkovitejši na področjih, ki 

so jih urejevali s samouprav
nim dogovarjanjem brez fo-
rumsko oblikovanih admini
strativnih odločitev. Nadalj
nje poglabljanje samouprav
nih odnosov in dosledno pri
lagajanje zahtevam stabiliza
cijskega programa je za sle
herno delovTio in življenjsko 
okolje zato najpomembnejša 
naloga, poudarjajo v Gornji 
Savinjski dolini. J. K . 

Radikalni šentjurski mladinci 
v Šentjurju so v vseh osnovnih organizacijah 

Zveze mladine, razen v dveh, zaključili volilne kon
ference. Zamenjali so 16 predsednikov. Enim je pote
kel mandat, drugi so bili premeščeni na drugo funk
cijo, nekateri pa so bili razrešeni zaradi neaktivno
sti. 

Najbolj neaktivni osnovni orgamzaciji sta bili na 
Ponikv i in v Zdravstvenem domu v Šentjurju. V 
Zdravstvenem domu je bilo poleg predsednika neak
t ivno tudi članstvo. Odstavili so oba predsednika. 

Na volilnih konferencah v krajevnih skupnostih v 
glavnem ni bilo predstavnikov družbenopolitičnih or
ganizacij in društev. Do tega prihaja zato, ker družbe
nopolitične organizacije pri oblikovanju odločitev in 
pri odločanju mladino velikokrat ignorirajo. Mladin
sko organizacijO smatrajo za petorazredno družbeno
politično organizacijo. Največ krivde nosi S Z D L , ki 
kot najširša fronta delovnih ljudi, ne bi smela imeti 
takšnega odnosa do mladine. Krivi pa so tudi mladi 
komunisti, ki vse premalo sodelujejo z mladinsko or
ganizacijo. V Šentjurju je okoli sedemdeset mladih 
komunistov, aktivnih pa je le tretjina. Ker to nikamor 
ne vodi, so se mladinci odločili, da ustanovijo Ak t iv 
mladih komunistov. V njem bodo zbrani le aktivni 
mladi komunisti, ostale pa bodo, če se ne bodo angaži
rali v okviru mladinske organizacije, izključili. 

V E . 
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talne kadrovske priprave 
j, volilno programski se-
Občinske konference 

pL. Titovo Velenje so ob 
^itvi dela v zadnjem ob-
,ju sprejeli tudi nekaj 
Qg, ki jih bo treba v na-
jjijem obdobju nujno 
Ijzirati. 
)ri tem najbolj izstopajo 
Qge na področju stabiliza-
, in ob tem prevzemanje 
jovomosti za mobilizacijo 
'h sil pri uresničevanju 
-epov družbenoekonom-
, stabilizacije in dosledno 
ajanje resolucijskih ter 
jgih nalog. Sprejet je bil 
ovit program aktivnosti 
nalog, med katerimi so tu-
spodbujanje varčevanja, 

janiziranje prostovoljnega 
la, izvajanje akcij zbiranja 
ittindarnih surovin, skrb 
(jimboljšo obdelavo kme

tijskih površin, usklajevanje 
v planih začrtanih nalog z 
realnimi možnostmi in skrb 
za čim racionalnejšo porabo 
družbenih sredstev na po
dročju skupne in splošne po
rabe. 

Na voli lno programski seji 
so tudi poudarili, da je to le 
del nalog iz obširnega pro
grama ter brez olepševanja 
in leporečja priznali, da z do
seženim ne morejo biti po
vsem zadovoljni, čeprav so 
mnoge od začrtanih smernic 
dosledno izvajali. Kritični 
morajo biti predvsem do te
ga, da je aktiviste socialistič
ne zveze močno zajela pasiv
nost. 

Zato bo ena glavnih nalog 
socialistične zveze v prihod
njem obdobju skrb za stalne 
kadrovske priprave. Tako se 

še zmeraj dogaja, da začnejo 
razmišljati o novih kadrih še
le takrat, ko bi le-ti že morali 
sprejeti funkcije. Kadrovska 
in akcijska politika je v veči
ni K K S Z D L na grobo reče
no sicer zadovoljiva, zaskrb
ljujoče pa je stanje v nekate
rih mestnih K S (Desni breg. 
L e v i breg, Salek Gorica), od 
vaških K S pa v Plešivcu in 
Cirkovcah. V vseh teh kra
jevnih skupnostih imajo 
opravka s precejšnjo mero 
nezainteresiranosti. 

Z a novo predsednico ob
činske konference sociali
stične zveze so izvolili Nado 
Zavolvošek-Hudarin, ki je 
doslej poučevala v Centru 
srednjih šol. Podpredsednik 
je Slavko Korenčič iz Gore
nja, sekretar pa je ostal Ro
man Ledinek. T. V R A B L 

2alčani v Salzburgu 
Žalska občina že nekaj let uspešno sodeluje s klubom naših delavcev, ki so začasno zaposleni v 

Avstriji, oziroma v Salzburgu in njegovi okolici. Konec prejšnjega tedna so se predstavniki 
občinskih družbenopolitičnih organizacij in skupščine občine mudili v Salzburgu na proslavi 
dneva republike. Kulturni spored so pripravili učenci tamkajšnje slovenske šole. Srečanja sta se 
udeležila tudi naš konzul v Salzburgu Dragutin Lepanja in predsednik skupščine občine Žalec 
Viljem Petek. S tega srečanja je tudi ta posnetek. JANEZ V E D E N I K 

zgube se manjšalo 
0 več QZB v žalski občini pa posluje 
19 meji donosnosti 
Letos naj bi skupni izvoz 
lospodarstva žalske občine 
iiašal 2,56 milijarde dinar-
jtv. V devetih mesecih so v 
ibčini dosegli 62 odstotkov 
načrtovanega celoletnega 
ivoza, nič kaj vzpodbuden 
la ni podatek, da so v tem 
jasu na konvertibilno po-
Iročje izvozili le 52 odstot-^ 
lov tistega, kar naj bi celo 
eto. 
Vrednost skupnega izvoza 

p v primerjavi z enakim lan-
ikim obdobjem porastla za 
najst odstotkov, vrednost 
.voza na konvertibilno po
rečje pa za sedemnajst od-
;otkov. 
Ob tem je treba zapisati, da 

; kar 85 odstotkov vsega 
:voza ustvarilo šest organi-
acij združenega dela: Tek-
tilna tovarna Prebold, Ju-
ek5, Žalec, Hmezad, Tovar-
la nogavic Polzela, Kera-
nična industrija Liboje in 
5ip Sempieter. Največjo vre
dnost skupnega izvoza je do
segel Juteks iz Žalca, najviš
jo vrednost izvoza na kon
vertibilno področje pa je do
segel Sip iz Šempetra. 

Uvoz je bil za 22 odstotkov 
manjši kot v enakem lan-
|skem obdobju. Ce pri tem 
upoštevamo še realno pove-
l̂ anje uvoznih cen, potem je 
jasno, da je bila dejanska 
oskrbljenost gospodarstva" 
žalske občine občutno nižja 
l̂ ot v lanskih devetih mese
cih. V tem je tudi treba iskati 

vzroke za upadanje indu
strijske proizvodnje. 

V globalu se je fizični ob
seg proizvodnje povečal za 
0,2%, ponekod pa je bil nižji 
kot v enakem lanskem ob
dobju. T o še zlasti velja za 
proizvodnjo končnih lesnih 
izdelkov in gradbenega ma
teriala, porastel pa je v stroj
ni industriji, predelavi ke
mičnih izdelkov, proizvodnji 
tekstilnili proizvodov, tka
nin in krmil. 

Dohodek gospodarstva je 
znašal 5,94 milijarde dinar
jev in je bil za 41 odstotkov 
višji, donosnost pa je porast
la za šest odstotkov. Kljub 
temu ostaja še naprej zaskrb
ljujoče to, da je vedno več 
organizacij združenega dela, 
ki poslujejo na meji dono
snosti. 

Število O Z D , ki so poslo
vale z izgubo, se je zmanjša
lo. Z izgubami sta poslovala 
D E M Elektroprenos Podlog 
in Montanin tozd Proizvod
nja kovinskih in nekovin
skih rudnin Zaloška gorica. 

Opozoriti velja tudi na na
raščajočo nelikvidnost v go
spodarstvu. Precej je O Z D , 
ki so najele kratkoročne in 
dolgoročne kredite, da bi si 
zagotovile tekočo likvidnost. 
Obresti tako jemljejo že kar 
desetino ustvarjalnega do
hodka, predstavljajo pa kar 
tretjino akumulacije. 

J A N E Z V E D E N I K 

Osem novih komunistov v Tekstilni 
tovarni Prebold 

Pred dnevi so v Tekstilni tovarni Prebold v zvezo komuni
stov sprejeli osem novih članov. Na sliki sekretar O O Z K S 
D S S S I T Prebold Maksimiljan Ravnik čestita Mariji Stifič 
ob njenem, sprejemu v zvezo komunistov. V žalski občini so 
letos v članstvo Z K doslej sprejeli 36 članov. 

J A N E Z V E D E N I K 

Janez Meglic 
znova 
predsednik OK 
SZDL Žalec 

Na včerajšnji programsko 
volilni konferenci občinske 
organizacije S Z D L v Žalcu 
so za predsednika znova 
izvolili Janeza Meglica, za se
kretarko O K S Z D L pa spet 
Pavl ino Glušič. 

J. V . 

Tri desetletja 
Kostroja 

Delovni kolektiv Kostroj 
Slovenske Konjice praznuje 
30-letnico obstoja. 

Jubilej bodo danes obeležili 
na slavnostni seji delavskega 
sveta, kjer bodo 62 delavcem, 
ki so v kolektivu zaposleni že 
več kot 20 let, podelili zahvale 
za dolgoletno zvestobo. Jutri 
ob 10. uri pa bo v Kostroju 
osrednja proslava, ki se je bo
do poleg članov kolektiva in 
predstavnikov občine udeležili 
tudi gostje iz republike. Pode
lili bodo plakete tistim članom 
kolektiva, ki so največ prispe
vali k rasti in napredku te to
varne strojev. 

Kostrojevi stroji se vrtijo na 
štirih celinah sveta, razen tega 
pa ni usnjarne ali krznarne v 
Jugoslaviji, kjer bi lahJco po
grešali Kostrojevo opremo. Ta 

po kvaliteti in sodobnosti ne 
zaostaja za tujo. Svoje zmoglji
vosti pa Kostroj nenehno širi, 
kar pomeni več strojev doma 
in za izvoz. V zaključni fazi je 
investiciji za povečanje proiz
vodnje usnjarskih in krznar
skih strojev. 

MATEJA PODJED 

Od vseh strani 
so prišli, da bi 
dali kri 

Kratek nedeljski poziv po 
radiu, v katerem smo pozvali 
na pomoč krvodajalce s 
krvTio skupno A B Rh nega
tivno je dokazal, da ljudje še 
želijo in hočejo pomagati so
človeku. Na celjski transfu
ziji, kjer j im je te redke vrste 
krvi zmanjkalo, se je oglasilo 
preko 40 krvodajalcev. Prišli 
so iz Ti tovega Velenja, Fran-
kolovega, Žalca. Prebolda. 
Šempetra . . . Iz vseh smeri, v 
nedeljo popoldan, na lastne 
stroške. Prišli so takšni, ki še 
nikoli niso dali krvi, prišli so 
stari krvodajalci. Precej je 
bilo takšnih, ki sploh niso 
imeli potrebne krvne skupi
ne, a so želeli pomagati. Do
volj jih je bilo. da so rešili 
žgoče potrebe na internem 
in kirurškem oddelku, do
volj , da je nekaj krvi ostalo 
tudi na zalogi. 

Zaloga te redke kr\'i pa je 
tudi vel iko \Tedna. 

M B P 

Za dan republike gostje iz 
Bugojna 

v velenjski občini so v čast dneva republike pripravili 
Svečano akademijo z nastopom godbe rudarjev Ti tovo Vele-
l̂ je in mešanega pevskega zbora. 25. novembra pa priprav
ljajo koncert šolskih pevskih zborov, kjer bo nastopil kot 
pst tudi znani zbor 57 dečkov in deklic iz Bugujna, ki bo ob 
'Stošnjem prazniku obiskal vsa jugoslovanska mesta, ki se 
"Imenujejo po Titu. 

Gostje iz Bugojna bodo nastopili tudi 26. novembra v 
'Rudniku lignita Velenje, kjer bodo zapeli rudarjem. 

T V 

Večina kandidatov je mladih 
v Laškem so zaključili evidentiranje kandidatov za 

lova vodstva v osnovnih organizacijah zveze komunistov 
^ občini. 

Le manj kot četrtina starega vodstva bo ostala na doseda-
'̂ jih funkcijah. 

Andrej Mavri, sekretar občinskega komiteja Z K v Laškem 
^ o odločitev utemeljuje z dejstvom, da mnogi izmed dose
danjih članov vodstev niso bili kos nalogam, ki jih narekuje 
^nažbenopolitični položaj v občini. Zato so z vso resnostjo in 
^zgovornostjo pristopili k preverjanju dosedanjega dela in 
l^^inkom ter k izbiri takih kandidatov, ki se bodo priprav
ljeni spopasti s težavami. Med kandidati je tudi večje število 
''mladih, ki po mnenju občinskega sekretarja zaslužijo, da se 
".'n zaupa vodilno mesto v tej družbenopolitični organiza-
^ji. Za kandidate bo prihodnji konec tedna dvodnevni se-
[J^nar o delu in vlogi zveze komunistov. Seznanili pa jih 
^^do tudi z dolgoročnim programom gospodarske stabiliza
cije. 

V V E 

POGLED V svET^^koviriiiteh 
Spirala jedrsko-raketne dirke 

Burna, mestoma strastna debata 
v zahodnonemškem parlamentu 
pred glasovanjem o privolitvi v na
mestitev ameriških raket srednje
ga dosega pershing-2 je bila mogo
če na prvi pogled videti nekako ne
stvarna, nekako donkihotska: izid 
glasovanja je bil namreč glede na 
razmerje sil v Bundestagu vnaprej 
znan. Dovoljenje za namestitev ra
ket bo dano. 

Za govorniškim odrom so se vr
stili: bivši in sedanji kancler, 
Schmidt in Kohl, predsednik socia
listične stranke in prav tako nel(-
danji kancler Brandt, poslanci z le
ve in desne. Po izrednem kongresu 
socialistične stranke je bilo očitno, 
da bodo zahodnonemški socialni 
demokrati proti razmestitvi novih 
raket. Prav tako poslanci stranke 
»zelenih«. Takšna opredelitev je 
tudi odziv na zahteve pristašev mi
rovnih gibanj, ki so - ne glede na 
politično usmeritev, ne glede na 
svetovni nazor - resnično množič
no rekli ne novi, še veliko nevar
nejši etapi v raketno-jedrski tekmi 
na evropskih tleh. 

Poslanci vladnih strank so zago
varjali namestitev pershingov. 
Ton je pri tem razumljivo dajal 
kancler Kohl s trditvijo, da (Zaho
dne) Evrope in s tem Zahodne Nem- . 

čije ne ogrožajo toliko sovjetske ra
kete, pač pa nameni sovjetskega 
vodstva, ki da ogroža svobodo ljudi 
na Zahodu. 

Nasprotniki raket so nasprotno 
predvsem dokazovali, da se s tem 
ukrepom Evropa nevarno bliža je-
drsko-raketnemu spopadu, pri ka
terem ne bo ostal kamen na kamnu, 
če se izrazimo s starim izrazom, ki 
pa je že zastarel: jedrski spopad bi 
prinesel še vse kaj hujšega kot sa
mo razdejanje kamnov... 

Oči Evrope in - lahko bi rekli -
sveta so bile uprte v Bonn tudi za-

Piše J o ž e Si rce l i 
radi zgodovinskih primerjav, ki 
utegnejo biti nekoliko netočne, ker 
se pač zgodovina ne ponavlja, ki pa 
se vseeno vsiljujejo. Nemčija je bi
la med glavnimi botrami prve sve
tovne vojne, Nemčija pod Hitler
jem je zanetila drugo svetovno voj
no. Zdaj je Nemčija razdeljena na 
dve državi in po prihodu pershin
gov vse kaže, da bo kmalu tudi dru
ga Nemčija, Nemška demokratična 
republika dobila podobne rakete, 
samo drugega, sovjetskega izdelka. 

V okoliščinah, ko so ženevska po
gajanja o zmanjšanju raketno-jedr-

skega orožja dejansko prekinjena, 
ko zahodni odgovor na razmestitev 
sovjetskih raket SS-20 sproža nove 
valove hladne vojne, se ne samo 
pred neposredno prizadete države 
in ljudi, ki tam živijo, postavlja 
vprašanje, kako živeti z raketami, 
koliko je vseeno upanja, da bo obo
roževalno dirko vsaj v bližnji pri
hodnosti nadomestilo obdobje vsaj 
relativnega miru, pogajanj, spora
zumov, popuščanja napetosti. 

Za zdaj na žalost ni nobenih zna
menj, da bi bilo kaj takega možno. 
StaJišča, predlogi Združenih držav 
Amerike in Sovjetske zveze so si 
popolnoma vsaksebi. Kar predlaga 
ena stran, druga zavrne. Pri tem se 
zdi, kakor da sploh ni pomembno, 
kaj takšni predlogi vsebujejo, koli
ko so stvarni, koliko pa le poteza za 
propagandno rabo. 

Rezultatov pa ni. Supersili se ko-
sata še naprej in še bolj- Kako ohra
niti resnično ali navidezno pre
dnost pred nasprotnikom na enem 
področju oborožitve in kako po 
možnosti spodkopati prevlado na
sprotnika na kakšnem drugem po
dročju? Zgodovina oboroževalne 
tekme po eksploziji prve atomske 
bombe pa kaže, da je nasprotna 
stran zmerom nadoknadila zamu
do. Praviloma kaj kmalu. 
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Polet Iz Ade h »Cometu« 
Zaokrožitev proizvodnje brusov za prodornejši nastop 

Delavci petih tozdov in 
delovne skupnosti skupnih 
služb v Cometu Zreče so se 
pred tednom dni z referen
dumom izrekli za priključi
tev delovne organizacije - 8 
mart« iz Ade v Vojvodini k 
njihovi delovni organizaci
ji. Pred tem so o priključi
tvi že odločali tudi delavci 
te vojvodinske tovarne bru
sov. Rezultat glasovanja v 
vseh samoupravnih okoljih 
- v Zrečah in v Adi, je bil 
izredno dober, kar je odraz 
razumevanja delavcev do 
ciljev predlaganega povezo
vanja. V Cometu se je za 
priključitev izreklo 98,6 od
stotkov delavcev. 

Priključitev delovne orga
nizacije "8. mart", ki je bila 
pred tem vključena v sozd 
Chema Maribor, pomeni za
okrožitev proizvodnje bru
sov v Cometu m hkrati osno
v o za nadaljni, prodornejši 
nastop tako na domačem kot 
na tujih tržiščih. Proizvodnja 
b m s o v v keramičnem in ba-
kelitnem vezivu v A d i pome
ni za Comet tudi pridobitev 
zmogljivosti v katere bi sicer 
morali vlagati velika sred
stva v Zrečah, saj bi bilo po
trebno zaradi specifičnosti 
proizvodnje teh brusov gra
diti nove tehnološke linije. S 
to združitvijo pa se je Comet 
izognil podvajanju kapaci
tet, sredstva pa bo lažje 
usmerjal v posodabljanje ob
stoječe proizvodnje. Skladen 
razvoj proizvodnje brusov 
znotraj ene delovne organi
zacije in enakopraven polo
žaj zaposlenih ostaja garan
cija za uspešno delo in uspe
šen nadadjnji razvoj. Proiz

vodnja v A d i naj bi postala 
visoko produktivna, kar po
meni, da bi 140-160 zaposle
nih v nekaj letih povečalo 
zmogljivosti iz sedanjih 1000 
na blizu 2000 ton. Glavna na
loga bo vključevanje zdaj še
stega tozda »8. mart" v izvoz 
in s tem zagotavljati zaneslji
vejšo preskrbo s surovinami 
tudi iz uvoza. 

Visokokvalificirani klju
čavničar Mihael Vuherer, ki 
je že 17 let zaposlen v Come
tu, takole razmišlja o tej 
združitvi: 

"Združitev bo prišla prav 
obojim: tako nam iz Cometa 
kot delavcem iz A d e . Res je, 
da smo bili spr\'a malo skep
tični. Tovarna »8. mart« je bi
la do sedaj precej zapuščena, 
delavci brez prave delovne 
morale in discipline. Zdaj so 
že bolj poprijeli za delo v 
upanju, da bo tudi njim bo
lje. T o v e m zato. ker sem bil 
že šestkrat v Adi , ko smo 
uvajali našo tehnologijo. 
Skupaj bo šlo vsem bolje.-

Zdravko Ivačič, vodja 
tozda SIV v Cometu, sicer 
pa tudi urednik internega 
glasila: 

» V tovarno ,8. mart' sm.o že 
pred referendumom vnesli 
svoje znanje in izkušnje. 
Spremljali sm.o njihov pro
gram in proizvodnjo, tudi te
žave in ugotavljali, kaj bi se 
dalo narediti, da bi bila tudi 
dolgoročna povezava uspeš
na. Delavci v Cometu so bili 
o vsem sproti in temeljito 
obveščeni in prav široki raz
pravi gre zasluga, da je bil 
izid glasovanja na obeh stra
neh tako visoko pozitiven. 

Od tod dalje bomo gradili 
skupaj. < 

Štefan Nemeš, direktor 
delovne organizacije Comet 
Zreče: 

•>S to združitvijo je pravza
prav izpolnjen naš načrt raz
širitve proizvodnega progra
ma pri proizvodnji brusov, 
ki ga je Comet načrtoval že 
pri proizvodnji svojih pro
gramov. Z združitvijo seveda 
prihaja do delitve znotraj de
lovne organizacije, tako da 
bodo odslej trije tozdi, ki bo
do proizvajali bruse - vendar 
specializirani. S tem smo pri
hranili vel iko sredstev in vla
gali jih bom.o lahko v moder
nizacijo pri proizvodnji bru
sov. Kljub razdalji bomo po
vezani .« 

iVIATEJA P O D J E D 

Riše Bori Z u p a n č i č 

Industrila dobi le slabši les 
y Smreki želHo več reda, ki bi uspehe še zvečali 

Delovna organizacija 
Smreka iz Gornjega grada 
ni veliko podjetje. Je le člen 
v verigi naše lesno predelo
valne industrije, s proiz
vodnim prograinom, ki se 
ne prekriva s programi 
ostalih tovrstnih organiza
cij. Ob dobrem poslovanju 
je to dokaz več, da je dela za 
vse lesarje dovolj, hkiati pa 
v Smreki z izvozom končnih 
izdelkov dokazujejo, kako 
zmotno je izvažati surovi
no. Samo okroglega lesa ali 
desk pa je iz Gornje Savinj
ske doline v tujino odšlo že 
preveč. 

»Razvoj Smreke z le 27 letno 
tradicijo ni bil hiter. Iz majh
nega je zraslo večje, vel iko še 
zdaleč ne, a smo danes zado
voljni, saj smo se razvijali z 
lastnim denarjem. Pravijo si
cer, da je v dobi vel ike infla
cije razvoj brez posojil ne
spameten, a mi smo tudi 
brez zadolževanj zdržali in 
danes v dobi varčevanja, 
drugačnega obnašanja, ni
smo zadolženi, torej nekoli
ko lažje poslujemo,« je v ne
kaj besedah opisal razvoj 200 
članske Smreke njen direk
tor Karel Kopušar. 

»Tud i letos smo preverili 9 
mesečne poslovne rezultate 
in smo zadovoljni. Pokri l i 
smo vse obveznosti, po po
kritju skladov je ostalo tudi 
nekaj sikomulacije. Pri po
kritju družbenih obveznosti 
smo opazili, da je v letoš
njem letu močno narastla 
splošna poraba, medtem ko, 
sodeč po rezultatili, skupno 
porabo bolje brzdamo. Pri 
nagrajevanju, eni redkih ka
tegorij, ki je danes še obvlad
ljiva, ne prekoračujemo 
družbenega dogovora, s 
15000 dinarji povprečnega 
osebnega dohodka pa smo v 
zlati sredini občinskega pov
prečja.« 

V Smreki, kjer izdelujejo 
in montirajo stanovanjske 
hiše in vikende, vrtne garni
ture m ute, ter okna in vTata 
z giblj ivimi polkni, se s svo
j im osnovnim programom, 
vikend hišami, vse bolj uve
ljavljajo tudi na tujem: » V 
absolutnem znesku naš 
izvoz ni velik, predstavlja le 
5-6 odstotkov našega celot
nega prihodka, vendar smo 
tudi s tem zadovoljni, ker 
predstavljajo objekti v ko
mercialnem smislu zahteven 
izvozni izdelek. Zunaj mora
mo namreč poiskati končne
ga kupca, ne zgolj t rgovske 
mreže. Nezadovoljni pa smo 
z majhnimi izvoznimi stimu
lacijami, ki jih država tudi 
neredno izplačuje, ter s tem, 
da nam ostane le 23 odstot
kov prisluženih deviz, četudi 
izvažamo končne proizvode, 
ne surovino.« 

Kako pa v dolini, kjer je 
poleg rodovitne zemlje les 
največje bogastvo, sploh 
pridete do surovine? 

» R a v n o zaradi tega, ker je 
to edino Savinjčanovo na
ravno bogastvo, je borba za 
surovino kar trda in imamo 
ob tem nekaj težav. Precej 

Ponudbo svojih stano
vanjskih in vikend objek
tov nameravajo v Smreki 
dokompletirati, saj bodo 
poleg hišic ponujali tudi no
tranjo opremo, vse instala
cije. Vse to bodo opravljali 
obrtniki, s katerimi se je de
lovna organizacija poveza
la. N a ta način bodo izbolj
šali ponudbo, nekaterim 
obrtnikom pa zagotovili na
daljnji razvoj. 

lesa nam^reč nabavimo izven 
naše doline, tudi v tujini. Mi
slim, da se o tem na našem 
področju premalo dogovar
jamo. Povečani dohodek na 
osnovi lesa, ter povečaiia za
poslitvena komponenta na 
osnovi lesa sta lahko m.erilo 

za delitev le v prirneru, da les 
primerno predelujemo in ne 
le prodajamo, četudi v 
izvoz .« 

Ali je ob tem, da doma ne 
dobite dovolj surovine, do
mač les vsaj kvaliteten? 

Da in ne, največkrat ne, 
kajti na 600 do 700 žagah, ko
likor jih je v dolini, razžagu-
jejo najkvalitetnejši les, in
dustrija dobi ostanek. S 
takšno surovino seveda ni
smo sposobni konkurirati na 
nobenem tržišču. T o nam se
veda ne more biti všeč, smo 
namreč družbena proizvod
nja, v kateri so zaposleni ti
sti, ki živijo od dela. Naša 
želja je torej več reda na tem 
področju.« 

R A D O P A N T E L I C 

Reklama Celje za 
lepši izgled mesta 
Vse težje do materialov za delo 

Majhna je delovna orga
nizacija Reklama Celje, pa 
vendar jo srečujemo na naj
različnejših področjih. Vse 
bolj odločno posega v ureja
nje Celja, pa naj gre za poži
vitev pročelj in fasad, za 
oglasne omarice ali tran-
sparentna mesta. Ob tem pa 
se prav zaradi majhnosti, 
saj imajo manj kot trideset 
zaposlenih, srečujejo tudi z 
vrsto problemov. Težko se 
uveljavljajo v okviru velike 
sestavljene organizacije 
Mene, obveznosti, ki jih 
imajo kot delovna organiza
cija, zahtevajo enako delo, 
kot da bi jih bilo veliko več, 
pa tudi prizadevanja za 
oskrbo s potrebnimi mate
riali krnijo njihovo dejav
nost. 

Težave, s katerimi se sre
čujejo v Reklami, so podob
ne težavam vseh drugih, ki 
se ukvarjajo z ekonomsko 
propagando. Nobena skriv
nost ni, da je pri nas zatajila 
zdrava kmečka logika, po 
kateri mora organizacija 
združenega dela, ki ji gre sla
bo, najbolj agresivno nasto
pati na trgu. Združeno delo 
je pri sredstvih za ekonom
sko propagando vse bolj 
omejeno, zato je tudi naroči

la za delo vse težje dobiti. Od 
vključitve v sestavljeno or
ganizacijo Merx so si v Re
klami veliko obetali, saj so 
predvidevali, da bodo opra\--
Ijali storitve za ostale člani
ce. Pa so se v veliki organiza
ciji kar nekako izgubili. Pri
čakujejo pa še vedno, da bo
do v dogovoru z drugimi 
našli svoj položaj v Merxu. 

V Celju so precej zanima
nja pritegnile tri reklamno 
urejene fasade. Kar je v sve
tu marsikje že nekaj povsem 
vsakdanjega, se je tudi tu 
premaknilo z mrtve točke. 
Reklama pa ne namerava 
ostati le pri tem. Nadaljne 
urejanje fasad je seveda 
odvisno od denarja, lažje pa 
bo urediti oglasne omarice. 
V Celju jih je sedaj 20 vTst, 
Reklama pa se je dogovorila 
s Kinopodjetjem, da jih bodo 
uredili enotno. Pri tem sode
lujejo z mestnim arhitektom 
in drugimi službami. Dogo
vorili so se že tudi za uredi
tev transparentnih mest na 
vseh vpadnicah v Celje, na
slednje leto pa načrtujejo 
ureditev plakatriih mest. Tu
di to bo velik prispevek k 
urejenosti mesta, ki ga sedaj 
preplavlja črno plakatiranje. 

M I L E N A B. P O K L I C 

Toprova športna 
konfekcija v 
enem tozdu 

V celjskem Topru so zelo 
zadovoljni z izidom referen
duma o združitvi dveh toz
dov: lahke in športne kon
fekcije. Delavci so s samo
upravno odločitvijo v bistvu 
zaokrožili specializacijo pro
izvodnje, kar so v tehnolo
škem smislu v Topru pred 
referendumom že temeljito 
preizkusili. U M 



Ko ,iovek takole w sebe s e ž e . . . 
fftervJu z Jankom ževartom po njegovi šestdesetletnlcl 

bilo ravno bučnih slavij, da bi se bilo 
^ba od njih odpočili, zato moj izgovor, 
^aj tako kasnimo z jubilejnim intervju
ji ni bil kaj prida, bolj na rep privezan. 

potlej sva se zapletla v ugibanje, zakaj 
Q okrogle obletnice od petdesetega naprej 
ploh potrebne posebne pozornosti; nekoč, 
J so ljudje redko učakali šest in sedem 
jižev, je bilo to bolj razumljivo. Naj bo, 
jjltor je že, človeku pa le dobro dene, če se 
,j spomnimo. 

Cesa je bil ob svoji šestdesetletnici pose-
vesel? 

tega, da so se nanj spomnili tudi delovni 
ovariši, ki go tovo nimajo časa na odmet za 
lalcšne onalenkosti... 

So to res malenkosti, sem skočil v besedo. 

„ . . . pravzaprav niso, če globje pomislim. 
(;\oveka ni dovolj poznati le takrat, ko ga 
potrebujemo. Nanj lahko računaš toliko 
ijolj. če se ga spomniš ko ima praznik, ko 
zboli...« 

Sledilo je vprašanje, na kakršnega m.ora 
biti pripravljen vsak slavljenec, če je s svo
jim žitjem, bitjem in početjem zadovoljen? 

»Pri teh letili č lovek ne gleda več toliko 
okoli sebe, ma iveč bolj vase. Ce naj bo tole 
proračun in če sem resnicoljuben, slabega 
občutka nimam. Je pa tudi res, da če sem se 
predajal delu, to ne pomeni, da sem vse tudi 
prav zgrabil. Očevidnih učinkov, zlasti pri 
političnem delu, ni vselej pričakovati. Pri 
kakšnem drugem delu je to lažje merit i .« 

Takole se je zmuznil skozi vprašanje, da 
sem ga moral zgrabiti bližje pri duši; če mu 
je v življenju šlo tako kot je želel? 

O, to pa ne! Tako darežljive, da mu sojeni-
ce niso bile! 

V Podkraju pri Velenju, v knapovski kajži 
je bilo pet otrok. V izobilju ne, pač pa v slogi 
in sreči sestavljeni iz majhnih stvari in do
godkov so živeli. Da se je šolal eden, je bil že 
velik napor in lazkošje. Potlej so veliki sve
tovni dogodki poskrbeli, da je Janko Zevail 
prišel na svoje, kot rečemo. Postal je vojak 
revolucije, ki je poskrbela kakor je mogla in 
kakor kdaj. V e m o kako; močnik-kruh vsak
danji, streha pogosto krošnje smrek, obleka 
in obutev-bojni plen. 

»Takrat sem spoznal ljudi in se jih naučil 
spoštovati po tem, kakšni so bili, ne kaj so 
bili in kaj so imel i .« Tako je začel pr ipoved o 
tem, kako je kot aktivist OF odprl na tisoče 
vrat, najpogosteje sredi noči, se zaupal in si 
dal zaupati. Tvegal on, tvegali tudi oni. Vel i 
ko. Največ, če večjega od življenja ni! 

In bral je vedno rad. Da pa je branje knjig 
lahko poklic, takrat še vedel ni, ko pa se je 
do tega spoznanja dokopal, je poklic že 
imel, bolj prav povedaiio, poklic ga je imel. 
Vojak. Poklicni vojak v prvih letih od vseh 
strani ogrožene ljudske države. Namesto za
prošene odpustnice je dobil na voljo: Sunja 
na Hrvaškem ali Petrovac na moru?! Izbral 
je Sunjo, da bi bil bliže domu. Potlej je 
vandral, sprva sam, kasneje z dmžino: Ki-
kinda, Senta, Varaždin, Sunja, Petrinje, Go-
spič, Ivanjec, Prelog, ^Samobor. Sele leta 
1956 so mu rekli, da je odslužil narodu in se 
lahko, če hoče, tudi sleče. 

O, ne! N i bil zgubljen čas. Armada omogo
ča izobraževanje vsaikemu, ki hoče. T o je do 
kraja izkoristil. Predvsem pa bral. V svojem 
garnizionu je veljal za častnika, ki je najbolj 

podkovan v jugoslovanski književnosti, to 
je rad in brez obotavljanja povedal. Toda 
takrat, pri tistih letih, z družino na ramenih 
ni bilo več mogoče postati študent, čeprav 
bi hudo rad študiral književnost. 

Torej 1956 se je vi-nil v \Tste aktivistov 
OF, zdaj že Socialistič.ne zveze in sicer v 
domači občini, v Šoštanju in ko je bil izvo
ljen v vodstvo okrajnega odbora S Z D L , je 
postal za vrsto let Celjan, zdaj pa se spet 
spravlja na pot, nazaj tja, od koder je prvič 
šel zdoma - v Podkraj. 

K o t aktivista S Z D L in partije smo ga do
življali. Pritrdili mi bodo vsi, ki so delali z 
njim, kako dober spomin ima. 

»Spomin vadim tako, da si na pamet reci
tiram. Rec imo odlomke iz Njegoševega ven-
da. Ni hujšega, če svoje tovariše na sestanku 
omalovažuješ s tem, da si nepripravljen in 
j im kradeš čas.« 

In tako sva se zapletla v štrene metod 
političnega dela. 

Hudo ga moti, da najnaprednejše ideje in 
samoupravni politični sistem preradi posre
dujemo in razvijamo na zastarel način, s 
preživelimi oblikami in metodami. Stari 
smo morda preveč vkoreninjeni, mlajši pa 
bi m.ogli bolj pogumno reformirati politično 
delo času stanovanjskih kasarn, zapiranja v 
stanovanja in ždenja pred televizorjem, je 
modroval in dodal, da se najbrž nismo toli
ko spremenili, da bi nas ne zdramili nepo
sredni interesi, če bi nam jih kdo znal pri
merno in vabljivo predočiti. 

Se bolj ga moti, da v Z K prevladujejo 
oblike dela značilne za množične stranke, 
forumski način in zelo malo osebnega delo
vanja ter učinkovanja človeka na človeka. 
Nekoč smo člani partije postajali po dolgo
trajnem političnem tovariševanju s svojim 
mentorjem - komunistom. Pogovarjati smo 
se znali tako, da smo se razumeli. Nisem 
prepričan, da bi vsak, ki klati aktivistično 
govorico, sam sebe razumel? 

Tudi to meni Janko Zevart, da sm.o 
»preorganizirani«. Občutek, da imamo za 
vse vsak svojega delegata, nas odvezuje ne
posrednega sodelovanja in soodločanja, v 
resnici pa nas osiromašuje za samoupravlja
nje. 

K o sva pogovor pripeljala na področje za
vesti in morale in ko sem provociral, češ. da 
smo materialistični svetovni nazor včasih 
zamenjavali s čaščenjem »zlatega teleta« in 
krepili vulgarni materializem v obliki po
trošniške miselnosti, me je opozoril, da tako 

obsežnega problema ne bova »odkvi ta la« v 
polurnem razgovoru. Preprosto povedano, 
je rekel, č lovek naj zasluži, kar zasluži. 2al 
je nagrajevanja po delu najmanj tam in pri 
tistih, ki ga najbolj propagirajo. 

In sploh, da smo pozabili, ko so nam do
bro služili množični sestanki, med vojno in 
po njem mitingi, pa zbori občanov, brez 
katerih ni šel skozi noben občinski prora
čun in družbem plan. Neposredni stiki z 
ljudmi so nujni. Redko se kdaj spomnimo, 
da bi se takole zbrali in se čudimo, ko ljudi 
ni. T o je recimo tako, kot se odvadiš hoditi v 
kino. Sploh še, če te na sestanek in zbor 
kličejo takrat, ko politični forumi to potre
bujejo, ni pa zbora, ko bi ljudje to radi. 

Tako. Napolitizirala sva se takole mimo
grede. 

Ce je z zasebnim življenjem zadovoljen, s 
srečo, ki je zbirek majhnih stvari in dogod
kov? 

N i pomišljal, odrezano potrdil, da je. Po
tem se je raznežil. V tistih stavkih, ki jih je 
povedal, sem globoko čutil, kako neizmer
no je vezan na korenine in na veje, ki izhaja
jo iz njega. N e brez vzroka! 

»Marsikomu sem za marsikaj hvaležen. 
Toda najbolj očetu. Bil je strog, zelo strog, 
toda dober kot kruh in predvsem neomajen, 
da nam je vcepil delovne navade. Nedeljska 
ura za priljubljeno knjigo, je bila nagrada za 
dobro de lo .« 

In nadaljnih šestdeset let? Naj bi jih bilo 
toliko! 

Potoži l je nad nezanesljivim zdravjem in 
si s tresočo roko prižgal menda peto ali 
šesto cigareto in povzel: 

» T e h nekaj let še bi rad izkoristil za to, da 
bi na papir spravil najveličastnejše vtise 
svojega veka, obdobje N O B . Ves je potop
ljen v dvatisočlansko združbo nekdanjih ak
tivistov OF v zal-iodni Štajerski, ali nekda
njega celjskega okrožja. T i ljudje, ki so ure
sničevali zgodovinski preobrat v svojih 
majhnih zaselkih, pa vse tja do okrožnih in 
republiških razsežnosti, bi imeli še toliko 
povedati. Tudi za današnjo rabo, ko vendar 
ni v nevarnosti največ, kar imaš?« 

Da so mnogi cilji še daleč, je načel nasled
nji problem. Ko t predsednik republiške ko
misije za prošnje in pritožbe si je nabral 
v idikov še z drugega zornega kota. Vel iko , 
kar preveč je še težav! Ljudje jih doživljajo 
po lastni krivdi, zaradi spletov okoliščin, 
doživljajo pa tudi krivice, tarnajo v gluha 
ušesa odgovornih. Tudi tu je bitka za ljudi. 
Razčistiti ovire s poti do resnice in pravice. 
Vsak tak, pravično rešen primer je človek 
več na strani naše frontne črte. Zanesljiv in 
prepričan človek. 

Zaprl sem beležko, on ugasnil cigareto. 
Čakali so ga na nekem sestanku.' Imel sem 
občutek, da bi se šele zdaj pogovor prav 
začel, ko je takole v sebe segel. 

J U R E K R A S O V E C 

PAPIR lilEIIESE VSE, Vi TUDI? 
Piše Brane Piano 

$ 8 naprej uradovalno in frazersko? 
Septembra je celjski Indok center obelodanil rezul

tate ankete o oceni Indok informacij in Delegatovih 
poročevalcev, ki jo je pripravil magister komunikolo-
gije, Franc Križaj. Kdor ankete še ni videl, pa bi jo rad, 
jo lahko zalitova od svojega delegata v skupščini Indok 
centra. V naši rubriki se bomo danes omejili le na 
nekatere najzanimivejše ugotovitve omenjene ankete, 
ki se tičejo Delegatovih poročevalcev. 

L e šestnajst odstotkov anketiranih je postavilo trdi
tev, da so besedila v D P zanje razumljiva in zato z njimi 
nimajo težav. Sicer pa so glavni »k r ivc i« nerazumljivo
sti strokovni izrazi, kratice, tujke in zapleteni stavki 
brez prave vsebine. Skoraj polovica vprašanih je bila 
mnenja, da so gradiva preobsežna. Najbolj zanimivi pa 
so predlogi za izboljšanje Delegatovega poročevalca. 
Navajam le najpogostejše: 

Bolj razumljivo pisanje, prilagojeno tudi manj izo
braženim. 

Lektoriranje in korektura prispevkov. 
Bolj jedrnato, z manj leporečja in frazarjenja, torej še 

krajša besedila. 
Bodo naj bolj resnični, manj pristranski, da jim 

bomo lahko verjeli v celoti. ' 
Cim manj številk in tabel. 
Zmanjšati obseg in uporabiti druge, že obstoječe 

medije. 
Izločiti manj pomembne zadeve; in tako naprej. 
Videt i je. piše Franc Križaj, da uradovalen in frazer-

ski način pi.sanja bralcem presedata in zato čutijo do 
njiju odpor. Ozko grlo so sestavljalci besedil, ki hote ali 
nehote, zaradi neznanja ali malomarnosti, sestavljajo 
besedila, ki so težko raztimljiva, preveč suhoparna, 
toga, deklarativna in odtujena znanju, izkušnjam in 
pričakovanjem delegatov, končuje Križaj. 

Hude obtožbe? N e , ampak odličen napotek celjskim 
javnim in .strokovnim delavcem za izboljšanje kvali
tete občinskega obveščanja za odločanje. 

Prepričan ^em, da so se o tem, po septembrski objavi 
ankete, že pogovarjali ali celo dogovori l i podroben 
program, kako bodo odpravljali navedene slabosti. 

Al i pa se morda motim? 

Dovolj mlečnih 
izdelkov 

Tisto, kar je najbolj burilo duhove na 
izvršnem odboru občinske konference 
Sveta potrošnikov, zakaj v zadnjem času 
v celjski občini primanjkuje mleka in 
mlečnih izdelkov, je s podražitvijo le-teh 
zdaj že pojasnjeno. In res, v tem tednu bo 
vsaj za začetek povsod dovolj mleka, (tu
di alpskega) na dan pa bodo prihajali tudi 
mlečni izdelki, čeprav močno zasoljeni in 
popoprani z novimi cenami. 

Člani Sveta potrošnikov so v zgovorni 
razpravi, kjer ni manjkalo pobud in tudi 
pojasnil, predvsem sprožili vprašanje o 
pomanjkanju vode v Celju, ki je poleg 
ogrevanja ali pa morda še bolj aktualno 
vprašanje, ki terja pojasnilo, Celjani pa 
žele nanj čimprejšnji odgovor. 

Z. S. 

Brigadirji iz Šentjurja 
se pripravljajo 

v OK ZSMS Šentjur so izračunali, da 
potrebujejo za normalen potek MDA v 
letu 1984 122.500 din. S samoupravnim 
sporazumom, ki ga bodo sklenili z orga
nizacijami združenega dela, kulturno in 
telesnokulturno skupnostjo, bodo zbrali 
65.000 din. Tako bo delež, ki ga bodo 
prispevale OZD, znašal 50,00 din na zapo
slenega. Ostalih 57.000 din bodo zagoto
vili iz lastnega proračuna. 

Brigadirji bodo opravili okoli 5600 nor
ma ur, kar izraženo v dinarjih pomeni 
približno 150.000 din. Za enodnevne in 
večdnevne lokalne delovne akcije, K S in 
OZD še niso izdelale programov. Izdelan 
pa je že program za čiščenje in zunanjo 
ureditev brigadirskega doma Jože Perčič 
v Šentvidu pri Planini. Po predračunu bo 
vrednost vseh del znašala 411.950 din. 

v . E. 

Brez samouprave ni 
socialne varnosti 

Okoli tristo delavcev, ki so zaposleni 
v dislociranih obratih v občini Šentjur, 
je brez prave socialne varnosti. Delajo 
brez dolgoročne programske usmeritve 
in so samoupravno neorganizirani. 

Gre za delavce, ki so zaposleni v obratu 
Žična, EMO in P A P T O Z D Plastika v 
Šentjurju, v obratu Aurea v Slivnici in 
obratu AERO v Loki pri Zusmu. 

Glede samoupravne organiziranosti 
delavcev je še najbolje v obratu AERO, 
medtem ko je najslabše v obratu EMO, 
kjer nimajo niti lastne osnovne organiza
cije sindikata. Le-to imajo v Celju, kjer pa 
njihovi specifični interesi ne pridejo do 
izraza. Tudi njihovo vključevanje v ob
činsko samoupravo je brez uspeha, ker 
prihajajo na seje brez stališč. Sindikat se 
že dalj časa skuša dogovoriti z matičnimi 
delovnimi organizacijami, predvsem z 
EMO, vendar brez uspeha. Zato so se 
odločili, da bodo svoje zahteve uradno 
verificirali na skupščini in pustili, da gre 
dogovarjanje po povsem uradni poti. 

v . E. 

Vzdrževalna dela 
zaostajajo 

Poslovanje stanovanjske skupnosti v 
Laškem je potekalo v skladu s planom in 
jim je uspelo realizirati zastavljene nalo
ge na področju stanovanjske gradnje. Ne
koliko težje je pri vzdrževanju stanovanj
skih objektov. Ta dela zaostajajo pred
vsem zaradi pomanjkanja iz\-ajalcev za 
vzdrževalna dela. pomanjkanje najrazlič
nejših v T s t gradbenega materiala in nena
zadnje tudi zaradi povišanih cen materia
la in storitev. Sicer pa bodo podrobneje o 
poslovanju in o problemih s kateruni se 
srečujejo stanovanjska skupnost v La
škem podrobneje spregovorili na jutriš
nji seji skupščine stanovanjske skupno
sti. 

VVE 

Glasbena šola v 
prenovljeni stavbi 

Učenci nižje glasbene šole -Skladate
ljev Ipavcev" so pričeli šolsko leto v pre
novljeni stavbi. Pridobili so tudi dodatno 
učilnico, ki je delno rešila prostorske te
žave. Pouk je enoizmenski in sicer popol
danski, ker obiskujejo učenci dopoldan 
redno osnovno šolo. Najbolj so zasedeni 
oddelki harmonike, klavirja in kitare, ne
koliko manj pa oddelki violine, trobente, 
klarineta in flavte. V desetih oddelkih je 
skupno 136 gojencev. Kadrovska zased
ba je zadovoljiva, saj na šoli poučuje šest 
poklicnih, eden s polovično zaposlitvijo 
in dva honorarna glasbena pedagoga. 

E. R E C N I K 

Dvesto telefonov v 
Radečah 

Telefonsko omrežje v spodnjem koncu 
laške občine je slabo urejeno. Radeče 
imajo premalo telefonskih priključkov, 
nekateri kraji, kot naprimer Jagnjenica. 
Svibno m Vrhovo pa premorejo komajda 
en telefon. Zavedajoč se potrebe po izpo
polnitvi telefonskega omrežja so ki-ajani 
12 samoprispevka že zbrali 2 miliona di
narjev, delovne organizacije pa 6 milio-
nov. Kupili so tudi že telefonske kable in 
položili primarni kabel od telefonske 
centrale do Njivic z vsemi potrebnimi 
priključki. Polagajo pa tudi že sekundai'-
ne vode proti Papirnici. 

Tako bodo pokrili potrebe po telefon
skih priključkih v naseljih Pirnoš. Kra-
kovo. Močilno, Zebmk in Njivice. S tem 
bodo zagotovili pogoje za razširitev 
omrežja proti Jagnjenici in Svibnem. Na 
to telefonsko omrežje se bo lahko priklju
čilo 200 uporabmkov in s tem menijo v 
Radečah, bo do konca tega planskega ob
dobja rešen problem telefonije na rade-
škem območju. 

VA'E 
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med nalstarelšimi gasilskimi društf'' 
Gasilsko aniSiwo ¥ Gorenlem gradu / e leios staro 100 let 

Predsednik G D Gornji 
grad je Jakob Filač: 

» V letošnjem letu smo do
končali prizidek k domu, ki 
smo ga gradili pet let, naša 
največja akcija pa je bila na
bava novega avtomobila in 
manjkajoče opreme za d v e 
popolni desetini. Arhiviral i 
smo staro gasilsko op remo , 
med katero smo še posebej 
ponosni na gasilsko črpalko, 
ki je bila brez motorja in so 
jo na vsaki strani p o sistemu 
tehtnice goni l i po štirje gasil
ci. Ohranjena je knjiga, v ka
teri je zapisana kronika naše
ga d n š t v a in gasilstva v kra
ju ter okol ici za 96 let. Kupili 
smo tudi 40 kompletov miz s 
k lopmi za naša družabna sre
čanja, ki jih vsako leto prire
jamo, z zbranim denarjem pa 
obnavljamo in posodablja

mo manjkajočo opremo. Pri 
vseh letošnjih in .prejšnjih 
akcijah smo opravil i vel iko 
udarniškega dela .« 

V mozirski občini je pet
najst gasilskih društev, ki so 
razdeljena v tri sektorje, med 
katerimi je tudi Gornji grad. 
Ta sektor sestavljajo društva 
iz Smartnega ob Dreti, Boč
ne, Gornjega grada in N o v e 
Štifte. V G D Gornji grad so 
letos obnavljali spisek čla
nov, ki jih je okoli 200 v dveh 
članskih ter po eni ženski, 
mladinski ženski in moški 
mladinski desetini ter pod
pornih članih. Poveljnik 
društva je Maks Mermal, 
med pomembnejšo opremo 
pa imajo dva avtomobila, tri 
motorne brizgalne (eno lah
ko za delo v gozdu) , okoli 

1500 metrov cevi, aparat na 
peno itd. V letošnjem letu so 
opremili z gasilnimi aparati 
že polovico gospodinjstev, 
želijo pa, da bi vse. Sredstva 
so prispevali gasilci in posa
mezniki. 

Letos so posvetili ve l iko 
pozornost preventivni dejav
nosti, saj so prvič pripeljali v 
gasilski dom vse učence 
osnovne šole ter j im pokazali 
dve vaji z ustrezno razlago. 
Vključili so se tudi v sloven
sko akcijo G Z S -lOO tisoč 
preg ledov« in so jih sami že 
opravili sto. Razveselj ivo je, 
da so pri teh pregledih tudi 
ljudje pokazali vel iko pri
pravljenost na sodelovanje, 
saj se zavedajo pomena pre
ventive pred požarom ali ele
mentarno nesrečo. 

Ustanovitelji G D Gornji 
grad so bili Franc Spende, ki 
je bil tudi prvi predsednik, 
Ignac in Anton Ceplak, Fer-
do in Ivan Mehtig, Fi-anc V o -
lovšek, Tomaž Rifelj , Franc 
Perne in Ivan Ferčelj, častni 
člani pa so trenutno Rudolf 
Rojten (z najdaljšim gasil
skim stažem od leta 1925), 
Antonija Rup, Ivan Zidarn, 
Jože Remšak st. in Francka 
Repenšek. Sicer pa je po le
tih najstarejši član Alojz Fri-
celj. 

Jakob Filač s ponosom po
ve, da so vse, kar irnajo, do
bili s pomočjo prostovoljne
ga dela, prispevanega lesa, 
SIS za požarno varnost in 
botrov, ki jih je bilo kar pre
ko šestdeset. 

T O N E V R A B L 

Srečanje Z Makedonijo 
v celjskem centru za klubsko iJeJavnost so aktivni 
tUdI planinci 

v centru za klubsko dejavnost pri ob
činski konferenci Zveze socialistične 
mladine Celje deluje od februarja letos 
tudi planinska sekcija. Ustanovitev so 
narekovale potrebe, saj je v občini pre
cej mladih ljudi, ki radi zahajajo v pla
nine. 

Planinska sekcija šteje danes 16 čla
nov. V glavnem so to že izkušeni planin
ci, saj so se s planinami in gorami začeli 
seznanjati v rani mladosti. Od ustanovi
tve sekcije pa do danes so člani organizi
rali že vrsto akcij, pohodov, vzponov. Ta
ko so se udeležili delovne akcije na Kle-
menškovi koč; pod Ojstrico, zimskih po
hodov na Stol in Porezen, pohoda po po
teh kurirjev in vezistov II . grupe odredov 
ter organizirali različne vzpone v Savinj
skih Alpah, Julijcih in Karavankah. 

Povsod, kjer so bili, so vtise in podatke 
dosledno zapisovali v beležnice, fotogra
firali in kasneje izdelali diapozitive. Po
tem so obiskovali osnovne organizacije 
mladih, šole in delovne organizacije in 
tam posredovali vse tisto, kar so na poti 
doživeli. S tem so si prislužili tudi kakšen 
dinar za nadaljnje delo sekcije. Sicer pa 
jim pri tem pomaga še Center za klubsko 
dejavnost oziroma občinska konferenca 
mladih v Celju. 

Spomladi pa so se člani sekcije odločili 
za zanimivo pot in ogled krajev, ki so 
razmeroma malo znani, po svojih zgodo
vinskih, etnografskih in naravnih poseb
nostih pa izredno zanimivi. Odločili so se 
za odpravo v planine, kraje in mesta Ma
kedonije. Na pot je 19. avgusta odšlo de
vet članov planinske sekcije: Zdenko Le-

dnik, Milan Kuder, Marjan Zvar, Branko 
Lednik, Vencelj Ferant, Vinko Pečnik, 
Drago Bizjak in Roland Vipotnik. 

Na zahtevno in zanimivo pot je -odpra
va« krenila 19. avgusta letos. Fantje so si 
na tej poti ogledali in spoznali Skopje, 

zanimivosti Titovega Velesa in bližnjih 
vasi, se povzpeli na 2540 metrov visoko 
Solunsko glavo, obiskali Nežilovo, Prilep 
in Bitolo z nacionalnim parkom Pelister. 
Prevzel jih je 2601 meter visok Pelister, 
Prespansko jezero. Sveti Naum ob 
Ohridskem jezeru, izvor Cmega Drina, 
mestece Struga. Gostivar in Popova Sap-
ka. Živo je fantom še v spominu vzpon na 
2746 metrov visok Titov vrh. Popotova
nje se je končalo 27. avgusta z ogledom 
Skopja. 

Prihodnje leto bodo šli zopet na dolgo 
pot, kam pa. še ne vedo zagotovo. 

M. A G R E 2 

Člani planinske sekcije CKD pred »konjičkom« na poti po Makedoniji 

Hortikuitura 84 na Polzeli 
Na občnem zboru Zve

ze hortikulturnih orga
nizacij Slovenije v Tito
vem Velenju je bil spre
jet sklep, da bo osrednja 
slovenska hortikulturna 
prireditev v letu 1984 na 
Polzeli. 

O pripravah in o delu 
nam je pripovedoval 
predsednik hortikultur-
nega društva na Polzeli 
Cveto Pavline: 

S sprejetjem sklepa, da 
bo drugo leto na Polzeli 
osrednja razstava Horti
kuitura 84, smo si člani 
društva naložili vel iko 
breme. Zavedamo se, da 
taka prireditev vel iko de
la. Hortikuitura 84, raz
stava cvetlic, ročnih del 
in domačih pogrinjkov 
bo na Polzel i od 5. do 
8. julija. Po leg te razstave 
bo potrebno posvetiti ve
liko pozornost lepemu in 
čistemu okolju, gojitvi 
lončnic in zunanjega 
okrasnega c vnetja. Mi smio 
z nekaterimi akcijami že 
pričeli. M e d najvažnejše 
naloge sodi ureditev par
ka Senek, posaditev 88 
dreves Ti tovega parka, 
dokončna ureditev spo
minskega parka, ureditev 
cvetlične grede v centru 
Polzele ob cesti in še 
vrsta drugih del. Obiskor 

valci si bodo lahko ogle
dali tudi urejeno kmetijo 
Geršak v Založcih. Sami 
vsega ne bomo zmogli . V 
kraju smo se o sodelova
nju že dogovori l i z druš
tvi in organizacijami. V 
dneh hortikulture bo tudi 
več prireditev. Tako bo 
planinsko društvo Polže-, 
la razvilo svoj prapor, v 
graščini Senek bodo raz
stavljali lovci, ribiči, go
barji in planinci. Učenci 
OS Vere Šlander bodo pi
sali spise pod naslovom 
» K a k o varujemo svoje 
okolje ,« mladinska orga
nizacija pa se je obvezala 
pripraviti nastope z ra
zličnimi ansambli. 

T O N E T A V Č A R 

KIL in Akademija 
likovnih umetnosti 

Prejšnji teden so v Kera
mični industriji v Libojah 
podpisali samoupravni spora
zum o združevanju dela in 
sredstev ter o osnovah svobo
dne menjave dela z Akademi
jo likovne umetnosti. Temelj 
tega sporazuma je v krepitvi 
povezovanja in sodelovanja 
delavcev OZD materialne 
proizvodnje z delavci znan
stvenih vzgojnoizobraževal-
nih organizacij. 

Predsednik akademijskega 
sveta Akademije likovnih 
umetnosti doktor Emil Roje in 
direktor Keramične industrije 
v Libojah Franjo Tilinger sta 
poudarila, da ima podpis tega 
sporazuma vTsto vsebinskih 
povezav z izhodišči dolgoroč
nega programa gospodarske 
stabilizacije. Se zlasti velja 

omeniti pomen sodobnega in
dustrijskega oblikovanja ter 
skrb za uveljavljanje vse za
htevnejših estetskih kriterijev 
oblikovanja proizvodov za ši
roko potrošnjo v okviru seda
njih in bodočih izvoznih priza
devanj. 

Zapisati je treba, da so delav
ci libojske tovarne že doslej 
dobro sodelovali s študenti 
Akademije likovnih umenosti, 
saj so jim omogočili umetni
ško kreiranje proizvodov kera
mike. To velja tudi za učitelje 
te akademije, omeniti pa je tre
ba prizadevanja profesorja in 
akademskega kiparja Draga 
Tršarja. 

Ob tem ne moremo še mimo 
zanimivega podatka, ki ga je 
ob podpisu navedel Franjo Ti
linger. Umetnostna keramika 
doslej ni mogla zaživeti tudi 
zato, ker je na tovTstne izdelke 
predpisan kar 95 odstotni pro
metni davek. 

JANEZ VEDENIK 

Seminar 
tabornikov 

Zveza tabornikov celj
ske občine je pred krat
kim organizirala seminar 
za mentorje taborniških 
enot na osnovnih šolah, 
bil pa je v Kokarjih. Spre
govoril i so o težavah 
mentorstva. 

Seminarja v Kokarjih 
se je udeležila večina 
mentorjev-tabornikov iz 
celjskih šol, člani voda 
Krompir jevcev ter novi 
vodniki. S A N D I B A J E C 

Koline na 
Smohorju 

_2e devetnajstič zapored bo 
mladinski odsek planinskega 
društva Laško pripravilo koli
ne na Smohorju. Kot smo ra
zbrali IZ vabila, bo »prašič mo
ral smrt storiti" v zgodnjih po
poldanskih urah v soboto 3. 
decembra na planinski koči n3 
Smohorju. Ko bo ta del progra
ma ta zaresnih kolin mimo, se 
t)0 program furovža nadaljeval 
zvečer. Sestavili in izvedli 
bodo udeleženci sami. 

Prvi praznik v Starem Velenju 
v krajevni skupnosti Sta

ro Velenje so se odločili, da 
bodo od prihodnjega leta 
dalje praznovali svoj kra
jevni praznik. Le tega ima 
že vsaka krajevna skupnost 
v velenjski občini in prav 
je, da ga dobi tudi tisti del, 
ki je bil zametek današjega 
Titovega Velenja. 

Predsednik sveta krajev
ne skupnosti Staro Velenje 
Lojze Ojsteršek: 

» P r v i krajevni praznik bo
mo praznovah 25. januarja 
1984 kot spomin na leto 
ko je bila v Starem Velenju 
ustreljena prva skupina pet
najstih domoljubov, istega 
leta v decembru pa še deset. 
Takrat sem hodil v šolo in iz 
nje so nas peljali gledat, ka
ko so streljali naše ljudi. V 
spomin nanje bomo od pri
hodnjega leta dalje prazno
vali svoj praznik. 

Za to priložnost pripravlja
mo izdajo brošure, kjer bo
mo napisali vse podrobnosti 
o ljudeh, po katerih se ime
nujejo naše ulice ter predsta
vili vseh 44 obrtnikov, koli
kor jih trenutno dela na ob
močju K S Staro Velenje. Ob 

prazniku bomo poimenovali 
tudi nekaj ulic ter poskušali 
končati s toplifikacijo. Tre
nutno imamo šest gradbenih 
odborov za toplifikacijo in 
enega za del ceste ter izgrad
njo rokometnega igrišča. Po 
membno je, da vsa dela 
opravljamo udarniško. Ob 
prvem krajevnem prazniku 
pa bi radi, da se predstavi 
tudi novoustanovljeni moški 
pevski zbor, ki ga bodo se
stavljali samo ljudje, ki živijo 
v Starem Velenju.« 

T. V R A B L 

O B R A Z I 

Milan Lesjak 
Milan Lesjak iz Žalca je 

eden izmed tistih ljudi, ki 
ga pozna vsa Savinjska 
dolina. Po poklicu je ve
terinar, ves prosti čas pa 
namenja delovanju na 
kulturnem področju. Ak
tiven je pri kulturni skup
nosti in v Zvezi kulturnih 
organizacij v Žalcu. 

Milan je mladost pre
življal v Taboru v Savinj
ski dolini. Izhaja iz druži
ne, ki je od nekdaj cenila 

slovensko petje. In petje 
je tisto, brez česar ne bi 
bilo Milanovo življenje ta
ko polno, kot je. Kot pe-
vovodja je vodil pevce v 
Taboru; tako uspešno, da 
so se začela številna go
stovanja doma, pa tudi 
med zamejci v Borštu in 
še kje. Tudi svojo televi
zijsko oddajo so imeli ta
borski pevci. Z izrednim 
znanjem, avtoriteto in 
priljubljenostjo je Milanu 
Lesjaku uspelo, da je v 
zbor pritegnil tudi mlade 
ljudi. Njegovo poslanstvo 

na tem področju je nepre
cenljivo. Se zlasti v časih, 
ko - resnici na ljubo - po
staja slovenska narodna 
in umetna pesem vedno 
bolj' zapostavljena, ob 
množici takšnih in dru
gačnih viž, ki so na novo 
napisane v domačem to
nu, o njihovi izvirnosti in 
kakovosti pa bi lahko 
marsikdaj pošteno po
dvomili. Iz vsega tega nje
govega dela pa izvira glo

boka zaljubljenost in pre
danost slovenskemu na
rodu. 

Ko pišemo o Milanu 
Lesjaku. moramo omeni
ti njegov poklic, ki ga 
vestno opravlja že dolga 
leta, ves ta čas pa si je 
med kmeti vedno znova 
pridobival zaupanje. S 
svojim znanjem in pre
prostostjo. Težaven je po
klic veterinarja, vendar 
ne vem, če je Milan kdaj 
premišljal o tem. Delo po
noči, ob praznikih, sobo
tah in nedeljah, dopoldne 
in popoldne ter ob raznih 
vremenskih razmerah ni
ma za nekaj posebno tež
kega. Najbolj pomembno 
mu je, da so z njegovim 
delom kmetje zadovoljni. 
Vem, da so. To sem že ne
štetokrat slišal. 

Pred dnevi je praznoval 
petdesetletnico. Le kdo 
bi mu jih prisodil toliko?! 
Pa navsezadnje to niti ni 
pomembno. Milan Lesjak 
je in bo še naprej ostal 
dobro zapisan med 
ljudmi. 

JANEZ VEDENIK 



F imenu našo preteklosti 
f^tos, ko slavimo 40-letni-
fepublike se s ponosom 

^fitinjamo naše poti, še bo-
rečeno, našega razvoj-

I g a skoka. Za ponos je ra-
.gov dovol j . 
Jubileji so priložnost ko 
, bolj kot običajno spomi-
jjno številk, da bi z njimi 
jgležili prehojeno pot. Pre-
^ jih je, že samo nekaj pa 
j, je dovolj za dokaz, da se 
^igoslavija uvršča med dr-
î -e, ki so v povojnem ob-
gbju dosegle najhitrejšo 
jst dmžbenega proizvoda-
Ibudimo nekaj številk. V 
jvem povojnem letu je Ju-
gslavija proizvedla milijar-
|q kilovatnih ur elektrike, 
'̂ aj jo proizvaja preko 60 
jiilijard. P o vojni so bila po-
ja opustošena, danes imamo 
jl̂ oli 7̂ 5 milijona hektarov 

obdelanih njiv. 
V povojnem času smo 

spremenili ekonomski zem
ljevid dežele. Družbeni pro
izvod Jugoslavije se je od 48 
do 81. leta povprečno večal 
za 5,9 odstotka. Odločilno 
v logo je imela industrija, ki 
je pred vojno skoraj ni bilo. 
Obseg proizvodnje se je v 
istem obdobju povečeval za 
8,9-odstotkov. Jugoslavija je 
bila dalj časa največje grad
bišče na svetu. Rastle so to
varne, stanovanja, gradile so 
se ceste. Od 52. do 80. leta se 
je dolžina sodobnih cest po
večala za 23-krat. 

V minulih 40 letih smo to
rej prehodili najpomembnej
šo in najtežjo etapo v razvoju 
države. Toda pot ni končana. 
Pri takšnem razvoju, pogo
sto so p.'i tem želje prehite

vale možnosti, so bile nujne 
tudi napake. Hiter razvoj iz
ziva nasprotja. Preveč ek
stenziven razvoj s preveli
kim naslanjanjem na zuna
njo pomoč se nam je vrnil 
kot bumerang. 

Vse to so razlogi, da jubilej 
republike slavimo z lepimi 
spomini na preteklost a s po
g ledom v prihodnost. Jubilej 
slavimo v letu, ko smo spre
jeli dolgoročni program sta
bilizacije. Ze potreba po tem 
programu dokazuje, da smo 
prišli do takšne ravni raz
voja, s katere ne moremo na
prej brez resnih in globokih 
sprememb. 

Obletnice so priložnost za 
lepe spomine. Obletnice tudi 
zavezujejo. V imenu prete
klosti, za boljšo prihodnost. 

D R A G A B 0 2 I N 0 V I C 

Parki niso le spomin - so obljuba in zaveza 
K o smo v vseh krajih naše domovine zasadili lopate v spominskih parkih in posadili 

spominska drevesca, to ni bila le akcija v spomin na našega Tita. Bila je zaobljuba Ti tov i 
poti, ki je č \ T s t e temelje novi Jugoslaviji postavila v Jajcu. N e pozabimo tega! 

Izbira delegatov 
Izbira delegatov za drugo zasedanje A V N O J je bila 

opravljena skladno z možnostmi, ki jih je dovoljeval 
razvoj vojnih operacij in razmere v posameznih delih 
dežele. 

Delegate iz Bosne in Hercegovine so izvolili na 
prvem zasedanju Z A V N O B I H . ki je bilo 26. in 
27. novem^bra 1943 v Mrkonjič gradu. Delegate iz Črne 
gore in B o k e so izvolili na prvi skupščini Z A V N O Cme 
gore in B o k e v Kolašinu 14. in 15. novembra 1943. Del 
delegatov pa je izbral izvršni odbor. Delegate iz Hrva
ške je izbralo predsedstvo Z A V N O H po skupščini 13. 
in 14. junija 1943. Delegate iz Slovenije in njihove na
mestnike je izvolil izvršni odbor OF, kasneje S N O O . 
Delegate iz ožje Srbije je izbral glavni narodno osvobo
dilni odbor Srbije na predlog štabov srbskih oborože
nih enot. 

Delegate iz Vojvod ine je delegiral glavni štab N O V 
in P O J za Vojvodino . Predstavnike Sandžaka so izvo
lili 20. novembra 1943 na prvem zasedanju Z A V N 
Sandžaka v Plevljih. 

Delegate iz Makedonije pa je odredil glavni štab 
N O V in P O J Makedonije sporazumno z iniciativTiim 
odborom za u.stanovitev ZAVN] \ ' I . Verifikacijski odbor 
je ugotovil , da prisostvuje drugemu zasedanju A V N O J 
s Hrvaške 37 od 78 delegatov, iz B i H 46 od 53, iz 
Vojvodine 3 od 8, iz Srbije 24 od 53, iz Cme gore z Boko 
vseh 16, iz Slovenije 17 od 42. delegatov. Skupaj torej 
142 od 250 delegatov. Zasedanja se niso mogle udele
žiti delegacije iz Makedonije in Sandžaka. 

(Iz dokumentacije Skupščine SFRJ) . 

Tito o drugem zasedanju AVNOJ 
Na svečani seji zveznega 

izvršnega sveta 
29. novembra 1953 v Jajcu, v 
dvorani v kateri je pred dese
timi leti zasedal A V N O J se je 
tega zgodovinskega datuma 
takole spominjal tovariš 
Ti to : 

»Takrat smo tukaj pod 
grožnjo nenehnih vpadov so
vražnika, v dosegu topov in 
celo metkov iz pušk, oprav
ljali ve l iko in usodno zgodo
vinsko delo za naše narode 
in našo državo. Ljudem, ki v 
teh dogodkih niso sodelova
li, se zdi danes neverjetno, 
kako smo delali v času, ko so 
v Travniku sedeli Nemci , v 
Banja Luki so bili Nemci in 
Ustaši, v Sarajevu je bil glav
ni center N e m c e v in Ustašev 
- mi pa smo s slabo oborože
nimi vojaki vodil i borbo na 
življenje in smrt in zbirali tu
kaj ljudi iz cele dežele, da bi 
postavili temelje novi državi, 
da bi uresničili tisto, za kar 
so se ti ljudje b o r i l i . . . « 

Ti to je v sebi dolgo nosil 
vizijo tega velikega koraka 
naše zgodovine. Dva dni po 
prvem zasedanju A V N O J , 
29. novembra 1942 je Josip 
Broz poslal komunistični in-

ternacionali odgovor na nje
ne pripombe in pri tem po
udaril, da bo to telo ( A V 
NOJ) , čeprav ni vlada, reše
valo vsa vprašanja državne
ga življenja in skrbelo o fron

ti. 29. novembra 1945 na 
skupni seji ustavodajne 
skupščine je bila kot krona 
dotedanjih naporov sprejeta 
Deklaracija o proglasitvi re
publiko pod imenomi Fede
rativna narodna republika 
Jugoslavija. S tem je bil kon

čan prvi del težavne poti k 
uresničevanju sklepov A V 
NOJ, nova Jugoslavija je pri
čenjala svoje ustvarjalno živ
ljenje. 

Da pa bi ideje, spočete v 
revoluciji in jasno potrjene v 
Jajcu uresničili, je bilo treba 
premagati še mnogo ovir. Ti
to je ob 25-letnici zasedanja 
A V N O J v intervjuju za Poli
tiko med drugim povedal: 

» S e m proti temu, da refor
mo izkoriščajo za bogatenje 
posameznih skupin, ustanov 
in podjetij na račun drugih. 
T o se dogaja z zunanjo trgo
vino, elektrogospodarstvom, 
bankami itd. Ker ustvarjanje 
teh objektov ni samo zasluga 
članov teh kolektivov, mar
več vseh, ki so dajali sred
stva, smatram da morajo tu
di novoustvarjena sredstva 
koristiti celotni družbi. N o 
bene pravice nirriajo, da ne
kajkrat letno povečujejo svo
je plače.« 

V govoru 29. novembra 
1968 ob Dnevu republike pa 
je Ti to poudaril: 

» V s e naše sile so usmei-je-
ne v izgradnjo takšnega sa
moupravnega sistema, ki bo 
sposoben učinkovito reševa

ti najbolj zapletene proble-
m.e sodobnega gospodar
stva.« 

Pred desetimi leti ob 30. 
rojstnem dnevu republike je 
Tito govori l v Jajcu in po
udaril zgodovinski pomen 
sklepov A V N O J , ki v bistvu 
označujejo zmago novih 
družbenih odnosov. 

»Revolucionarno pomeni 
v današnjih pogojih vztrajno 
borbo za nadaljni razvoj sa
moupravnih socialističnih 
odnosov v naši družbi.« 

Le to zatem je bil na Dan 
republike Ti to v Kumrovcu. 
kjer je odprl spominski dom 
borcev N O B in mladine Ju
goslavije. V govoru je po
udaril, da sta bratstvo in 
enotnost najpomembnejša 
dejavnika krepitve naše so
cialistične skupnosti. In do
dal, da moramo biti kot 
skupnost v prvih vrstah bor
be za mir in prav tako da 
med nami in našimi razred
nimi s o v T a ž n i k i kompromi
sov ne more biti. 

Tako se je med drugim Ti
to spominjal dneva usodnih 
odločitev, ko je istočasno od
piral tudi nove poti. 

T A N J U G 

Č A S A V N O J - D 
T A N J U G 

^iri desetlet ja republ ike 
Minevajo štiri desetletja, odkar je bila na 

drugem zasedanju A V N O J ustanovljena no-
\'a Jugoslavija. Ustvarili so jo vsi naši naro
di in narodnosti, rodili so jo -v borbi, ki je 
prerasla v legendo. 

V zgodovini naših narodov je nebroj po-
"lembmh datumov. Toda prav dnevi 
AVNOJ-a so enkratno pričevanje moči, vo
lje in želje jugoslovanskih narodov in naro
dnosti, da živijo skupaj in svobodno, da sa-
^ odločajo o svoji usodi. Morda so bile tudi 
'ažje poti, ponosnejših ni bilo. O b 40-letnici 
AVNOJ-a se teh datumov spominja tudi 
^ovi tednik v feljtonu s šestimi nadaljeva
nji. 

I^artizanslca repuHlilca 
Ko so 17. avgusta 1943 partizani osvobodi-

^ Jajce, je bil to njihov tretji prihod v to 
starodavno mesto. Jajce je ostalo svobodno 
ŝe do 7. januarja 1944, v tem času pa so se v 

"̂ jem odigrali ključni dogodki za izgradnjo 
'^ove Jugoslavije. V tem času je imela na
rodnoosvobodilna vojska Jugoslavije okoli 
•̂ 00 tisoč prekaljenih borcev, organiziranih 
I' devet korpusov s skupno 27 divizijami, 
^f^ela je lastno mornarico, na jugoslovan-
ŝ ô bojišče pa je vezala več kot 600 tisoč 
sovražnih vojakov. 

.Jajce je bilo pred drugim zasedanjem 
^vNOJ-a v središču prostranega osvoboje
nega ozemlja, ki je obsegalo domala celotno 
J^osno in zahodne dele Hrvaške. Septembra 
'^.kapitulirala Italija, kar je pnpreljalo do 
Pjime vstaje v Istri. Hrvaškem Primorju in 
l^almaciji in omogoči lo partizanskim eno-

da so prišle do novih količin orožja in 
l^freme. T o so bili brez dvoma prelomni 
/^nutki N O B , ki je, nekaj mesecev pred 
j ^ ^ . prebila težke izkušnje Neretve in Sut-
J^ske. Kljub vel ikim izgubam v teh bitkah je 

narodnoosvobodilna vojska tretje vojno le
to dočakala številčno in moralno znatno 
okrepljena, povsem jasno pa je bilo, da uži
va množično podporo naroda. Teren za re
volucionarne sklepe drugega zasedanja je 
bil dobro pripravljen. 

V Jajcu je bila v noči med 29. in 30. no
vembrom ustvarjena nova Jugoslavija. 
A V N O J je bil ustvarjen v Bihaču, leto dm 
prej. Dogodka sta tesno povezana, kot dva 
dela iste drame. P o m e m b n o mesto pri 
ustvarjanju nove narodne oblasti v Jugosla
viji pa pripada Foči. kjer so v začetku fe
bruarja 1942 sprejeli predpise o sestavi in 
delu narodnoosvobodilnih odborov v osvo
bojenih krajih. Čeprav v tistem času samo 
začasni organi oblasti, so bili narodnoosvo
bodilni odbori zametek novega družbenega 
sistema. V de.setih točkah fočanskih predpi
sov so bili predvideni način in oblike revo
lucionarno demokratične samouprave, vo
lilna načela, postopek za kaznovanje naro
dnih sovr.-žnikov in viri za oskrbovanje par
tizanskih enot. Začasni značaj so imeli od
bori predvsem zato. ker v tem času še m bil 
končan niti doma niti v tujini proces dife
renciacije za in proti narodnoosvobodilnega 
gibanja. V tujini so še obstajali » legalni« 
organi kraljevine Jugoslavije. 

Prav to leto pa se je položaj pričel hitro 
menjavati. Vzporedno z rastjo osvobodilne
ga gibanja so postajali obrisi nove družbe 
vse jasnejši. Septembra 1942 je tovariš Ti to 

poslal poročilo gla\memu štabu za Hrvaško, 
v katerem se začasnost narodnoosvobodil
nih odborov ne omenja več. o njih se govori 
kot o prehodni obliki prihodnji narodni 
oblasti. 

Ti tovo sporočilo je v bist\ai obrazložitev 
septembrskih sklepov vrhovnega štaba, ki 
od partizanskih enot zahtevajo, da takoj po 
osvoboditvi novih ozemelj izpeljejo demo
kratične vol i tve in narodu razložijo značaj 
nove oblasti. T i sklepi opredeljujejo tudi 
volilno pravico in oblike neposredne demo
kracije. (Zbori vohlcev in zamenljivi N O O ) . 

Prostora za delovanje odborov m bilo ma
lo. Jeseni 1942 je osvobojeno ozemlje obse
galo skoraj 50 tisoč kvadratnih kilometrov -
večje je bilo od Švice. Partizani so imenova
li to ozemlje Bihaška republika, Nemci -
Komunistična država. Ob novih organih 
oblasti je na tem ozemlju obstajala tudi po
šta in celo železnica na progi Drvar-Mlini-
šte, dolga več kot 120 kilometrov. »Partizan
ski ekspres« je imel celo vozni red. 

»Rabimo vsaj eno večje mesto«, je dejal 
vrhovni komandant N O V , o katerem v sve
tu še mso mnogo vedeli, na sestanku \ T h o v -

nega štaba konec oktobra v Bosanskem Pe-
trovcu. Takrat so že ocenili, da so zreli pogo
ji za sestanek predstavTukov narodnoosvo
bodilnega gibanja iz vseh krajev dežele. Na
rodnoosvobodilni odbori so si že pridobili 
zaupanje narodgi in ustanavljali so jih že 
tudi na okupiranih ozemljih. 

Na sestanku vrhovnega štaba je bilo vpra
šanje, ali bi za mesto sestanka narodnih 
predstavnikov izbrali Jajce ali Bihač. Odlo
čilo je dejstvo, da je bilo takrat nekaj lažje 
osvoboditi Bihač, pa je tudi za to bilo po
trebno 42 ur težkih bojev. 4. novembra je 
bila prestolnica »Komunist ične drža\-e" 
osvobojena in pričele so se priprave za sre
čanje. Na osvobojenem ozemlju je že delo
valo 932 narodnoosvobodilnih odborov. Nji
hovi predstavniki so se na poziv vrhovnega 
štaba zbrali v Bihaču 26. in 27. novembra 
1942. 

Ob tej priložnosti je bilo mesto posebej 
urejeno, še posebej okolica samostana, ki so 
ga odredili za mesto dogodka. V Bihač so se 
zlili prebivalci Krajine in L ike v narodnih 
nošah. Do Bihača se je prebilo 54 od 71 
povabljemh delegatov. Prišli niso le Slo\-en-
ci in Makedonci, ker so se v krajih, skozi 
katere bi morali, odvijale stalne borbe. 
A V N O J se je kljub temu lahko konstituiral 
kot splošno nacionalnd in splošno politično 
telo z vsemi bistvenimi značilnostmi organa 
oblasti. V okupirani EvTopi je bil v tem času 
A \ T ^ O J edini svobodni parlament. 

Toda, v bihaških sklepih se A V N O J for
malno ne postavlja kot organ oblasti, četudi 
so bili na osvobojenih ozemljih partizani in 
N O O edina resnična in organizirana sila. 10 
dni pred začetkom zasedanja je iz Komin-
terne prišlo sporočilo, v katerem podpirajo 
namen v T h o v n e g a štaba, a istočasno po
udarjajo, da v tistem trenutku ni treba 
ustvarjati nikakršne vlade in je zoperstav-
Ijati pobegli vladi v Londonu. ->V tej e tapi« , 
piše v telegramu, me prožite vprašanja uki
njanja monarhije. N e postavljajte parole re
publike. Vprašanje režima v Jugoslaviji, kot 
ga pojmujete, se bo reševalo po razbitju ita-
lijansko-nemške koalicije in po osvoboditvi 
dežele od okupatorjev.« 

^ _isjej:i§.4aljuie) 
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retja 
ibonmajska 
predstava v SLG 
Celje 

Od 2. do vključno 13. de
cembra si bodo abonenti 
odraslih in mladmskih abon
majev lahko ogledali nadvse 
uspelo uprizoritev Queneau-
jevih VAJ V S L O G U < , ki 
jih je že spomladi pripravilo 
celjsko gledališče v sodelo
vanju s Cankarjevim d o m o m 
v Ljubljani. V režiji Jurija 
Součka bodo poleg njega na
stopili Anica Kumrova (na 
sliki v v logi izredno duhovi
te k lovnovske preinterpreta-
cije besedila, ki se pojavlja v 
večkratnih variacijah, Po lo
na Vetrihova in Iztok Valič. 

Kltalska 
fotografiia v 
Mozirju 

Matična knjižnica v Mozirju 
že vrsto let poleg knjižnične 
dejavnosti, ki je razširjena po 
vsej Gornje Savinjski dolini, 
preseneča tudi z razstavami 
raznih posebnosti. Tokrat raz
stavljajo kitajske fotografije iz 
konca prejšnjega stoletja. 
Zbirka iz arhiva kulturne 
skupnosti v Mozirju je zapušči
na žene nekdanjega avstroogr-
skega diplomata von Haasa in 
obsega fotografije, posnete 
med letoma 1880 in 1893. Zbir
ka fotografij, ki je tudi narodo
pisno obarvana, bo verjetno 
zanimiva za širši krog ljubite
ljev fotografije. p p 

Uspela medobčinska revija pevskih zborov v Celju 
Nastopno Jo 25 zborov z okrog 800 pevci. S kakovostjo pa Izstopa pet zborov z našega območja. 

Področno združevanje 
pevskih zborov je s sodelo
vanjem Občinskega sveta 
Zveze kulturnih organizacij 
v Celju priredilo tradicio
nalno revijo pevskih zborov 
celjske regije v soboto, 
19. novembra v Narodnem 
domu v Celju. 

Ta prireditev ima že svojo 
dolgoletno tradicijo z začet
kom v Zrečah, zatem se je po 
vse boljšem organizacijskem 
prijemu odvijala bienalno v 
središčih drugih občin, npr. v 
Rogaški Slatini in v Velenju, 
tokrat prvič v Celju, ki je prav
zaprav središče organizacije. 
Poseben povdarek medobčin
ske revije je na izbiri zborov, ki 
izhaja iz občinskih revij, na ka
terih glasbeni strokovnjaki do
ločijo boljše zbore za predsta
vitev na medobčinski ravni. 
Tak sistem se je pozitivno uve
ljavil ter je med drugimi po
dročnimi združenji v Sloveniji 
edinstven. Medobčinska revija 
je odskočna deska za republi
ško revijo v Mariboru. Stro
kovna žirija določi zbore, ki 
kažejo sposobnost tekmovati 
na republiški ravni (ali pa jih 
odkloni). Končno in ne nazad
nje ima medobčinska revija 
splošno kulturno poslanstvo 
predstaviti -boljše zbore« iz 
svoje sredine, dati jim prilož
nost za nastop v velikih dvora-
nali kulturnih središč in med
sebojno spoznavanje pevcev in 
zborovodij. Torej razlogov do
volj, da opravičujeja priredi
tev, ki bi ji mogli posvetiti v 
bodoče še več pozornosti s 
strani širše javnosti. 

Zataknilo se je pri strokovni 
žiriji, ki naj bi štela tri člane, 
zanjo pa naj bi poskrbela Re
publiška zveza pevskih zbo
rov. Uspelo jim je delegirati 
prof. Radovana Gobca, ki je bil 
navzoč le pri dveh tretinah re
vije. Ostal je edini član žirije in 
predsednik združenja prof. Ivo 
Marin. Grenek priokus je ostal 
zborovodjem, ki so pričakovali 
izčrpno strokovno oceno. Sicer 
jo je podal po končani priredi
tvi prof. Marin, toda le v sploš
nih potezah in ugotovitvah. Iz 
teh (in tudi iz beležk, ki jih je 

zapustil Gobec), pa tudi iz po
slušanja nastopov moremo 
spoznati, da se situacija izpred 
dveh let v Titovem Velenju v 
bistvu ni spremenila: še vedno 
so vrzeli v izbiri programa, ki 
je vedno odraz sposobnosti in 
muzikalnosti zborovodje. Pro
grami so mestoma zaprašeni, 
ne da bi hoteli zanikati vredno
te starejših skladateljev. Ven
dar bi veljalo na medobčinski 
reviji predstaviti novejšo lite
raturo, od starejše pa le najpo
membnejšo oz. najtehtnejšo. 
Tudi kontrasti v zaporedju 
skladb so pomembni po že 
preizkušenem receptu: hitre
mu r^j sledi počasen stavek in 
obratno, mirni, tekoči melodiji 
razgiban ritmičen del. Pevska 
tehnika začenši s pravilnim 
preponskim dihanjem je pone
kod še neznanka ali pa napak 
izkoriščena, vsled česar so fra
ze nedodelane, nedoživete, raz-
sekane. Glasovna izobrazba bi 
morala biti osnova za plemeni
to izvedbo zborovskega zvoka. 
Marsikje trpi vokalizacija, dik
cija je nejasna ali pa so vokali 
rezki, kvaliteta zbora ni pri
merna. A ne povsod, nekaj 
zborov je produciralo izredno 
lepe dosežke v pogledu pevske 
tehnike. Z veseljem opažamo 
vrsto mladih, dobrih zborovo
dij. Dirigiranje je že znatno 
boljše kot je bilo nekdaj; Nič 
več mnogo mahanja brez po
trebe, s skromnimi gibi, a z za
nesljivim zamahom dajejo zbo
rom znake za dobro izvedbo, 
za zavestno fraziranje, dinami
ko, marsikdaj tudi za agogiko, 
ki je lahko krona plemenitega 
petja, če je pogojena z drugimi 
elementi lepega petja. 

Nastopilo je 25 zborov z 
okrog 800 pevci. Od skupnega 
števila je bilo 15 moških, 7 me
šanih" in 3 ženski zbori. 

Na popoldanskem koncertu 
je bil prvi mešani zbor K U D 
» S A V I N J A S E K I R N I K « iz 
Stojnega sela - zborovodja 
Darja Belič. Zbor je ugodno 
presenetil s svojim prvim na
stopom na taki reviji. Je izena
čen, ima dobro zasedene mo
ške glasove in zveni dobro. Iz
govorjava je prav dobra, jasna, 
dinamika pomanjkljiva. Voka-
Uzacija je deloma zadovoljiva. 

opazni so smiselni akcenti v 
drugi pesmi. Fhrogram ni bil 
najbolje izbran, vendar ima 
zbor lepe perspektive. 

Tudi moški zbor V R H nad 
Laškim - zborov. Igor Nerat -
ima dobre perspektive. 14 
članski zborček je kultiviran, 
zveni enotno, poje lahkotno. 
Tudi njihov program ni bil naj
boljši, ritem površen, a za nji
hov kratki obstoj opravičljiv, 
za začetek spodbuden, kar ve
lja enako za zborovodjo. 

Moški zbor » G O L D I N G « iz 
Prebolda - zborovodja Matjaž 
Zeleznik, je prikazal dobre 
perspektive. Dirigiranje je pri
merno diskretno, zborovski 
zvok je dober, piani doživeti. 
Paziti bo treba na vokalizacijo, 
izdelati jasne končnice in več 
kontrastov. 

Ženski zbor D P D SVOBO
DA, Zreče - zborovodja Franci 
Kovač, je izbral primeren pro
gram, toda zbor ne zveni izena
čeno, višine so ostre, dinamič
nih odtenkov skoro ni. 

Moški zbor » L I B E L A « , Celje 
- zborovodja Ivan Knez, je od
pel svoj program brez poseb
nega izraza s pomanjkljivo in-
tonacijo in dinamiko. 

Ženski zbor » S K L A D A T E 
LJEV I P A V C E V « , Šentjur, 
zborovodja Jelka Iskra - Mitič, 
je predstavil dober program. 
Intonacija je še labilna, potreb
na bi bila sistematična pevska ' 
tehnika, da bi zbor zazvenel v 
višinah zaokroženo, z jasnostjo 
izraza. 

Moški zbor » T I M « , Laško -
zborovodja Alojz Svec, ima 
medel zborovski zvok ter neči
sto intonacijo. Tenorji so nesi-
gurni, obvezna pesem je bila 
prehitra, tudi dihalna tehnika 
ni zadovoljiva. 

Moški zbor » S V O B O D A « , 
Žalec - zborovodja Marjan Ko-
zmus, je za razliko od prejšnjih 
zborov zastavil obvezno pesem 
prepočasi. Intonacija je dobra, 
vokali so ostri, osnove dinami
ke zadovoljive. Pesem »Teče 
Tara« bi bila dobra, če bi bil 
bas-solo bolje izdelan (kar ve
lja na splošnem za vse soliste v 
zborih). Pesem »Zdravica« je 
bila doživeta, le ritem naj bi bil 
bolj precizen. 

Moški zbor »Anton Aškerc«, 
Šmarje pri Jelšah - zborovodja 
Bibijana Erjavec je izbrala do
ber program. Dikcija je dobra, 
kontrasti v dinamiki so poda
ni, vendar ne vedno logični. V 
obvezni skladbi bi si želel več 
lahkote in izraza. Prav dobra je 
bila tretja pesem. 

Prijetno je presenetil mešani 
zbor K U D Gomilsko z zboro
vodjem Dragom Ceglarjem. 
Zbor je velik in dobro zveni, 
fraze so dobro izdržane, pojo z 
občutkom. Interpretacija je 
vseskozi muzikalna. V pesmi 
»Lepo moje ravno polje« bi 
morala biti solistka vsaj delo
ma seznanjena z osnovami so-
lopetja. » K o l o « je bilo prehitro, 
primernih bi bilo več povdar-
kov v ritmičnem smislu. 

Moški zbor D P D SVOBO
DA, Zreče - zborovodja Franci 
Kovač, ima pomanjkljivo into
nacijo, dikcijo in vokalizacijo. 
Ne zveni izenačeno. Najboljša 
je bila tretja pesem. 

Mešani zbor D P D SVOBO
D A iz Šoštanja - zborovodja 
Anica Verdnik, je zelo dober. 
Lepo zveni, dinamika je prav 
dobra, fraziranje doživeto, 
skratka, podani so vsi elementi 
lepega petja. Zbor sestavljajo 
mladi, sveži glasovi, toda mo
ške glasove bi veljalo še obli
kovati, zlasti tenorje. Zbor ima 
lepe perspektive. Zborovodja 
ima primemo tehniko, ki jo 
posreduje z vso muzikalnostjo 
zboru. 

Moški zbor Z D R A V I L I Š Č A 
Rogaška Slatina - zborovodja 
Franc Plohi, je odličen. Zboro
vodja je sposoben, muzikalen 
ter ima dobro manuelno tehni
ko. Interpretacija je prepričlji
va, dinamika doživljena z lepi
mi kontrasti, zborovski ton je 
sočen, le basi so pretemno bar
vani. 

Mešani pevski zbor Gorenje iz Titovega Velenja je zadovo
ljil, navdušil ni. (Foto: Edi Masnec) 

Na večernem koncertu se je 
prvi predstavil moški zbor iz 
Ponikve, ki ga vodi Julij Goric. 
Zal je imel smolo, intonacijo je 
zgrešil, kar je imelo neljubo 
posledico, da je bil ves pro
gram nervozno in netočno za
pet. 

Moški zbor K U D » K A J U H « 
iz Dobrne z zborovodjem Emi
lom Lenarčičem je inteipreti-
ral svoj program okusno, v pri
mernem tempu z dokaj lepim 
zvokom. Intonacija je bila po
nekod nesiguma, dinamika 
dobra, vendar ne vedno logič
na. Dihalna tehnika naj bi bUa 
boljša, da bi bile fraze intenziv
no izpeljane. 

Mešani zbor » E N A K O S T « iz 
Mozirja - zborovodja Anton 
Acman, intonira nezanesljivo, 
fraze so razsekane, dikcija ne 
najboljša. Tretja pesem je bila 
ritmično korektna, najboljša. 

Ženski zbor Slovenske Ko
njice - zborovodja Darinka 
Ivačič, je lepo izenačen, frazi
ranje je okusno, višine v sopra
nu skrbno izdelane. Mnogo 
pohval je bil deležen Simoniti-
jev »Čriček« zaradi doživete 
dinamike in pravilnih akcen
tov. 

Moški zbor » I V A N C A N 
K A R « , Celje - zborovodja Mar
jan Lebič, se je tokrat zelo do
bro pripravil, zveni lepo, osno
ve dinamike so povdarjene, 
dasi bi si želeli še več kontra
stov. Najboljša je bila tretja pe
sem »Vipavska« z izdelanim 
fraziranjem, s pravilno inter
pretacijo in z dobrim pianissi-
mom. Zal je preuranjen aplavz 
občinstva ob koncu skladbe 
(kljub dirigentov! dvignjeni ro
ki) prekinil zelo lep zaključek 
kompozicije. 

Moški zbor » S K L A D A T E 
LJEV I P A V C E V « , Šentjur -
zborovodja Edvard Goršič, 
zveni homogeno, poje lahkot
no, fraze so izdelane, prav tako 
dinamika do pianissima. V 
tretji pesmi je motU tenor-solo 
(zopet problem soUsta), zaklju
čni del je bil nekoliko prehiter 
in zato ritmično nejasen. 

Med najboljše mešane zbore 
večera se je uvrstil Akademski 
zbor »sekretarja SKOJ 
B. Kidrič« iz Celja - zborovo
dja Dragica Zvar. Zveni zelo 
dobro, zlito, interpretacija je 
vseskozi muzikalna, intonacija 
zanesljiva, gradacije so oku
sne, prepričljive. Zbor je se

stavljen iz samih mladih grl, 
treba bo še mnogo dela z obli
kovanjem fantovskih glasov, 
kar je težka naloga, a tudi hva
ležna. Zlasti je prišlo to do izra
za v odsekih Rukoveta z mo
škim zborom. Proti koncu 
skladbe je napetost popustila v 
izrazni moči. Razveseljivo je, 
da nadaljuje zbor - vsaj kaže 
tako - bogato tradicijo gimna
zijskega zbora. 

Moški zbor » K A J U H « , Tito
vo Velenje - zborovodja Zma
go Frankovič, nima dobrega 
glasovnega materijala, ki je po
leg tega še nezadostno obliko
van. Relativno najboljša je bila 
zadnja pesem. Ježeva »Rudar-

Moški zbor P D »TONE 
TOMSIC« iz Strmca - zborovo
dja Peter Selčan, je dober, eno
ten, z dokaj solidno pevsko te
hniko. Interpretacija vseh treh 
pesmi je bila korektna, vendar 
je bila predstavitev preveč za
držana, premalo je bilo izraz
nosti. Najboljša je bila druga 
pesem zaradi dobrih dinamič
nih kontrastov. 

Mešani zbor »GORENJE«, 
Titovo Velenje - zborovodja 
Ciril Vertačnik. V razmerju z 
ženskimi glasovi je podlaga 
moških glasov znatno prešib
ka, zato trpi enotnost zvoka. 
Fraze niso dovolj izpete, višine 
premalo dodelane. 

Zadnja dva zbora, KOMOR
N I MOŠKI ZBOR z zborovo
djo Vidom Marcenom in meša
ni zbor » F R A N C E PREŠE
R E N « z zborovodjo Edvardofn 
Gošičem, oba iz Celja, sta brez 
dvoma odlična, vsak v svoji 
zvrsti. Oba sta imela dober 
program, ki je bil skrbno izde
lan, oba imata odličen, bogat 
glasovni materijal s katerim 
dosegata velike dinamične 
gradacije. 

Strokovna žirija 
prof. Radovan Gobec in Ivo 
Marin - predlaga za udeležbo 
na republiški reviji v Mariboru 
5 zborov, ki izstopajo s svojo 
kvaliteto in sicer: mešani zbor 
» P R E Š E R E N « in KOMORNI 
MOŠKI ZBOR, oba iz Celja, 
nadalje moški zbor Zdravilišča 
Rogaška Slatina, mešani zbor 
A P Z iz Celja in mešani zbor 
SVOBODA iz Šoštanja. Dodat
no prideta v poštev ob primer
ni pripravi z mentorjem še žen
ski zbor iz Slov. Konjic in mo
ški zbor » T O M S I C « iz Strmca-

EGO KUNEJ 

Na Svetini kulturno druStvo 
Ze podatek, da se je na ustanovnem občnem zboru za kulturno društvo na Svetini zbralo 

okoh petdeset domačinov in gostov pove, da je za delo tega društva v prijazni planinski 
vasici in v njeni celotni krajevni skupnosti veliko zanimanje. 

N a zboru so se odločili, da bo delo potekalo v več sekcijah. Prvo mesto bo vsekakor imela 
godba na pihala, ki ima že dolgoletno tradicijo. Posebna sekcija bi naj povezala vse domače 
narodno zabavne ansamble. Tu je namreč več teh skupin, domačini pa si želijo, da bi pod 
streho kulturnega društva delovale prav vse in ne samo ena. Dramsko recitacijska sekcija 
bo združevala predvsem učence in učenke celodnevne osnovne šole v Storah. Odločili so se 
še za filmsko gledališče in za delo dramske sekcije, ki bi naj ponovno oživila že nekoč 
uspešno dejavnost, ki pa je v zadnjih letih povsem zamrla. 

Za predsednika novoustanovljenega kulturnega društva na Svetini so izbrali Cirila 
Pesjaka. 

N a posnetku: svetinska godba na slavnostni otvoritvi zadnjega dela asfaltirane ceste 
Store-Svetina, 20. julija 1979. leta jVi BOZiC 



(marske avtobusne zagate 
fji je n a n a š e m območju 
,lj razvejane občine kot je 
p^rska. Priti iz Bistrice ob 
jtli v Šmarje, pa iz Lesič-
jga v Rogaško Slatino in 
Rogatca v Šmarje in Ce-

ni enostavno. Predolge 
,'te razdalje, da bi si ob-
jH, ob pičlo odmerjenih 
jncinskih »ugodnostih« in 
t, ceni bencinskega litra 
jiko privoščil udobje, ki 
J ponuja lasten avtomobil-
l(i prevoz. Izhod v takšnih 
32inerah naj bi bil javni 
revoz v Izletnikovih avto-
0ih, v tistih na rednih 
rogah in v onih, pogodbe-
jji z organizacijami zdru-
enega dela. 
Nekaj tisoč delavcev se v 

marski občini vsak dan vozi 
,a delo v Izletnikovih po-
jodbenih avtobusih ali pa v 
Jiiih na rednih progah. Tež
jo bi bilo dovolj pristno opi
sati muke avtobusne gneče 
ja rednih progah. T o , kar se 
^ e s dogaja na teh avtobu
sih, resnično ni več dostojno 
(loveka, zlasti delovnega ne. 
Celjski Izletnik, delovna or

ganizacija, ki je dolžna skr
beti za prevoze potnikov na-
Celjskem, je v šmarski obči
ni s 1. novembrom pričela 
ukinjati nekatere dotedanje 
proge, tako da sO deli Koz
janskega ostali odrezani od 
javnih prometnih povezav. 
Izletnik je, na pVimer, ukinil 
tretji avtobus, ki vozi iz Bi
strice ob Sotli v Šmarje in ki 
je bil dotlej vedno poln. Da
nes se v dveh avtobusih pre
važa po sto in več potnikov, 
delavcev. Izletnik pa vztraj
no nakazuje rešitve v pogod
benih avtobusih, kljub temu, 
da občina zagotavlja renta
bilnost na določenih progah. 
V takšnih primerih je Izlet
nik menda dolžan organizi
rati dovolj rednih prevozov. 
Ker pa ni tako, je danes po
doba \- avtobusih mučna, ne
kulturna. Izletnik je zaen
krat gluh na prošnje in pri
tožbe občanov. 

P rob lem zase so nove cene 
avtobusnih *prevozov. S 14. 
novembrom naj bi se, po 
odobritvi republiške skup
nosti za cene, povečale v po

prečju za 16 odstotkov. T o v 
praksi pomeni, da plača pot
nik danes 30 dinarjev za pre
voz iz Rogaške Slatine v 
Šmarje, medtem ko je pred 
14. 11. plačal 19 dinarjev. Po 
večanje je v tem primeru 57 
odstotno. Avtobusni prevoz 
iz Rogaške Slatine do Celja 
stane danes 50 dinarjev, pred 
štirinajstimi dnevi pa je stal 
38 dinarjev, torej 31 odstot
kov manj. Se bi lahko našte
vali podražitve, ki kar vse po 
vrsti izstopajo iz dovoljenih 
okvirjev. Za koliko se bodo s 
tem povečali materialni stro
ški v organizacijah združene
ga dela? 

Krona vsega pa so govori
ce, ki se širijo po šm.arski ob
čini, da se v pogodbenih av
tobusih, ki so včasih slabo 
zasedeni, ne smejo prevažati 
ostali potniki, tisti, ki morajo 
potem čakati na naslednji, 
redni prevoz, na avtobus, ki 
je do zadnjega kotička poln. 
Pogodba je pogodba, logika 
in zdrav razum pa govorita 
po svoje. 
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Zrak v Celju 

Vremenske razmere 
Območje visokega zračne-

• ga pritiska nad srednjo in 
' južno Evropo je ves pretekli 
I teden vzdrževalo suho in 
• hladno vreme nad nkšimi 

kraji. 

Bilo je dokaj hladno, saj so 
se le okrog poldneva tempe
rature dvigni le nad O °C. Ju
tranje in večerne temperatu
re pa so bile precej nizke -
od -5 do -11 "C. 

Onesnaženost zraka z SOg 
• Zaradi vsakodnevnih do
poldanskih inverzij in slabe 
prevetrenosti so bile kon
centracije SO2 v preteklem 
tednu dokaj visoke. Tako je 
bila od petka na soboto zabe
ležena najvišja koncentracija 
v zadnjih letih sploh -
0,81 mg SO^/m^. 

Zaradi močno onesnažene
ga zraka so bili v petek in v 
soboto uvedeni izredni ukre
pi I . stopnje za primer preko
merne onesnaženosti zraka. 

Ilelenlčanorn 
zlata plaketa za 
promet 

Titovo Velenje je dobilo iz 
i rok predstavnika Pol i t ike 
Ekspresa vel iko zlato plake
to za najboljše stanje in, ure
jenost mestnega cestnega 
prometa v lanskem letu. T o 
je tradicionalno priznanje, ki 
ga predstavniki Poli t ike Ek
spresa vsako leto na osnovi 
pripravljene študije podelju
jejo jugoslovanskim mestom 
z najbolje urejenim prome
tom in najmanj žrtvami. L e 
po priznanje je iz rok pomoč
nika glavnega direktorja Po 
litike Ekspres Ivana Kordiša 
prejel predsednik Skupščine 
občine T i tovo Velenje Janez 
Basle. Posebna priznanja so 
ob tej priložnosti dobili še 
Zveza šoferjev in avtomeha-
nikov T i tovo Velenje, men
torji prometne vzgoje v 
Vzgojno izobraževalnih za
vodih, Jože Zakošek, Jože 
iMiklavc, Informativni center 
in Postaja milice. Manjši zla
ti plaketi so dobili tudi v Slo
venj gradcu in Žalcu. 

T V 

Nižji gasilski častniki i. stopnje 
Predsedstvo Občinske gasilske zveze 2alec je po sklepu komisije za strokovno vzgojo 

imenovalo 19 nižjih gasilskih častnikov v čin nižjega gasilskega častnika I. stopnje. Svečana 
razglasitev in podeli tev je bila minuli petek v gasilskem domu Žalec. Na sliki: Načelnik 
občinske gasilske zveze Žalec Anton Gros podeljuje d ip lomo nižjemu gasilskemu častniku 
I. stopnje Stanetu Firštu. T. T A V C A R 

Srečanje 
starejših 
krajanov v KS 
Griže 

Te dni je krajevna organi
zacija Rdečega križa v Gri-
žah organizirala v njihovi 
l^rajevni skupnosti srečanje 
starejših občanov. Zbralo se 
jih je preko sto, prišli pa so iz 
Zagrebena, Podmrzl ice, Za
porna in še iz bolj oddaljenih 
l^ajev. 

Zbranim starejšim obča
nom je k prazniku ob Dnevu 
''epublike čestital predstav
nik krajevne skupnosti Gri
že, za kulturni program pa so 
Poskrbeli pomladkarji R K 
f̂ a osnovni šoli Nade Cilen-
^ek ter mladinci. 

Predsednica krajevne or
ganizacije R K Hilda Premik 
je posebej čestitala Mariji in 
^ancu Ježovniku iz Griž, ki 
sta letos praznovala zlato po
roko. Ker se zaradi bolezni 
srečanja nista udeležila, ju je 
obiskala delegacija na domu 
^̂ r jima izročila darilo. 

Za veselo razpoloženje je 
Poskrbel Starkeljev Martin, 

je s svojo frajtonarico igral 
domače viže, ob katerih so se 
starejši občani iz K S Griže 
^vr te l i pozno v noč. 

Človek človeku človek 
Ob 30-leUtlcl knoilalaisiva ¥ Slovonsklb Konjicah 

Kri je najbolj dragocena 
tekočina našega življenja. 
Te besede se lahko prelije jo 
v frazo, če za njimi ne stoji 
človek. Tak kakršen je Jože 
Tomše, električar iz konji
škega IMF in z njim v vrsti 
še množica anonimnih kr
vodajalcev. Tistih ljudi to
rej, ki nikoli ne vprašajo, 
komu je pravzaprav potreb
na ta dragocena tekočina iz 
njihovih žil. Odzivajo se 
svojemu lastnemu in druž
benemu klicu - pomagati 
sočloveku! Navadno so ti 
ljudje, krvodajalci, tihi, 
skromni in delovni, neradi 
govore o sebi in o svojih te
žavah. Takšen je tudi Jože 
Tomše. 

Eden tistih, za katerega pri 
občinski organizaciji Rdeče
ga križa v Slovenskih Konji
cah vedo povedati, da je že 
38 krat daroval kri. 

»Najbrž pa sem jo še pre
cej večkrat," pravi Jože. 
» A m p a k številka pravzaprav 
nima nič opraviti z mojim 
poslanstvom. Včasih, ko 
sem še delal po gradbiščih, 
pa je bil napovedan odvzem, 
nisem razmišljal, ali bom da
roval kri petič ali petdesetič 
in niti komu in zakaj. Ce 
zdravstveni domovi ali bol

nišnice organizirajo akcijo 
odvzema krvi, to zame po
meni, da jo potrebujejo. Za 
človeka, ki je morda v živ
ljenjski nevarnosti. T o , vidi
te, je tisto, kar me vselej 
zdrami. Saj smo vsi ljudje in 
riikomur več se po žilah ne 
pretaka »modra tekočina«. 
Danes si morda na vrsti ti. 
jutri jazi P o m o č pa mora biti 
hipna. Razlikujemo se samo 
po krvnih skupinah in Rh 
faktorjih." 

Danes 51-letni Jože Tom
še, doma iz Oplotnice. ki ima 
že dva odrasla otroka in že
no, ki je prav tako zaposlena, 
na srečo še nikoli ni potrebo
val krvi neznanega daroval
ca. »Morda pa jo bom že ju
tri, ali pojutrišnjem, ali pa 
kdo mojih. A m p a k res, pravi 

V počastitev 30-letnice 
prostovoljnega, brezplačne
ga, anonimnega krvo-
daljstva je bil včeraj v Slo
venskih Konjicah posvet o 
organiziranju krvodajal
stva, v soboto popoldne ob 
17. uri pa bo v domu kulture 
prireditev s podelitvijo 
priznanj in kulturnim pro
gramom v počastitev 30-let
nice krvodajalstva. 

krvodajalec ne daje krvi za
to, da bi mu bila nekoč povr
njena. Spominjam se, da je 
pred leti prišel klic v sili iz 
mariborske bolnišnice. Ta
koj sem bil tam. Slo je za 
življenje otrokal Po tem je bil 
občutek še toliko bolj prije
ten.« 

M A T E J A P O D J E D 

Po sklepu komisije za delovna razmerja 

D E L O V N E S K U P N O S T I S K U P N I H 
S L U Ž B 

. z dne 2 2 . 1 1 . 1983 
OBJAVLJAMO 
prosta dela in naloge 

O P R A V L J A N J E V R A T A R S K O -
Č U V A J S K I H D E L 

Pogoji: 
1. Vratar čuvaj s tečajem o zavarovanju podjetja in 
požarne varnosti 
2 . Eno leto delovnih izkušenj na podobnih delih in 
nalogah 
Delo se združuje za nedoločen čas. 
Kandidati naj pošljejo ponudbe z dokazili o izpolnje
vanju pogojev v 8. dneh po objavi priporočeno na 
naslov; 
Tovarna kovinskih izdelkov in opreme » A L P O S « 
Šentjur pri Celju, Ulica Leona Dobrotinška 2. 
Kandidate bomo o izidu izbire obvestili v 30. dneh po 
končanem zbiranju prijav,' 



Blagovnica končno 
tudi v Radečali 
y kratkem pričetek pripravljalnih tlel 
v Radečah bodo v krat

kem pričeli z gradnjo vele
blagovnice, ki bo prvi to
vrstni objekt v Radečah in 
na širšem radeškem ob
močju. 

V laški občini niso preveč 
navdušeni nad to investicijo, 
saj sodi med tiste, ki smo jih 
skoraj že povsem črtali iz 
razvojnih planov zaradi 
smernic pri izvajanju inve
sticijske politike. 

Toda Radečani t rgovino 
potrebujejo. O njej se pogo
varjajo že celo desetletje. 

Predračunska vrednost 
znaša 30 mil ionov dinarjev. 
Sredstva pa se zbirajo iz sa
moprispevka krajanov, de
lovnih organizacij in nosilke 
investicije, sozda Merx . 

Danes štejejo Radeče s šir
šim območjem okoli osem ti
soč prebivalcev. Premorejo 
pa le manjšo samopostrežno 
trgovino, prodajalno zelenja
ve , manufakturo, železnino 
ter t rgovino z mešanim bla
gom. Preskrba je pod vsako 
kritiko, saj v utesnjene pro
store brez ustreznih skladišč 

in hladilnic, ne morejo spra
viti kdo ve kaj. Zato Radeča
ni in pa tisti iz okoliških kra
jev hodijo po nakupe v Celje 
in Sevnico. Ce k temu prište
jemo slabe prometne zveze, 
pa omeji tev že itak dragega 
benzina, so ti dokaj redni 
obiski po večjih nakupoval
nih centrih, postali preveliko 
breme za marsikateri družin
ski proračun. Radeče same 
pa so postale z razvejano in
dustrijo dejansko središče 
na tem koncu laške občine. 

Gradnja trgovine je vklju
čena v zazidalni načrt komu
nalnega centra Radeče, ki ga 
bodo uredili nasproti kultur
nega doma. 

Najprej bodo podrli obsto
ječe stare zgradbe, nato bodo 
pričeh z gradnjo veleblagov
nice, ki bo zavzemala skoraj 
1200 kvadratnih metrov. V 
pritličju bo samopostrežba, 
v prvi etaži bela tehnika, na 
vrhu pa konfekcija. V kletni 
etaži bodo še garaže, na be
tonski ploščadi pa bodo ure
dili tudi prepotrebno trž
nico. 
V I O L E T A V . E I N S P I E L E R 

Planinsko srečanje na Bukovici 
Planinsko društvo Žalec je preteklo soboto organizi

ralo srečanje na Bukovici . Udeleži l i so se ga planinci, 
ki so pred petimi leti prehodili » Y U Transverzalo«. 

Na srečanju so se dogovori l i , da bodo za praznik 
Dneva republike odšli po poti borb in zmag Gorjanci-
Bohor. Izlet bodo organizirali 27. novembra in tako 
obeležili praznovanje 40-letnice drugega zasedanja 
A V N O J - a . K sodelovanju bodo povabili tudi ostale 
planince M D O Savinjske, sklenili pa so tudi, da bodo 
taka srečanja tradicionalna. 

Ta akcija pa je le uvod v proslavljanje 65-letnice 
organiziranega planinstva v Žalcu in 85-letnici prve 
planinske postojanke na Mrzlici . 

L J . 

Uspešen 
mesec požarne 
varnosti v 
Šentjurju 

Občinska gasilska zve
za v šentjurski občini, ki 
šteje deset prostovoljnih 
gasilskih društev in ene
ga v industrijskem obra
tu, je v mesecu požarne 
varnosti razvila vrsto ak
tivnosti. 

Izbor vaj je bil klasičen, 
v mnogih društvih so or
ganizirali predavanja za 
gasilce in krajane, vrteli 
so dva filma na temo Po
žar na kmetiji. Ak t iv mla
dih gasilcev je pripravil 
razstavo l ikovnih del o 
požarni varnosti, vrstila 
pa so se tudi športna tek
movanja med mlajšimi in 
starejšimi gasilci. 

V času suše gasilska 
društva opravljajo prevo
ze cistern z vodo , ker pa 
je cistern premalo, jih že
le še nabaviti. 

E.R. 

Borci ostajajo brez podmladka 
Pogovor s Francem Šarbom, borčevskim predsednikom Iz 
Gornjega grada 

O b letečem uredništvu v 
Gornjjem gradu smo obiska
li tudi Franca Šarba, prave
ga domačina, ki je po vrsti 
let službovanja na bivših 
okrajih Mozirje in Šoštanj, 
in petih letih županovanja 
mozirski občini odšel v po
koj. Danes je predsednik 
krajevne borčevske organi
zacije, ki ima trenutno 150 
članov. »Vsako leto izgubi
mo po pet do deset članov. 
To vem po vencih, ki jim jih 
damo v slovo. Naša, borčev
ska organizacija je edina, ki 
nima podmladka, novih čla
nov,« razmišlja v prijetni 
delovni sobi polnih slik, ki 
bogatijo okolje. 

» V tej hiši v centru Gornje
ga gradu sem bil rojen in iz 
te hiše me bodo verjetno tu
di odnesli ,« pripoveduje ži
vahni Franc Sarb, katerega 
obraz je kljub pozni jeseni 
rjav kot sredi najbolj vroče
ga poletja. »Saj je tudi lahko, 
ko pa po šest mesecev preži
vim kar na morju, takrat pa 
borčevsko organizacijo vodi
jo drugi.« 

Člani borčevske organiza
cije se bolj pogosto sestajajo 

v pozni jeseni in pozimi, ko 
imajo kmetje več časa. T o pa 
seveda ne pomeni, da niso 
delovni skozi vse leto, kar 
dokazuje redna skrb za bol
ne, katerim omogočajo 
zdravljenje in okrevanje v 
zdraviliščih ter toplicah, obi
ski po domovih, intenzivni 
zdravstveni p reg led i . . . 

Sodelujejo s šolo, kjer 
učencem govori jo o narod
noosvobodilni borbi ter ak
cijah na njihovem področju 

borci Tomšičeve , Slandrove 
in Pohorske brigade ter te-
renci, skratka tisti, ki so tam 
delovali. Sola in nekatere or-
ganizacije skrbijo za sporne-
nike, spominska obeležja in 
grobove na področju Gornje
ga grada. Imajo pet spomeni
kov; glavni je pri zadružnem 
domu ter je posvečen vsem 
krajanom padlim med vojno 
ter umrlim v taboriščih. Teh 
je okoli 150. Spomenik pri 
Brinkovaču je vsem padlim 
ob ponovnem udaru Nem
cev pozimi leta 1945. Lani so 
postavili na pokopališču 
spomenik znanim in nezna
nim žrtvam, ki so padle ob 
osvoboditvi Gornjega grada 
leta 1944. Znanih je sedem in 
neznanih 22 krajanov, verjet
no pa jih je bilo še več. Imajo 
tudi spomenik na Menini 
planini ter pri Krebsu ob ce
sti na Ljubno. 

Pet spominskih obeležij je 
za veterinarsko bolnišnico 
I V . operativne cone v Gor
njem gradu pri Kolencu, v 
hiši Ugovšek ali po domače 
Jelšniku spomin na parti
zansko tiskamo, kjer je delal 
tudi Gojmir Melik, obeležje 
na konferenco S K O J za Šta
jersko avgusta leta 1944, plo
šča v spomin prvega zaseda
nja izvoljenih članov v prvi 
ljudski odbor na osvoboje
nem ozemlju ter spominsko 
obeležje na spomin Pohorski 
brigadi, ki je osvobodila 
Gornji grad avgusta 1944. To 
obeležje je na stavbi Stekel, 
ki je zaščitena in v kateri bo
do uredili muzej s prikazom 
zgodovine kraja pred, med 
in po vojni. Ta muzej naj bi v 
Gornjem gradu dobili v na
slednjih dveh letih. 

Franc Sarb se poleg skrbi 
za borčevsko organizacijo 
precej ukvarja tudi sam s se
boj. Ve l iko bere in gleda te
levizijo, saj je noč že tako ali 
tako dolga. Poz imi smuča, 
poleti plava. »Včasih smo se 
še 15. maja smučali na Gol-
teh, zdaj se pa skorajda sredi 
najhujše zime ne moremo, 
ker pač ni snega.« 

V Gornjem gradu nikoli 
niso imeli prav revnih f amilij 
in izrednih revežev tudi ni, 
razen morda v kakšni druži
ni, kjer so bili pijančki. »Vsi 
kmetje se lepo ven vlečejo I 
Nekaj jim daje mleko, živina, 
g o z d . . . Dali smo j im cesto, 
elektrif ikacijo. . . Kmetje? 
Pri njih ni kritike, vsi so za
dovoljni in napredni. Ureju
jejo si Vse od hlevov do 
stavb!« 

K o s ponosom govori o 
kmetih, doda: » I m a m o pa tu
di težave. Tako nam nikoli ni 
dovolj recimo cestnih raz
svetljav. Marsikaj bi se dalo 
narediti vel iko bolj skro
mno, kot se. Vsi bi radi imeli 
vse I T o pa je zlasti v sedanji 
situaciji težko. N e zavedamo 
pa se, da je treba vse tisto, 
kar dobimo, tudi vzdrževati. 
Tudi to stane. Vse to pia velja 
od krajevne skupnosti do fe
deracije. 

Nekaj zadnjih klenih misli, 
ki tudi sicer Francu Šarbu 
ne manjkajo, je sklenilo po
govor že v mraku, ki je lezel 
skozi okna v delovni prostor 
in puščal čudovite sledove 
na slikah visečih na steni. 
Precej časa sva jih opazova
la. Tiho. Sledil je stisk rok. 

T O N E V R A B L 

Celjski grb, visoko priznanje 
za pomembno publicistično delo 
Trideset let Celjskega zbornika 

Ob izidu letošnje knjige 
Celjskega zbornika z letni
co 1982/83, tridesetletnico 
izhajanja te pomembne 
celjske publikacije ter ob 
podelitvi Celjskega grba 
Celjskemu zborniku, na slo
vesnosti, v torek, 
15. novembra, je bilo tudi 
dovolj priložnosti za pogled 
na prehojeno pot in ne na
zadnje za odgovor na vpra
šanje, kako naprej. O preho
jeni poti je zlasti govoril 
zdajšnji urednik zbornika, 
Gustav Grobelnik. 

Z letošnjo izdajo ima Celj
ski zbornik že osemnajst 
knjig, poleg tega pa je pod 
njegovo streho izšlo več po
sebnih izdaj, ki prav tako po

segajo na to območje. In če 
smo že pri teh številkah še 
to, da je Celjski zbornik do
slej objavil prispevke 160. 
avtorjev, da je imel tri odgo
vorne urednike (prof. T ine 
Orel, prof. Vlado N o v a k in 
prof. Gustav Grobelnik), da 
se je v uredniških odborih 
zvrstilo 31 članov itd. 

Celjski zbornik je pi-vič iz
šel 1952. leta z letnico 1951 
kot spominska publikacija 
ob 500-letnici mesta Celja. 
Izšel je iz sredine, ki se je 
združevala v tedanjem klubu 
kulturnih delavcev, vendar 
brez izrazite ambicije, da bi v 
podobi, v kakršni je izšel, po
stal vsakoletna publikacija. 
Res pa je, da ga je prof. Ajn-

ton Aškerc v imenu založni
ka, to je sveta za prosveto in 
kulturo mesta Celje, predsta
vil kot spodbudo za nadalj
njo organizirano kulturno in 
znanstveno publicistiko. 

Druga knjiga Celjskega 
zbornika je izšla 1957. leta. 
Tudi tokrat kot priložnostna 
publikacija. T o leto je bila v 
Celju velika gospodarska 
razstava, ob kateri je rciesto 
dobilo prenekatere nove ob
jekte. »Celje 1957« kot so vse 
prireditve nosile skupen na
slov, so dale tudi spodbudo 
za ponovno izdajo zbornika. 
Takrat je tedanji predsednik 
Okrajnega ljudskega odbora, 
zdaj že pokojni R iko Jer
man, naložil okrajnemu sve
tu za prosveto in kulturo, da 
zbornik izda, za to delo pa 
zadolžil prof. Tineta Orla in 
prof. Gustava Grobelnika. S 
tem letom in ob podpori 
Okrajnega ljudskega odbora 
Celje se je kulturnim delav
cem odprla možnost, da so 
tudi v prihodnje razvijali na 
tem področju kulturno 
zmogljivost celjskega ob
močja in tako množili slo
vensko kulturno rast v okvi
ru naše socialistične družbe. 

Z letom 1958 je začel zbor
nik redno izhajati do leta 
1962 kot t)ublikacija okrajne
ga sveta za prosveto in kultu
ro, od leta 1963 pa kof publi
kacija občinskega sveta za 
prosveto in kulturo, z izjemo 
leta 1966, ko zaradi težav ob 
uresničevanju gospodarske 
reforme pa tudi subjektivna 
nerazumevanja in nejasnih 
pojmov v občinskem skladu 
za kulturo in znanost, ni iz
šel. Zbornik je ponovno izšel 
1967. leta, ko je občinskemu 
svetu za kulturo in znanost 
predsedoval Vlado Novak . 
Od ustanovitve Kulturne 
skupnosti občine Celje, 1971. 
leta, izhaja v njenem okviru. 

Zbornik je pomembna 
spodbuda za kulturno, znan
stveno, raziskovalno delo, 
veren dokument časa, pro
stora m življenja v njem, de
lo, ki odseva družbeni razvoj 
v Celju in njegovem zaledju. 

M . B 0 2 I C 

Komunisti v Kori so 
dobro organizirani 

Delo zveze komimistov v 
radeški Kori je tesno pove
zano z delom ostalih druž
benopolitičnih organizacij 
v tej delovni organizaciji, 
ki šteje komaj 170 delavcev 
in je med njimi kar 31 čla
nov zveze komunistov. 

V tej osnovni organizaciji 
Z K je največ žensk in mla
dih. Na sejah sproti preverja
jo izpolnjene naloge, ki so 
vezane na akcijski program. 

Tega vsake tri mesece dopol
njujejo z ozirom na naloge, 
ki jih narekujejo gospodar
ski rezultati. V Kor i nasploh 
menijo, da je ravno aktivnost 
zveze komunisto\ ' in ostalih 
družbenopolitičnih organi
zacij vzrok, da se samo
upravljanje v tej delovni or
ganizaciji dobro razvija, kar 
se odraža tudi v delovnih re
zultatih, v pogojih dela zapo
slenih in v izredni samou
pravni aktivnosti vseh zapo
slenih. Pogos te seje niso pre-
preka, da ne bi bila na njih 
dobra udeležba, da se ne bi 
razvijale živahne razprave, 
čeprav je večina članic obre
menjena še z delom, ki ga 
opravljajo kot gospodinje in 
matere. 

Edini problem, ki ga ne 
uspejo zadovol j ivo rešiti, je 
vprašanje mladinske organi
zacije, ki še vedno ni zaživela 
tako kot bi od nje pričakova
li. Vendar v Kor i menijo, da 
bi tu morala vel iko več stori
ti tudi občinska mladinska 

organizacija, ki je vse preveč 
oddaljena od svoje rnladin-
ske baze. 

V V E 

Miza se je šibila od domačih dobrot 
V s e te domače dobrote so pripravili učenci in učitelji s srednje šole za gostinsko 

turistično dejavnost. Kulinarično razstavo ob 25-letnici šole si je ogledalo tudi večje število 
občanov in preko sto gostov, ki so se na povabi lo šole udeležili proslave tega jubileja 
prejšnji petek. Dopoldne je bilo troje strokovnih predavanj s področja gostinstva in 
turizma, popoldne pa kulturni program in p>odelitev priznanj najzaslužnejšim delavcem in 
zunanjim sodelavcem šole. Sledilo je srečanje gostinskih delavcev iz vse Slovenije, ki so ob 
tej priložnosti lahko tudi spoznali okuse nekaterih tipičnih narodnih jedi s celjskega 
območja. Recepte zanje so zbrali učenci sami, pripravili pa so jih ob strokovni pomoči 
svojih učiteljev - kuharjev. 

V V E 



rudi cene dvigajo temperaturo 
^jadaljevanje s 1. strani) 

O ogrevanju stanovanj v 
lalcu smo zadnje čase veliko 
pisali in govorili predvsem za-
radi nove kotlovnice. Z ogre-
.̂anjem stanovanj, ki so prik

ljučena na staro kotlovnico ni 
bilo posebnih težav. Zato pa so 
bile toliko veCje s tistimi ob
jekti, ki so priključeni na novo 
j(Otlovnico. Ta namreč še ni te
hnično prevzeta, kar je povzro-
;;ilo celo vrsto problemov. Ko-
[Tiunalnemu podjetju Žalec ni
so hoteli potrditi cene za ogre
vanje, tako da so ti za nekaj dni 
celo prenehali ogi-evati, čeprav 
je bila kotlovnica v poizku-
snem obratovanju. Sele arbi
tražna komisija je nakazala re-
jitev tega problema. Stroške 
zagonskega in poizkusnega 
obratovanja bodo odšteli od 
predračunskih stroškov ogre
vanj a'za to sezono. Tako bo pr
votno izračunana cena ogreva
nja nekoliko nižja in verjetno 
sprejemljiva za kurilni odbor 
Komunalno podjetje Žalec je 
namreč izračunalo, da naj bi 
bila cena ogrevanja za novo 
kotlovnico 48,30 za kvadratni 

meter, kar je precej več kot v 
stari kotlovnici, kjer je 37,80 
din. 

V občini Šmarje pri Jelšah 
se grejejo zelo poceni, pa drago 
hkrati. Najceneje, za 21 dinar
jev na kvadratni meter, v blo
kih v Šmarju, kjer kurijo na 
trdo gorivo. V Rogatcu se na 
trdo gorivo grejejo za 25 dinar
jev, v Šmarju, kjer grejejo s te
kočim gorivom, stane kvadrat
ni meter ogrevanja 39,80 dinar
jev, v Podčetrtku pa 40 dinar
jev. Najdražja je kurjava iz kot
lovnice v novi stanovanjski so
seski v Rogaški Slatini. Cena 
ogrevanja kvadratnega metra 
stanovanjske površine je 54 di
narjev, v tem znesku pa je všte
ta še amortizacija kotlovnice. 

V konjiški občini, kjer se ob
čani grejejo iz petih kotlovnic, 
plačujejo na kvadratni meter 
stanovanjske površine različne 
zneske. Najbolj »vroče« je ver
jetno Ločanom, kjer je cena na 
kvadratni meter 57 din, v Slo
venskih Konjicah 36 din, v 
Zrečah so verjetno najbolj za
dovoljni, saj plačajo na kva
dratni meter ogrevaiiega sta
novanja 23 din. 

Tudi v Laškem niso poeno
tene cene kurjave. Cene na 
kvadratni meter pa je odvisna 
predvsem od vTste kuriva. 
Tam kjer kurijo na olje se cena 
giblje od 37.50 dinarjev na kva
dratni meter do 45.00 dinarjev. 
Tako ceno plačujejo v vojaških 
blokih v Rimskih toplicah in 
Radečah. Kljub tako visoki ce
ni pa ne morejo zagotoviti do
volj topla stanovanja, saj na 
vseh koncih varčujejo. Zato se 
stanovalci pogosto pritožujejo. 

Nekoliko ceneje je kurjava v 
novih blokih v Debru, kjer ku
rijo na premog. Cena je 24 di
narjev na kvadratni meter. 
Vendar je zato kurjač nekoliko 
dražji. Tako, da v končnem 
izračunu, tudi tu ne plačujejo 
bistveno manj za gretje, so 

nam povedali na stanovanjski 
skupnosti v Laškem. Vseeno 
so se v Laškem odločili, da bo
do v bodoče nove bloke gradili 
tako, da bodo kurili na pre
mog. 

Lani so na trdo gorivo prešli 
stanovalci bloka na Zdraviliški 
1, v Laškem. Pri preureditvi 
kotlovnice so s sredstva in s 
prostovoljnim delom sodelo
vali sami stanovalci ter stano
vanjska skupnost. 

Kot kaže, v občini Mozirje to 
zimo ne bo zeblo nikogar. Se
veda le, če bo oskrba, pred-
vsem-z naftnimi derivati, zado
voljiva. Oskrba s premogom in 
drvmi je bila namreč dobra. 

V okviru energetske bilance 
in študije o ogrevanju celotne 
Gornje Savinjske doline, ki jo" 
pripravljajo pri Komiteju za 
gospodarstvo in planiranje, naj 
bi v prihodnje še več kurilnic, 
kjer kurijo z naftnimi derivati, 
preusmerili na trda goriva. 
Svoje načrte imajo tudi v Na
zarjah, kjer so v delovni orga
nizaciji Glin pripi-avili projekt 
za izkoriščanje lesnih odpad
kov. S tem gorivom ne bi ogre
vali le delovne organizacije, 
temveč velik del Nazarja. Po
dobne načrte imajo v Gornjem 
gradu, tudi na Ljubnem. 

Cena ogrevanja za m^ se gib
lje od 31-55 dinarjev, kar je se
veda drago. Prav zaradi tega so 
se v nekaterih stanovanjskih 
soseskah (npr. Nazarje) stano
valci dogovorili za drugačen 
režim kurjenja. S kurilno sezo
no so pričeli zelo pozno, dnev
no kurijo le 9-10 ur, s kurje
njem pa bodo zaključili že sre
di marca. 

Milan Tepej, direktor Tozd 
Toplotna oskrba v VEKOS Ti
tovo Velenje: »V začetku le
tošnje kurilne sezone, ki je do
mala vsa vezana na toplovo
dno ogrevanje, je bilo nekaj te
žav zaradi nepripravljenih in
stalacij. Kljub temu smo pov

sod začeli pravočasno z ogre
vanjem in sicer pred 22. okto
brom, kot imamo določeno. 
Največji problem so cene, saj 
stane megavatna ura za široko 
potrošnjo (stanovanja v blo
kih) 547 dinarjev ali 13,65 na 
m^, pri družinskih hišah pa 
19,00 din na m\ V industriji je 
megavatna ura 930,50 dinarjev. 
Največji problem je zaostaja
nje naše cene za ekonomsko, 
saj energijo kupujemo v TE 
Šoštanj. Kmalu se bo zgodilo, 
da bomo TES več plačevali kot 
sami zaslužili. Delamo na tem, 
da naše cene spremenimo in 
preidemo na ekonomsko ceno, 
vendar se bojim, da bo takrat 
boleče.« 

V šentjurski občini, kjer se
dem kurilnic ogreva kakih 420 
družbenih stanovanj v Šent
jurju, Slivnici, Dramljah in na 
Planini, se cene ogrevanja kva
dratnega metra stanovanjske 
površine gibajo od 30 do 45 di
narjev. Na stanovanjski skup
nosti so povedali, da imajo za
radi predlaganih cen nekoliko 
težav na Planini, kjer se stano
valci pritožujejo, da plačujejo 
predrago ogrevanje. Sicer pa 
večjih tehničnih problemov 
zaradi ogrevanja nimajo, nekaj 
težav je bilo le pri zagonu nove 
kurilnice v Šentjurju, ki pa so 
jih sproti odpravljali. 

Center zabavnega 
dogajanja v Celju 
Uspele prireditve v Golovcu 

Dvorana Golovec je bila mi
nuli vikend zares center za
bavnega in družbenega doga
janja v Celju, saj je prireditve 
Evropa pleše, Brazde vzdržlji
vosti, koncert Marijana Šmo-
deta in discu klub obiskalo 
okoli 10 tisoč občanov. 

Vsak prireditelj bi želel tako 
povpraševanje po vstopnicah, 
kot je to bilo za prireditev 
Evropa pleše. V enem samem 
popoldnevu so namreč prodali 
800 vstopnic. Tako so morali 
dogovoriti še eno predstavo in 
ker je bilo zanimanje še vedno 
veliko, so iz Ljubljane pripelja
li posebne tribune, s katerimi 
so povečali zmogljivost dvora
ne še za 500 sedežev. 

Sama prireditev je tako pote
kala v izrednem vzdušju, ki ga 
je mogoče nekoliko motila pre
več rutinska izvedba. 

Zaključek pete akcije R T V 
Ljubljana Brazde vzdržljivosti 

je bil v dvorani Golovec in po 
besedah organizatorjev bo ver
jetno tudi prihodnje leto. Ce
lotna prireditev je bila namreč 
zelo lepo pripravljena in -ka-
veljci ter korenine« so odhajali 
domov šele proti jutru. Ob zvo
kih ansamblov Vita Mužaniča 
in Novi Lapos ter bolj ali manj 
posrečenih domislicah in raz
gibalnih vajah Mita Trefalta so 
podelili kar 406 priznaj za do
bro telesno pripravljenost. 

Slovenski muzikant, kot se 
je na novi plošči poimenoval 
Marijan Smode je edini, ki ni 
imel obiska kot bi ga pričako
vali. Le okoli 300 ljubiteljev 
njegove glasbe ga je prišlo po
slušat v avlo dvorane Golovec 
in po toplem sprejemu bi lah
ko rekli, da so to bili zares nje
govi najbolj zvesti oboževalci. 
Koncert je izzvenel v stilu 
Smodetovih skladb in verjetno 
so tudi take prireditve po
trebne. F P. 

Za praznili kanalizacija v Skotji vasi 
Letošnji praznik republike bodo v krajevni 

skupnosti Skof ja vas proslavili z novo delov
no zmago, saj bodo dokončali ureditev kanali
zacije za vse naselje. 

S pripravami so začeli leta 1979, ko so izvedli 
krajevni samoprispevek, naslednje leto so na
daljevali z zbiranjem ustrezne dokumentacije. 

Po besedah člana režijskega odbora za izgrad
njo kanalizacije v Skof j i vasi Ivana Klokočov-
nika so našli dobrega izvajalca del in sicer za
sebnika Zijada Kojundžiča z njegovo ekipo. Ta
ko so dosegli, da bo vse skupaj stalo devet 
milijonov 550 tisoč din, od tega pa bodo dobili 
od samoprispevka tri milijone, iz sredstev tozd 
600 tisoč in od občinske samoupravne inte
resne skupnosti štiri milijone. Za priključke naj 
bi Občinska komunalna skupnost Celje prispe

vala milijon dinarjev, razliko 950 tisoč dinarjev 
pa bi pokrili krajani s prostovoljnim delom. 
Lepo je, da so se krajani tudi odrekli odškodni
ni, ki bi jo lahko dobili za uničen ali razkopan 
prostor, kjer so napeljevali cevi za kanalizacijo. 

Vso kanalizacijsko omrežje bo v končni fazi 
dolgo 3,5 km, razveseljivo pa je, da so pri tem 
zajeli že tudi novo naselje. Celotna kanalizacija 
bo speljana v čistilno napravo v Skofji loki. 

Ob letošnjem prazniku bodo v Skofji vasi pri 
Celju poleg urejene kanalizacije dobili tudi ob
novljeno avtomatsko strelišče za zračno orožje, 
kjer so tudi vložili veliko samostojnega dela. 
Strelišče bo prebivalcem vsekakor koristilo, saj 
imajo eno izmed najbolj delovnih strelskih dru
žin v celjski občini. 

T. V R A B L 



v silose Merxove mlinslio-predelovalne industrije je mogoče spraviti 20.000 ton zrnja 
krušnih žit, to pa tudi zadostuje za preslarbo prebivalstva z mokami in kruhom. 

Blagovni promet ostaja težišče dejavnosti sozda Merx. Na posnetku pa je sodobni 
trgovski center v Slovenskih Konjicah. 

Preskrba in proizvodnja lirane 
temeljni usmeritvi sozda Merx 

S O Z D Ment pomeni 75 odstotkov dejavnosti blagovnega prometa, več kot 20 odstotkov 
kmetijstva in predelovalne industrije, v ostalem deležu celovite dejavnosti sozda pa 
obetajoče programe ponujata gostinstvo in turizem. 

Začetki sestavljene organizacije združenega dela sežejo komaj tri Ifeta nazaj, zato je 
tem bolj spodbudno ugotoviti vidne uspehe v tako kratkem obdobju. Od sedanjih 110.000 
kvadratnih metrov prodajnih površin je bil dobršen del ustvarjen v tem obdobju. 
Občuten napredek je sozd dosegel pri pridelavi in proizvodnji hrane, še posebno v 
živinoreji, pri proizvodnji jajc in mleka, vina, sadja in nekaterih drugih prehrambenih 
izdelkov. Gostinsko-turistična dejavnost v sozdu Merx sicer še ne predstavlja večjega 
deleža celovite dejavnosti sozda, vendar razpolagajo že z dvanajstimi hotelskimi objekti, 
petindv^setimi restavracijami in več kot petdesetimi ostalimi gostinsko-turističnimi 
objekti. Se bo l j obetavni pa so načrti in dolgoročno naravnani programi razvoja gostin
stva, turizma in v njegovem okviru tudi zdraviliškega turizma. 

Kljub zaosb'8nim pogojem 
gospodarjenja solidna preskrba 

S O Z D M e r x je glavni preskrbovalec širše
ga celjskega območja in tudi koroškega, s 
prehrambenimi proizvodi. Da bi to svojo 
odgovorno nalogo čim bolje opravili, so pra
vočasno spoznali, da je to mogoče le tako, 
da se temeljito lotijo sovlaganja, dohodkov
nega povezovanja in drugih aktivnosti. S 
tem povezana je bila učvrstitev marketinga, 
finančne politike, skupno načrtovanje v 
sozdu in predvsem premišljena razvojno-
investicijska dejavnost. 

Mere bo tudi pri načrtovanju dela in ra
zličnih dejavnosti obdržal na svoji strateški 
prednostni listi nadaljnji razvoj blagovnega 

prometa, še posebno zahtevne programe pa 
načrtuje za proizvodnjo hrane in za področ
je gostinstva in turizma. V S O Z D Merx so 
namreč prepričani, da bi ob svoji velikosti 
že sedaj lahko več prispevali za raz\'oj teh 
dejavnosti. 

V obdobju 1981 do 1983 so v sozdu Merx 
uresničili investicijska vlaganja-v vrednosti 
1.396,062.000 dinarjev, v teku pa so naložbe, 
ki presegajo \Tednost 600 mili jonov dinar
jev. Pa panogah so naložbe razdeljena tako
le: za krnetijstvo 702,649.000, za potrebe me-
sno-predelovalne industrije 111,903.000, v 
blagovnem prometu 521,121.000 in v gostin-
sko-turistični dejavnosti 60,389.000. 

V prizadevanjih za več hrane na domačih 
zemljiščih je sozd veUko sredstev namerul 
tudi za melioracije ter na ta način pridobil 
preko 400 hektarov novih zemljišč. 

Sovlaganja in dolgoročni sporazumi so 
garancija za uspeh 

Tega se v sozdu M e r x dobro zavedajo in 
takšna usmeritev je že do sedaj dala dobre 
rezultate. Povezovanje s proizvodnimi in tr
govskimi sistemi sega preko republiških 
meja. 

V republiki Sloveniji so dobro sodelova
nje razvili predvsem z A B C Pomurko, Hme-
zadom, Mercatorjem, Emono, Tirno, K o v i -
notehno, Ero iz Ti tovega Velenja in še z 
drugimi. Z večino teh organizacij oziroma 
sistemov so podpisani dolgoročni samou
pravni sporazumi o poslovnem sodelova
nju. Enako pa velja tudi za sisteme izven 
Slovenije, predvsem v Vojvodin i in na Hr
vaškem. Se najbolj konkretne in hkrati dol
goročno naravnane poslovne vezi so sklenili 
s Kombina tom Sombor, s Kanjižo, Osije-

V sozdu Merx združuje svoje deio 6.000 
delavcev z naslednjo kvalifikacijsko se
stavo: nekvalificiranih in priučenih je 
1.560, največ je kvalificiranih in visokok-
valificiranih, in sicer 3.408, s profilom te
hnik je 838 delavcev, z višjo izobrazbo 118 
delavcev, z visoko izobrazbo 47 delavcev, 1 
delavec pa ima magisterij. 

V štipendijskem razmerju je 350 udele
žencev različnih vrst izobraževanja. Naj 
več jih je na srednji stopnji - 333, na višji 
in visoki pa še 17. 

V skupnem prihodku S O Z D Merx je bla
govni promet udeležen s 70,71 odstotka, 
kmetijstvo z živilsko predelovalno indu
strijo s 24,17, gostinstvo in turizem pa s 
5,12 odstotka. V skupnem dohodku se delež 
omenjenih temeljnih dejavnosti v sozdu 
spremeni: blagovni promet 58,59 odstotka, 
kmetijstvo z živilsko predelovalno indu
strijo 26,59 in gostinstvo s turizmom 14,82 
odstotka. Zelo podobni so deleži temeljnih 
dejavnosti pri ustvarjenem čistem prihod
ku, medtem ko so deleži v skupni akumu
laciji naslednji: na blagovni promet odpa
de 62,03 odstotka, na kmetijstvo in živil
sko predelovalno industrijo 28,38 odstotka 
in na gostinstvo s turizmom 9,59 odstotka. 

kom, Kombina tom Belje, Orahovico in Gev-
gelijo. 

Na te poslovne povezave so v sozdu ne 
brez razloga ponosni, ob tem pa so naleteli 
na razumevanje L B , Splošne banke in regij
skega sklada za pospeševanje proizvodnje 
hrane in preskrbo prebivalstva v občinah 
celjskega območja. 

Zamrznjene marže v b lagovnem prometu 
ob hkratnem upadanju kupne moči prebi
valstva so go tovo zavrle nekatere načrte, ki 
bi znatno izboljšale in približale solidno tr
govsko ponudbo prebivalst\aa. 

Kljub vsemu so izboljševali de lovne po
goje zaposlenih, vel iko naredili za socialno 
varnost zaposlenih v delovnih organizacijah 
sozda, vendar bo potrebno še vel iko naredi
ti prav pri vprašanjih družbene prehrane in 
standarda, za učinkovitejše reševanje stano
vanjskih problemov in podobno. 

Dejstvo je, da je v sozdu Merx več kot 
polovica zaposlenih žena, pa tudi delež mla
dih je zelo velik. Tu gre torej tudi za mnoga 
specifična vprašanja, povezana z delovnim 
časom, vai-stvom otrok in aktivnosti na tem 
področju bodo morale biti tudi v sozdu 
Merx večje in učinkovitejše. 

Dobrna s 350-letno bogato turistično in zdraviliško tradicijo predstavlja jedro gostin-
sko-turistične dejavnosti sozda Merx. 

Kunčereja predstavlja povsem nov program, ne samo na celjskem območju, ampak tudi 
širše. 

file:///Tednost


Od vrvic do trakov in mrež 
Pestra ponudita In proizvodnia celjske DO Vnrica 

Obiskali smo majhno 
toda poslovno uspešno 
organizacijo združenega 
dela » V R V I C A « Celje, 
ter zastavili nekaj viira-
šanj direktorju Franju 
Končanu. 

» V R V I C A « Celje je bi
la ustanovljena 1. 1953. 
Kateri so bili prvi izdel
ki vaše DO? 

Prvotni izdelki naše 
D O so bile tapetniške vr
vice različnih dimenzij 
ter keper trakovi. 

Takratna V R V I C A je 
imela sedež v nekdanjih 
prostorih Libele na Mari
borski cesti, zaposlenih 
pa je bilo samo 16 delav
cev, ki so ustvarili 70 (sta
rih) milijonov bruto pro
meta. Zaradi razširitve 
proizvodnih zmogljivosti, 
smo najemali razne pro
store v celjski občini, pro
izvodnja širšega asorti-
mana posameznih izdel
kov pa je nastajala v zelo 
težkih delovnih pogojih. 
Težave dislociranih de
lavnic so pogojevali odlo
čitev za izgradnjo novih 
proizvodnih prostorov, ki 
smo jih pričeli graditi 1. 
1973 (skladišče, razdelje-
valnico hrane ter upravni 
prostori). 

Od ustanovitve je mi
nilo že 30 let. Spremenila 
se je tehnologija in razši
rila se je proizvodnja. 
Kateri novi izdelki so 
to? 

D O » V R V I C A « je v za
četku s svojimi proizvodi 
oskrbovala le trgovine in 

delno proizvodnjo kot re-
pro material. V 1. 1971 
smo prešli na proizvod
njo artiklov repro mate
riala, ki je zajela 95%, 
ostalo pa smo namenjali 
široki potrošnji. V svojem 
programu oskrbujemo 
težko in lahko konfekci
jo, čevljarsko industrijo, 
lesno oz. pohištveno in
dustrijo, program za po
grebno opremo, zeleni 
program (kmetijstvo) ter 
prehrambeno industrijo. 

Opazili smo, da imate 
nove stroje za izdelavo 
tkanih trakov. Od kod 
ste jih uvozili? 

Stroje smo uvozili iz 
SSSR, kupljeni pa so bili 
kot nadomestilo izrablje
nih strojev iz zapadnega 
tržišča, le-te pa zaradi po
manjkanja deviznih sred
stev ne moremo ponovno 
nabaviti. Nov i stroji iz 
SSSR so popolno nova 
tehnologija. 

Nekatere artikle izde
lujete predvsem po naro
čilu. Kateri izdelki so to 
in katero tržišče pokri
vate z njimi? 

P o naročilu izdelujemo 
tkane in pletene elastične 
in neelastične trakove, 
vse vrste vrvic, mreže za 
embaliranje sadja, zele
njave in sadik, vTvico za 
ograditev pašnikov preko 

električnega pastirja, raz
ne dekorativne trakove in 
okraske, smo pa tudi edi
ni proizvajalci obtežilne 
vrvice za zavese v SFRJ, 
le-ta pa je namenjena za 
vgraditev v zavese, ki so 
namenjene predvsem za 
izvoz. 

S svojimi proizvodi po
krivamo vsa tržišča v 
SFRJ, v kolikor pa bo 
mogoče bomo proizvod
njo še razširili. 

Vsaka DO se srečuje z 
določenimi problemi in 
verjetno jih imate tudi 
vi. Kateri so to in kako 
jih premostite? 

Največji problem za na
šo dejavnost je strojna 
oprema in rezervni deli 
ter repro material. Zaradi 
raznolike proizvodnje po
trebujemo veliko število 
raznovrstnih surovin 
(prej), ki pa jih moramo 
devizno pokrivati. 

Koliko je trenutno šte
vilo zaposlenih in kakš
ne probleme imate s ka
drovanjem? 

Zaposlenih imamo 58 
delavcev, pretežno žen
ske. Specifičnost proiz
vodnega dela nam nalaga, 
da v obliki dodatnega izo
braževanja organiziramo 
tečaje za pridobitev de
lovno usposobljenosti. 

In še zadnje vprašanje. 

Kako načrtujete delo v 
prihodnje? 

Zelja zaposlenih za pri
hodnost je, da bi obstoje
či strojni park zamenjali z 
novim, sodobnejšim, saj 
bi ta zagotavljal večjo 
produktivnost, raznoli
kost in možnost osvojitve 
širših in zahtevnejših pro
izvodnih programov. Že
leli bi postaviti tudi novo 
proizvodno halo, s katero 
bi rešili tehnološki proiz
vodni proces tako, da ne 
bi bilo nedovTšene proiz
vodnje v našem tehnolo
škem ptocesu. 

Ob Dnevu republike pa iskreno česti
tamo vsem delovnim ljudem in občanom. 



14. STRAN - NOVI TEDNIK m-jimm m 

Šentjurski 
vinogradniki v 
Slovenskih 
goricah 

K izobraževanju vino
gradnikov spadajo tudi 
ogledi sodobno urejenih 
vinogradniških površin in 
tehnično izpopolnjenih 
vinskih kleti. Največ to
vrstnih možnosti imajo v 
Slovenskih goricah, zato 
je vinogradniško sadjar
sko društvo iz Šentjurja za 
svoje člane organiziralo 
izlet v klet vinogradniške
ga kombinata Ljutomer. 

Tam so nam nazorno ra
zložili potek sprejemanja, 
tehtanja, m.erjenja sladkor
ne stopnje in ocenitve ka
kovosti grozdja ter pokazali 
celotno mehanizirano pre
delavo grozdja v mošt. V 
najgloblji etaži, 17 metrov 
pod zernljo, smo občudova
li velikanske trebušaste 
hrastove sode in ogromne 
steklene ter kovinske ci
sterne, vse polne z letoš
njim odličnim vinskim pri
delkom. Seznanjeni smo 
bili s strokovnim "šola
njem« mladega vina, ki je 
za kvaliteto odločilnega po
mena. Ob degustaciji vr
hunskih vin smo se sezna
nili s sodobnim vinskim 
izborom belih vin podrav-
skega vinorodnega okoliša. 

Ogledali smo si še Jeru
zalemske gorice, kjer smo 
občudovali velikanske te
rasaste površine vinogra
dov. Zanimivo je bilo tudi v 
ptujski vinoteki, eni najsta
rejših in največjih v naši 
domovini, kjer hranijo 
ustekleničena vina iz raz
dobja zadnjih 60 let. Za ne
katere pa je bilo najbolj za
nimivo v 300 let stan Cer-
netovi zidanici v Framu, 

ERNEST R E C N I K 

Živino na Hrvaškem hm»& m^^aio 
A niso lo vprašanla cen tista, ki tarejo nemarna kmetljca na Dolgi gori pri Ponikvi 

Ko sem na Dolgi gori pri 
Ponikvi iskal kakšno 
usmerjeno kmetijo, so mi 
rekli, k Žnidarju ali pa Ver-
bovšku pojdi, saj je vseeno. 
Pa sem šel kar k obema in 
vtise z obeh obiskov strnil v 
en zapis. Veliko skupnega 
namreč druži oba največja 
kmeta v tem kraju. Vsak na 
svojem hribčku sicer, a oba 
imata veliko zemlje, veliko 
gozda, pa vsak tudi nekaj 
vinograda, s trsom, ki ga je 
bilo letos veselje gledati. 
Poleg usmerjene proizvod
nje pa imata še nekaj skup

nega, veliko sta imela kot 
hapredna kmeta povedati o 
današnjih kmetijskih teža
vah. 

Prvi , Ivan Žnidar, z ženo 
Hermino nadaljuje tradicijo 
očetovega dobrega kmetova
nja. V preurejenem hlevu 
imata stalno 35-40 glav živi
ne, od tega nekako polovico 
mlečnic. Ravno dovolj , da 
oddajata letno 45-50.000 li
trov mleka. Tudi s pospeše
valci iz kombinata v Šentjur
ju sta zadovoljna, redno so 
jih v času preusmeritve obi
skovali. Sicer pa, brez znanja 

ni napredka v kmetijstvu, 
meni Ivan Znidar, zato nje
g o v sin hodi v kmetijsko šo
lo: »Ce upoštevaš navodila, 
če spremljaš nova pota v 
kmetijstvu, je vse v redu. 
Vendar je temu danes vse 
težje slediti. Vse se draži, 
najbolj gnojila, krmila, tisto, 
s čimer naj bi proizvedli več. 
P o drugi strani ne priznajo 
dosežene količine tolšče v 
mleku, in imaš ob dragi pro
izvodnji še manj interesa pri
delati več mleka,« je dejal 
Ivan Znidar in ob tem ra
zmišljal, da se v sedanjih raz

merah nihče več ne more 
privoščiti preusmeritve. Pa 
bi morali vsem omogočit i , da 
za trg pridelajo več. Tako pa 
ni rezervnih delov, ni gum za 
traktorje, za pot do bencin
ske črpalke porabiš več naf
te, kot jo tam dobiš. 

Krit ično razmišlja tudi 
AloJ2 Vrbovšek, ki z mamo 
in ženo Si lvo redi pitance. 
Tudi za mleko imajo nekaj 
krav, a glavna proizvodnja 
so pitanci za kombinat. Alo jz 
je torej kooperant, vendar po 
pogovoru sodeč,, ni posebno 
zadovoljen. » D o sedaj je bilo 
v kmetijstvu tako narejeno, 
da se ti je račun izšel, če si 
več pridelal. Sedaj pa, tako 
pri pitancih kot mleku, ni 
več prave vzpodbude, da bi 
se posebno trudili. Gnoja se 
ne splača kupovati, tudi vse 
ostalo se je podražilo, meso 
tri ali štirikrat, pitanci niti 
enkrat. Včasih niso kmetje 
nikamor hodili, malo so ve
deli, danes pa imamo časni
ke, radio, televizijo, in ko ta
ko v id imo pod kako različni
mi pogoji kmetujemo v naši 
državi, se ni treba čuditi, da 
gre živina na Hrvaško. Moja 
sicer ne, ker sem kooperant, 
a druga zagotovo gre, saj ko
nec koncev vsak dela, da ne
kaj zasluži. Bolj se nam spla
ča kupovati koruzo od hrva
škega kmeta, ki zraven zara
čuna prevoz, saj je ta koruza 
cenejša, kakor če bi jo pride
lali doma. Pitance kupujejo 
pri nas Hrvati dražje, meso v 
njihovih mesnicah je cenej
še. Naši dajo za pitance 
manj, a meso v naših mesni
cah je dražje kot na Hrva-

Alojz Verbovšek 

škem. Sam nimam nič proti 
sistemu, rad kmetujern, ne 
gre nam slabo, a tako kakor 
delamo, ni prav. Se vedno ni
smo dovolj nagrajeni. Nika
kršnih možnosti nimamo, da 
bi tudi naša živina lahko bila 
namenjena za izvoz, s čimer 
bi dosegli višjo ceno. Enako-
vrednejše bi se počutili, če bi 
nam v kombinatu to omogo
čili, pa še marsikoga, ki pro
daja na Hrvaško, bi zraven 
pritegnili ,« je zaključil Alojz 
Vrbovšek. 

Tako razmišljata oba sose
da, ki znata kinetovati, kar 
dokazujejo številna prizna
nja. Res da delo ni več tako 
naporno, kot včasih, ko ni bi
lo mehanizacije, a kljub te
mu ga nikoli ne zmanjka. 

lg£. Hermina in Ivan Žnidar ob svoji čredi 

Gospodarno kmetovanje 
mmtammmmmmemmmBBmmmammBmtmmmmaasa 

Piše Franc Potočnik, dipl. kmet. Inž. 

Dnevne potrebe govedi po hranilih 
Pri izračunavanju krmilnih obrokov za govedo moramo poznati hranilno vrednost 

posameznih krmil, o kateri smo že pisali v prejšnjih nadaljevanjih in potrebe posameznih 
živali po hranilnih snoveh, ki si jih oglejmo danes. 

Krava porabi zaužite hranilne snovi za vzdrževanje in produkcijo mleka. Vzdrževalna 
krma je odvisna od teže živali, produkcijska pa od koUčine in kakovosti mleka, ki ga 
krava daje. 
Za vzdrževanje potrebuje: škrobnih gramov potr. 

enot (SE) sur. (PBS) 
500 kUogramov težka krava - 2830 285 
550 kilogramov težka krava 3000 300 
600 kUogramov težka krava 3300 320 
in za proizvodnjo 1 kilograma mleka: 
s 3,0% masti 225 50 
s 3,5% masti 250 55 
s 4,0% masti 275 60 

Pri pitanju govedi se zaužita krma prav tako porablja za vzdrževanje in produkcijo 
oziroma prirast. Dnevne potrebe po hranilnih snoveh pri pitancih lahko približno oce
nimo po naslednjem obrazcu: 

Dnevne potrebe: (SE): = živa teža (kg) x 10 -t- 600 
Primer: Dnevni obrok za 300 kilogramov težkega pitanca mora vsebovati 300 x 10 + 600 

= 3600 SE 
Seveda pa dnevne potrebe po hranilnih snoveh niso odvisne le od teže pitanca, ampak 

tudi od intenzivnosti pitanja oziroma dnevnega prirasta, zato je obrok lahko tudi bogatejši 
ali pa siromašnejši od navedenih normativov. 

Pri pitanju je prav tako kot pri pridelavi mleka pomemben delež beljakovin v obroku, 
ki se spreminja glede na težo in starost živali. Na začetku pitanja pri teži 100 do 200 
kilogramov mora znašati beljakovinsko razmerje okoli 1:5 ( I g PSB 5 SE), proti koncu 
pitanja pri teži 500 do 600 kilogramov pa je to razmerje že lahko okoli 1:6,5(1 g PSB/6,5 SE). 



ire trdega dela poplača 
pogled na lepo cvetoči gaj 
ta Savinjski gaj nesebično skrbi Jože Skornšek 
Savinjski gaj, ime parka, 

i ga poznajo po vsej ožji in 
irši domovini, je tesno po-
ezano z imenom edinega 
nozirskega vrtnarja. Odkar 
o namreč na desnem bregu 
Javinje začeli lu-ejati nasa-
le, skrbi zanje Jože Skom-
lek in dostikrat je slišati, 
la gaj ne bi bil tako lep, če 
ra ne bi urejal prav on. K a j 
neni sam o tem, je bilo prvo 
/prašanje v najinem razgo-
/oru, ki naj bi osvetlil tudi 
tisto plat medalje, ki je Iju-
)itelji lepih cvetlic in zele
nja med obiskom gaja ne 
caznajo. 

» N e rekel, da gaja brez 
mene ne bi bilo, je pa res, da 
park že zelo dobro poznam. 
Vem, kdaj moram stopiti tja, 
kdaj ne. T o pa je osnova vsa
kega dela, tudi mojega, ki je 
povezano « vel iko ljubez
nijo.« 

Koliko ur dela je pravza
prav potrebno vložiti, da 
lahko obiskovalci občudu
jejo raznobarvno paleto 
cvetlic? 

. 'Nikoli nisem štel ur, pre
živetih ob delu v parku, kar 
je sicer moja napaka. Z de
lom je pa tako: pridejo dne
vi, ko moram popolnoma 
opustiti delo v vrtnariji in se 
z vsemi zaposlenimi preseliti 
v park. Tako je npr. tudi ob 
košnji, ko je potrebno vse ze
lenice pokositi v nekaj urah. 
Oranja, prekopavanja, saje
nja, pletja, pometanja itd. je 
v parku dovolj , zato delavka 
z vrtnarije, ki je stalno zapo
slena v gaju, še zdaleč ne 
zmore vsega sama. V parku 

tako letos ni bilo problemov, 
zato je pa plevel na vrtnariji 
malo previsoko zrasel.« 

To vaše delo v parku je 
seveda plačano. Al i je tudi 
poplačano? 

» C e ste me že odkrito vpra
šali, bom tudi tako odgovo*-
ril. Finančno delo ni popla
čano. Rade volje takoj pre
pustim park tistemu, ki ga 
bo vzdrževal za takšna sred
stva. Je pa delo poplačano 
drugače, namreč rastline, 
cvetlice s svojo lepoto povr
nejo vloženi trud. T o pa je 
tudi nekaj, zaradi česar se še 
splača delati.« 

Kako pa se je po vašem 
mnenju odrezal lani usta
novljeni Odbor za urejanje 
gaja? 

»Slabo. Vsaj moje mnenje 
je takšno. Skoda, to je tako. 
Zaradi dosedaj vloženega 
truda, zaradi kraja samega. 
Obiskovalcev je vel iko, mi 
pa stojimo na istem mestu. 
Dogovor i l i smo se, da bomo 
napeljali vodovod , elektriko. 
Sezone je konec, a nihče se 
ne predrami. Želja vseh slo
venskih vrtnarjev je bila, da 
park razširimo, ga še i)olj 
uredimo, a pri odboru, ne 
vem zakaj, ni pravega zani
manja. Celo tam, kjer bi mo
rali reči besedo, so tiho. Na 
drugi strani parka so začeli 
sekati drevesa. Tam je na
mreč predvidena trasa nove
ga kolektorja. N e da bi ko
garkoli vprašali, so posekali 
drevesa, ki so preživela dve, 
tri generacije. Pa smo se lepo 
domenili, da bo vsak poseg v 
parku odobril odbor. V e č re

da bo skratka potrebno, tako 
pa niti ne v e m o točno, koliko 
gostov je sploh obiskalo 
gaj.« 

Letos je v Mozirju usta
novljen vrtnarski center? 

» P o d o b n e centre poznajo 
v naprednih, po cvetju poz
nanih deželah, že vrsto let. 
Za vse slovenske vrtnarje je 
to velika pridobitev, seveda 
če bomo znali stvari zasukati 
tako kot je treba. Trenutno je 
tako, saj delo vodi strokov
njak, le da bi še v bodoče 
bilo tako. Sicer pa so doseda
nji rezultati dovolj zgovorni. 
Ustanoviteljev nas je bilo 
pred letom dni devet, zdaj pa 
je v center že vključenih pre-

Letos je Jože Skornšek s 
svojimi delavci posadil v 
gaju kar 50.000 čebulic tuli
panov. Pomlad v gaju bo ta
ko še bolj pisana, saj je med 
temi tulipani kar 28 vrst. 
Večina tulipanov je uvože
nih, nekaj malega je naših. 
Te čebulice Jožeta Skom-
ška najbolj skrbijo, saj so 
tako majhne, da se boji, da 
ne bi vzcvetele. A bodo že 
morale, saj je cena naše če
bulice 14 din, enkrat večje, 
uvožene, pa le 8 dinarjev. 

ko 60 vrtnarjev iz republike 
in tudi vse države.« 

Razmišljate pa tudi o 
mednarodni vrtnarski raz
stavi? 

» K o t kaže, bo pr željah še 
lep čas ostalo. P o našem 
predlogu naj bi prireditev iz

peljali z najnižjimi možnimi 
stroški. Vrtnarji, ki poznamo 
razmere in vemo koliko obi
ska lahko pričakujemo, pa 
smo dali še garancijo, da bo
do stroški dvakratno povr
njeni. N i smo naleteli na ra
zumevanje. Skoda, kajti veli
ko slovenskih vrtnarjev ima 
svoje grede v gaju, stroški te
ga vzdrževanja niso majhni. 
Logična posledica našega 
truda je širjenje pa tudi afir
macija navzven. Najbolj ža
lostno je, da najmanj zani
manja kažejo tisti, ki bi mo
rali največ storiti. Sicer pa, 
tako je tudi z našim gostin
stvom, kjer niso kos temu, 
da bi samo poželi tisto, kar 
smo mi s trudom pripravili. 
Vel iko gostov je namreč le
tos odšlo iz gaja žejnih in lač
nih. « 

Pa tudi urediti bi bilo ver
jetno potrebno prostor pred 
vhodom v gaj, tisti del, kjer 
ima svoje prostore gostin
sko podjetje Tiu-ist? 

N e le ta del. Celotno Mozir
je. Ve l iko očitkov sem slišal, 
češ, res imata lep gaj, a kaj 
vam koristi, ko je drugod za
nemarjeno. In res je bil naš 
trg še pred nekaj leti vel iko 
lepši Ce hočemo gaj, če ho
čemo turizem, bomo morali 
urediti vse, posebej pa cesto 
do gaja. Tudi okolico gostin
skih objektov, ki je povsem 
zanemarjena. Na željo go
stincev smo sicer v okolici že 
posadili cvetje in zelenje, a je 
ovenelo ali pa se razraslo.« 

K a j vam pravzaprav po
meni vrtnarjenje? 

» V s e . Pokl ic in hobi. Ce bi 
še enkrat izbiral poklic, se ne 
bi obotavljal, isto bi izbral. 
T o je lep poklic z radostmi, 
ki jih darujejo rastline. Tako 
kot mora dober kmet ravnati 
z živino, mora tudi dober 
vrtnar živeti z rastlinami.« 

R A D O P A N T E L I C 

Priznanje za delo v turizmu 
Srebrni nagelj Zgornjesavinjski kmetijski zatJrugI 
Gornjesavinjski turizem je 

dobil še eno priznanje. Slo
venska televizija je za uspe
šen razvoj kmečkega turi
zma podelila Zgomjesa-
vinjski kmetijski zadrugi 
srebrni nagelj, višje prizna
nje je v letu 1983 prejel le 
kolektiv portoroškega Av
ditorija. 

Priznanja so seveda veseli, 
tembolj, ker so še pi"avoča-
sno poskrbeli za raz\'oj 
kmečkega turizma. Ve l iko 
zaslug pri tem ima pospeše-
valka kmečkega turizma Ma
rija Bezovšek, ki je takole 
ocenila letošnjo sezono, pa 
tudi obete za naslednja leta: 
» V letošnji sezoni le 5 kme
tov ni sprejemalo gostov, ta
ko da je bilo 410 ležišč skozi 
vso sezono zasedenih. Go
stov, tudi tujih, je bilo več 
kot lam. Sploh je v zadnjih 
letih \'se več zanimanja za 
počitnice na kmetijah, zato 

je škoda, da ne moremo hi
treje širiti zm.ogljivosti. Bo
jim se, da bodo draginja, pa
dec standarda, neugodm po
goji kreditiranja, povečana 
obrestna mera, gradnjo ali 
adaptacijo kmetij močno za
vrli. V načrtu oziroma že v 

gradnji Imamo namreč več 
kot 50 kmetij. Turistične or
ganizacije in agencije bi lah
ko s sofinanciranjem najbolj 
pom^agale, a smo ta vlak ver
jetno zamudili- Malo je na
mreč organizacij, ki se danes 
ne bi otepale s finančnimi 
problemi. Zato se bomo ver
jetno oprli na lastne možno
sti in gradili malo poča
sneje.« 

R. P A N T E L I C 

Z a D a n r e p u b l i k e - 29. n o v e m b e r s o 
ob jek t i Z a v o d a Š R C G o l o v e c 
Z A P R T I . 

v s r e d o , 30. n o v e m b r a p o n o v n o n o r m a l n o 
o b r a t u j e j o : 

- s a v n a o d 14. d o 20. u r e 
- b a z e n o d 10. d o 20. u r e 
- keglj išče o d 10. d o 22. u r e 
- m i n i i g r a l n i c e o d 10. d o 20. u r e 
- d i s c o - s o b o t a , 26. 11. o d 20. d o 24. u r e 

- n e d e l j a , 27. 11. o d 17. d o 22. u r e 
- p o n e d e l j e k . 28. 11. o d 20. d o 01. u r e 
- s r e d a , 30. 11. o d 17. d o 21. u r e 

V S E M OBČANOM ČESTITAMO OB 
DNEVU REPUBLIKE 

Celje med nalboli urejenimi krajll 
V letošnji, že 15. naravo

varstveni in olepševalni ak
ciji l^u"istične zveze Slove
nije, Izbiramo najbolj ure
jen kraj v Sloveniji v letu 
1983, sta na odličnem tret
jem in četrtem mestu pri
stala Celje in Luče. 

V akcijo, kjer so ocenjevali 
turistično privlačnost kraja, 
hortikulturno urejenost, či
stost, gostoljubnost, promet
no varnost, pestrost ponud
be, vr.ste prireditev, je bilo 
vključenih 200 slovenskih 
turističnih krajev, 

V finale se je uvrstilo 25 
krajev, na prvih pet mest pa 
kar 11 krajev. Konkurenca je 
namreč z leti vse ostrejša, za
to nič čudnega, da osvoji po 
Več krajev enako število 

točk. Tako si pr\'o mesto de
lita Črna na Koroškem in P o 
stojna, drugo mesto Bled in 
Veržej . tretje pa Bohinj, Ce
lje in Nova Gorica. 

V obrazložitvi T Z S piše, da 
je Celje kot mesto, ki velja za 
industrijsko, zelo lepo ureje
no, čisto, zeleno, večina sta
rih stavb je prenovljenih. Po 
sebno skrbno so urejene 
okolice šol, kar pomeni, da 
se Celjani zavedajo, da je 
nujno že otroke vzgajati v 
skrbi za domači kraj. Očitek 
Celjanom in mestu pa še ve
dno ostaja neurejeno poko
pališče.^ 

L u č e ' so tokrat četrte, a 
krajani niso bili nič manj pri
zadevni pri urejanju okolja 
kakor prejšnja leta. 

R P 

S l o v e n s k o l judsko g leda l išče 
Petek, 25. nov. ob 15.: Tone Partljič: MOJ A T A , SOCIA

L I S T I Č N I K U L A K . Abonma Gimnazija in izven. 
Ob 18.: Tone Partljič: MOJ A T A , S O C I A L I S T I Č N I K U 

L A K . Abonma Laško in izven. 

L ikovn i sa lon Cel je 
V Likovnem salonu v Celju je odprta razstava slikarskih 

in grafičnih del Dušana Kribiša. Razstavo si lahko ogle
date do 7. decembra. 

Razstavni sa lon R o g a š k a Slat ina 
v Razstavnem salonu bo danes ob 19.30 uri otvoritev 

razstave grafik Petra Krivca. Ob otvoritvi bo kratek kon
cert mešanega pevskega zbora Savi ne Sekirnik iz Stoj nega 
sela, razstavo pa si boste lahko ogledali do 15. decembra. 

Knj i žn ica Edvarda Kardel ja 
v študijskem oddelku knjižnice Edvarda Kardelja na 

Muzejskem trgu bodo danes odprli razstavo Ivana Meštro-
viča, s katero bodo počastili spomin na 100-letnico njego
vega rojstva. Razstava bo odprta do 15. decembra vsak dan 
v času, ko knjižnica posluje za bralce. 

Dvorana Zdrav i l i šča Laško 
v dvorani Zdravilišča bo nocoj ob pol osmih serenadni 

večer popularnih skladb. Izvajali jih bodo Bogomir Ceho-
vina, Margrit Jiirgensen in Ciril Jagrič. 

P r e v z g o j n i d o m Radeče 
Tokrat se člani K U D Anton Tanc iz Marija Gradca od

pravljajo na gostovanje v Radeče. Gojencem doma se bodo 
jutri opoldne predstavili s Kožuhaškim likofom. 

D o m kulture S l o v e n s k e Kon j ice 
v dvorani doma kulture bo jutri ob 13. uri otvoritev 

razstave del konjiških likovnikov, s katero bodo počastili 
praznik republike. 

Hotel A t o m s k e topl ice 
v avU hotela v Atomskih topUcah bo jutri otvoritev 

razstave likovnih del Likovne sekcije ZPD France Preše
ren Celje. Razstavljenih bo 25 eksponatov, ogledali pa si 
jih boste lahko eo 2. decembra. 

Dvorana H m e z a d Ža lec 
Osrednja proslava ob Dnevu republike, bo v Žalcu v 

soboto, 26. novembra ob 18. uri v Hmezadovi dvorani. 
Proslava bo združena s koncertom, na katerem bodo na
stopili operni solisti, Marija Bitenc-Samčeva, Zlata Ognja-
novič, Rajko Koritnik, recitator Andrej Kurent, na klavirju 
pa Ciril Cvetko. 

D o m kulture S l o v e n s k e Kon j ice 
Jutri zvečer ob 19. uri bodo počastili praznik republike 

tudi v občini Slovenske Konjice. Na centralni prireditvi 
bodo nastopile domače Iculturne skupine in soUsti ljub
ljanske opere. 

D o m Dušana P o ž e n e l a Laško 
Laščani bodo Dan republike in 40-ietnico drugega zase

danja AVNOJ proslavili v ponedeljek, 28. novembra ob 18. 
uri v domu Dušana Poženela. 

Preure jena d v o r a n a o s n o v n e š o l e 
J u r k l o š t e r 

Krajani Jurkloštra bodo počastili praznik republike v 
nedeljo, 27. novembra ob 10. uri. Z recitalom lastnih pesmi 
se bo predstavila Svetlana Makarovič, s Kožuhaškim liko
fom pa K U D Anton Tanc iz Marija Gradca. 

Kulturni d o m Vojn ik 
Proslava za Dan republike bo v Vojniku jutri ob 18. uri. 

S dvema kratkima recitaloma se bodo predstavili učenci 
osnovne šole, nato pa si bodo krajani lahko ogledali slo
venski film Bele trave, ki ie bil posnet v okolici Voinika. 

I g r a l n i c a 

» R A Č K A « , 
S a v i n o v a 3 , C E L J E 

Ob prazniku republike -
29. novembru 
čestitamo vsem občanom 
in delovnim ljudem. 



Junaki Gaurishankarja spet doma 
Čeprav ju ni nihče omenil ob povratku z zavzetega Gau-

rišankarja se spominjam besed vodje prve in upamo, da ne 
zadnje celjske alpinistične odprave Slavka Cankarja, ko 
je pred dobrim letom in pol na Radiu Celje povedal, kam 
segajo začetki želja, da bi Celjani, združeni v enem naj
boljših Alpinističnih odsekov pri nas, samostojno zavzeli 
enega izmed izivajočih vršacev v daljni Himalaji . 

T o sta bila najprej Fedor Gradišnik in za njim prvi 
celjski Himalajec Ciril Debeljak-Cic. Skupina enajstih 
članov je s trdim delom pri urejevanju vsega potrebnega 
za dolgo pot in z dobro fizično pripravljenostjo ter veli
kimi alpinističnimi izkušnjami uspela izpolniti njuno za
misel in željo, dolgo skoraj že trideset let. 

Na letališču v Zagrebu je 
bilo v soboto, 19. novembra, 
ko se je odprava vrnila po 68 
dneh, prijetno in zadovoljno 
za vse. A v i o n francoske letal
ske družbe je pristal točno 
kot "švicarska ura«. Izstopi
le so tri slovenske alpinistič
ne odprave, med njimi tudi 
celjska. P o opravljenih ca
rinskih dolžnostih se je v 
preddverju za mednarodni 
promet začelo objemanje, 
poljubljanje, stiskanje rok, 
solze. Vse je pozdravil tudi 
predsednik Občinske konfe
rence S Z D L Celje Drago Me
dved, prisotni pa so bili tudi 
podpredsednik IS občine 
Celje Janko Pokl ic , pod
predsednik T K S Slovenije 
Bojan Planinšek, predsed
nik Planinskega društva Ce
lje Dušan Gradišnik, N o v i 
tednik in Rad io Celje, mate
re, dekleta, žene, otroci, pri
jatelji, znanci, planinci, ljubi
telji in spoštovale! gora. 

V gore hodim, ker se 
jih bojim; zmaga nad 
strahom je ena oc| naj
večjih želja človeka. 

(Walter Bonatti) 

Bojan Srot, eden izmed pe
tih, ki se je v prvi navezi 
povzpel na vrh želenega cilja 
»svete g o r e « Gaurishankar 
je po opisu poti tiho, v pri
sotnosti mame Neže , rekel: 
»Zdaj je sveta gora Gauris
hankar doma.« 

Alpinisti ob 
povratku 

Jože Zupan iz Rimskih to
plic, sicer pa član A O pri 
Planinskem društvu Celje, 
je bil že štirikrat v gorah 
Himalaje. Dvakrat s sloven
sko oz. zvezno ekipo, enkrat 
pa v predpripravi za letoš
njo celjsko ekspedicijo: 

' »Vse prej dobljene izkušnje 
v drugih, zlasti pa himalaj
skih gorstvih so mi koristile. 
Prenašal sem jih na tiste, ki 
so tam bili prvič. Ce se mi je 
to posrečilo, bomo zdaj ob 
povratku ocenili. K e r pa smo 
prišli na vrh, smo verjetno 
uspeli .« 

Bojan Šrot je prišel poleg 
Slavka Cankarja in Smilja-
na Smodiša na vrh Gauri-
šankarja v prvi navezi: » R e 
čem lahko samo to, da se vse 
hudo vedno pozabi, lepo pa 
ostane. Trezno gledam na 
stvari in upam, da jih bomo v 
takšni ali morda drugačni 
obliki še kdaj ponovili . Saj 
smo še mladi in zaljubljeni v 
gore .« 

Slavko Cankar, zaposlen 
v Cinkarni, vodja odprave: 
»Najtežje je bilo pod vrhom, 
ko smo spali v snežni koči in 
napeljevali vrv i proti vrhu. 
Nanj sta najprej stopila Smo
diš in Srot, jaz kakšno uro za 
njima. Strašno je pihalo, 
mraz je hil in na gori smo 
ostali samo kakšnih deset 
minut. Nekaj posnetkov smo 
napravili in se vrni l i .« 

Srečko Srot, novinar NT -
RC: »Zmanjkovalo je papir
ja, toliko sem pisal. Najvišja 

Tvoj sem: zamenjal 
sem zabav razvratnih 
dvor, zablode in ves 
blesk razkošja, čar si
jaja za blagi mir po
ljan in za šumenje 

(Puškin) 

točka mojega članka je bila 
menda na višini 5500 m. Pa 
kulijev smo vel iko zapravili, 
saj so jih otroci v dolini zbi
rali kot kruh. Ve l iko je v be-
ležnici, še več v glavi, vse bo 
treba urediti in objavit i .« 

Tone Žuntar, zdravnik 
odprave: »Vrni l i smo se 
zdravi, z nekaj ozeblinami, ki 
pa niso nevarne.« 

Marjana Šah, edina alpi-
nistka med alpinisti: » B i l o 
je prečudovito!« 

Ob uspehu so 
dejali 

Vlado Bojovič, sodnik: 
» T o je izreden uspeh, ker ta 
šport zahteva celega člove
ka. V »dobr ih« ali slabih vre
menskih pogojih in strmih 
stenah morajo dokazati mak
simum svojega znanja in 
spretnosti. T o je v bistvu 
uspeh mednarodnih meril in 
upam, da nas bodo s podob
nimi dosežki še razveselili .« 

Zvone Dežnak, direktor 
Toper Celje: » V s e je čudovi
to, fantje in dekle so pokazali 
vse kar znajo, moti pa me 
premajhna odmevnost tega 
dosežka v jugoslovanskem 
tisku in drugih informativ
nih medijih. Presrečen sem 
bil, ko sem zvedel, da so priš
li gor. Mi smo za njih naredili 
vse, kar je v naši trenutni 
moči. Čestitam!« 

Ivan Kramer, direktor El-
kroj Mozirje: » S m o ponosni 
na ta uspeh, h kateremu smo 
nekaj prispevali tudi sami. 
Zal je trenutno kolektiv še 
premalo obveščen o celotni 
akciji in upamo, da bomo to 
rešili kasneje z nek im preda
vanjem in prikazovanjem 
diapozit ivov s te poti. T o bo
do naši delovni ljudje radi 
pogledali! 

Tine Veber, sekretar Zve
ze telesno kulturnih organi
zacij Celje: »Vsern udeležen
cem prve celjske društvene 
odprave v Himalajo iz srca 
islo-eno čestitam. S o dvojni 
zmagovalci: najprej so lju
dem pokazali, da se da z last
nim delom zbrati nekaj de
narja in drugič - osvojili so 
zastavljeni cilj. Ta uspeh bo 
ostal v zgodovini celjskega 
športa zapisan kot eden 
izmed izjemnih, morda naj
večjih dosežkov.« 

Magda Urh, zaposlena v 
Aero, sicer pa predsednica 
sveta za telesno kulturo pri 
Občinski konferenci S Z D L 
Celje: » T e ljudi občudujem! 
K o t Sloverika sem hotela 
priti na Triglav, naš simbol 
in sem tudi prišla. Sem 
športnica, vendar takšnega 
podviga ne bi hotela ponovi
ti, zato je moj odnos do teh 

pogumnih fantov še bolj 
spoštljiv. Pri tem pa je po
membno to, da jim nič ni bi
lo »servirano« na mizo. Sko
raj dobesedno so morali na
rediti vse sami. T o pa njihov 
uspeh še povečuje.« 

Marjan Leban, referent za 
športno rekreacijo v Cin
karni: »Vs i smo navdušeni 
nad njimi in v ponedeljek, 
21. novembra, smo za vse 
člane ekspedicije v Himala
jo, pripravili na pobudo na
ših športnikov delavcev in 
članov planinske sekcije 
sprejem, ki so se ga udeležili 
tudi člani K P O . V krajšem 
programu so nastopili mladi 
iz osnovne šole Ve l iko Vla-
hovič in vrtca Anice Cemeje-
ve, katerih pokrovitelj je 
Cinkarna. Najmlajši so čla
nom ekspedicije izročili 
cvetje. V delovnem kolekti
vu smo ponosni, saj je bil vo
dja naš član, Slavko Cankar. 
Ponosni smo na uspeh celot
ne ek ipe .« 

Metod Trebičnik, član 
Partizana Celje Gaberje: 
»Alpinis te vedno gledam 
drugače kot ostale športni
ke. Ž iv i jo skromno in s svo
jim de lom pridobivajo sred
stva za kasnejše podvige . 
Kljub težavam dosegajo en
kratne uspehe. Lahko smo 
ponosni v Celju, Sloveniji in 
Jugoslaviji, da imamo v naši 
sredini takšne ljudi in šport
nike.« 

Franc Mauer, direktor Fo-
tolik Celje: » V s e j im bomo 
pomagali razviti, kar bodo 
prinesli z uspešne poti na 
Gaurišankar. Naredili bomo 
tudi slike, ki jih bodo lahko 
občudovali vsi, ki imajo radi 
alpinizem. K o sem poslušal 
poročila o odpravi, me je naj
bolj moti lo stalno poročanje 
o slabem vremenu. Bal sem 
se za ekipo, da njen trud ne 
bo poplačan. Pa so vseeno 
uspeli in prišli na vrh. Re
snično sem vesel, ko vidim, 
kako vztrajno so zbirali sred
stva in želeli osvojiti zastav
ljeni cilj. Odšli so z voljo in 
trdnim prepričanjem, da mo
rajo uspeti. In so uspeli. T o 
je zmaga nad zmagami.« 

Viki Dom, strokovni so
delavec pri Z T K O Celje: 
»Ocenjujem jih kot ljudi z 
vel iko voljo, sposobnostjo in 
samodisciplino. Dokazali so 
kar na dveh področji, kako 
se da z vztrajnostjo in zagna
nostjo doseči zastavljeni cilj. 
K o t Celjan sem takšnega 
uspeha izredno vesel, kajti s 
tem uspehom so se tudi do
bro oddolžil i vsem delovnim 
organizacijam in drugim v 
Celju ter izven njega, ki so 
poleg njihovega dela omogo
čili to uspešno po t .« 

Neža Šrot iz Celja: » V eki
pi sem imela dva sinova, Bo 
jana in Srečka. Bojan je pri
šel na vrh. Srečko je bil novi
nar. Pred odhodom sem jima 

Na vrhu Gaurishankarja 
(7010 m), ki sta ga dve 
celjski navezi kot prvi 
premagali po južni smeri 
1. in 4. novembra, so zavi 
hrale tri zastave: jugo
slovanska, celjska in ne-
palska, v taboru pod 
vrhom pa je poleg teh 
plapolala tudi zastava 
delovne organizacije 
Cinkarna Celje - pokro
viteljev odprave. 

sicer rekla, naj ostaneta do
ma, vendar je njuna alpini
stična volja bila močnejša od 
moje. Kako se imajo v Hima
laji sem brala v N o v e m te
dniku in poslušala v Radiu 
Celje, seveda pa sta se s pi
smi pridno oglašala tudi oba 
sinova. Srečna sem, da smo 
ponovno,skupaj, zdravi!« 

Dušan Gradišnik, pred
sednik Planinskega društva 
Celje: »Malce me je skrbelo, 
kako se bo vse skupaj konča
lo. Saj nisem dvornil, vendar 
nikoli ne veš. Zdaj sem pre
srečen, da so fantje z dekle
tom osvojili cilj ter se srečno 
vrnili domov. Ocenili b o m o 
delo in z njim nadaljevali.« 

Med osmimi alpinisti Slavkom C 
kot vodjo ter člani Acom Pepevn 
netom Povšetom, Smiljanom S 
Alešem Stoparjem, Bojanom Šro 
zetom Zupanom ter ob doktor, 
Žuntar ju in novinarju NT - RC Si 
tu je bila tudi edina udeleženka, 
izkušena alpinistka Marjana Šs\ 
vratku je od vseh imela v sebi 
humorja in dobre volje! 

Poseben avtobus je v Zagreb pripeljal matere, žene, deklet 
znance in prijatelje, ljubitelje gora in alpinizma, da bi čimhil 
tali svojim, ki so dosegli lep uspeh v Himalaji. Pogledi proi 
carinskega prostora so bili nestrpni. »Čimprej jih spustite, da. 
vimo!« • 1 

Prvo celjsko društveno alpinistično odpravo v Himalajo je ob povratku domov po 68 dneh odsotnosti v letališki stavbi 
v Zagrebu med drugimi pozdravil tudi predsednik Občinske konference SZDL Drago Medved. 

Čestitka IVleddruštvenega odbora 
S a v i n j s k i h p lan insk ih društev c e l j s k i m 
a lp in is tom 

Iskrene čestitke celjski oziroma naši himalajski 
odpravi v imenu 14 tisoč planincev in v svojem oseb
nem imenu. Še posebno smo srečni in veseli, ker se je 
ta odprava ob začetnih finančnih in ostalih težavali z 
vsem srcem in veliko skromnostjo ter požrtvoval
nostjo lotila dela v pripravljalnem obdobju in v 
končnici dosegla svoj cilj. Že od samega začetka smo 
bili prepričani, da bo tej ekipi podvig uspel, ker so se 
res dobro pripravljali . Se večja garancija pa so bili 
sami dobri izkušeni alpinisti. 

Tej odpravi želimo tudi v bodoče še veliko srečnih 
vzponov! V imenu Meddruštvenega odbora Savinj
skih planinskih društev »Savinjska« predsednik 

A D I V I D M A J E R 



Prava vojaška sablja nikoli ne zarjavl 
Drenovih aevei desetletij škufcovega Franceta Iz Celja, starega soldata In pretivsem človeka 

Izza očal zro vame oči vojaka po duši, devetdesetletnika 
F R A N C A ŠKUFCE. Pred dvema dnevoma je praznoval ta 
visoki jubilej, ki pa mu ni nič kaj pogodu, saj se počuti še 
krepak in čil. Pa tudi je. Ne more zatajiti, da je bil vse 
življenje vojak. Izdaja ga pokončna hoja, rezka in izredno 
disciplinirana pripoved njegovega življenja, kjer je vsaka 
podrobnost postavljena na pravo mesto. Ozke in ukrivljene 
ustnice izražajo odločnost, ki mu je botrovala vse življenje, 
tudi takrat ko mu je šlo za kožo. Če vse to zabelimo še s 
ponosom narodne zavesti, ki jo je poln še danes, dodamo še 
humanost in blagost srca, s katero je obarval svoje življe
nje - potem imam pred sabo človeka, katerega klenost 
izdaja, da je bil resnično rojen za vojaka. 

Danes je upokojenec, svojo pokojnino pa zasluženo uživa 
že triintrideset let. 

P r o s t o v o l j e c v 
reg imentu 

K m e č k i m fantomi pred devet
desetimi leti pa tudi če so se ro
dili na gruntu, delo ni padlo iz 
neba. Se Skufcetov Franc, kot 
prvorojeni sin matere Marije in 
očeta Ignaca v Stranski vasi na. 
Dolenjskem, je to krepko obču
til. Še enajst bratov in sester je 
bilo, ki so tako kot on v doma
čem gnezdu, čeprav ta ni bil re
ven, odpirali lačne kljune. Mora
li so si poiskati prostor pod son
cem in prvi je bil na vrsti France. 

Redno in enajsto šolo pod mo
stom je opravil v Stični in po 
domačih logih, a ko bi šel rad v 
uk, ni bilo denaija zanj. Zvede l 
je, da v avstrijski vojski spreje
majo prostovoljce in mednje se 
je javil 1912 leta, ko je dopolnil 
osemnajst let. Dodeljen je bil se
demnajstemu pešpolku, čez leto 
pa so ga poslali v šolo in ko jo je 
končal, se je na epoleti svetil 
prvi čin - ena zvezda. Jeseni se 
je tej pridružila že druga, ko pa 
se je začela prva svetovna vojna 
še tretja. V bojne vrste je vstopil 
s štirimi zvezdami na epoleti, kar 
je pomenilo višji podoficirski 
častnik. Dobi l je svojo četo in jo 
popeljal na rusko fronto. Boril se 
je v prvi liniji in ko so počile 
prve ruske puške, je s svojim 
fanti odbil napad. 

Boril se je v Karpatih, ob Dnje-
stru, v Romuniji in na italijanski 
fronti. V Doberdobu je bil že 
tretjič ranjen, takrat v glavo, kjer 
mu je ostal šrapnel in mu poško
doval vid. Svoje orožje in pove
lja je preizkušal še v Judenbur-
gu, potem v Tolmezu in ko je 
njegov regiment korakal proti 

Trbižu je avstro-ogrska monar
hija razpadala. 

Kranjske Janeze, zbrane v se
demnajstem polku, je kot nare
dnik peljal do Kranjske gore, Je
senic ter jih pripeljal v Ljublja
no, drugega novembra 1918 leta. 
Med potjo so lovili konje in pobi
rali odvrženo orožje ter tako 
oboroženi vkorakali v šempeter-
sko vojašnico. T u jih je prestre
gel slovenski major Žerjav in jih 
večino popeljal na Koroško, kjer 
so se (med njimi tudi Skufcetov 
France) pridružili Maistrovim 
borcem za severno mejo. Udele
žil se je zmagoslavja v Podrožci 
in Šentjakobu, ker pa mu je voj 
na sreča pokazala pete, je padel 
v roke Nemcem, od njih pobeg
nil in se čez koroške hribe prebil 
domov. 

Odisejada slovenskega fanta, 
ki je služil v avstrijski vojski in 
potrjeval narodno zavednost na 
Koroškem, je bila končana. 

Pred tr i inpetdeset imi 
leti je pr išel v o j a k v 
Cel je 

Kot jugoslovanskega podofi-
cirja ga je življenjska pot vodila 
v različne kraje. Najprej je stražil 
tromejo v Prekmurju, potem je 
vojaški pot potil v Ljubljani, 
Cerknici, Karlovcu, v Lokvah 
pri Delnicah, medtem se je ože
nil in leta 1925 pristal v Beogra
du. N jegovo mesto je bilo v šta
bu donavske divizije, opravljal 
pa je delo intendanta. Tu je ostal 
pet let, dokler ga ni njegova živ
ljenjska nit pripeljala v Celje. A 
ne za dolgo, ker so ga premestili 
v Kosovsko Mitrovico, kjer so ga 
leta 1938 upokojili. V i d mu je 

preveč opešal. Vrnil se je v Celje, 
ki ga je med vsemi postajami 
svojega vojaškega križevega po
ta najbolj vzljubil. Tu je še na
prej ostal v intendantski službi, 
le da jo je opravljal v civilu. 

K o je nemška soldateska pre-
p]^vila Celje, se je Skufca uma
knil iz vojaške službe ter oprav
ljal vso okupacijo delo mezdne
ga računovodje pri gradbenem 
podjetju. Takoj , še prvo leto, je 
našel stik s partizani, ter ves čas 
vojske pošiljal v t iskamo na 
Smohorju pisarniški papir , in 
ostalo. 

Srce vojaka je zatrepetalo več
krat, za hip pa onemelo ob izgu
bi edinega sina, ki je takoj, v za
četku vojske, še kot mladoletni 
kadet, ki je obiskoval vojaško 
akademijo, odšel med partizane. 
Leta 1943 je zemlja upila kri ose-
mnajstletnega Skufcovega sina, 
on pa je ponosno dvignil glavo. 

K o so zavLhrale zastave zma
goslavja, je bU dodeljen koman
di mesta Celja, kjer je opravljal 
službo intendantskega pomočni
ka. Komandoval je tudi petsto
tim nemškim ujetnikom, ki so 
delali kot vojni ujetniki pri Gra-

disu, ko pa so jih odpustili, je 
Skufca nadzoroval komunalno 
službo v Šoštanju, kjer se je tudi 
drugič upokojil. A z delom še ni 
odnehal, knjigovodstvo je v svo
je veselje vodil še sedemnajst 
let, še tri leta nazaj pa je bil bla
gajnik koroških borcev. Se bi 
delal, a odpovedujejo mu oči. 

Za m e j n i k e v ž i v l j e n j u 
so znač i lna de janja 

Nekateri mejniki so pri vojaku 
Skufcu, ki je bil večkrat lačen 
kot sit, velikokrat ušiv in kozav, 
zanj še posebej značilni. 

Pred šestnajstimi leti je za na-' 
kup hiše, kjer ima zdaj prostore 
Društvo upokojencev Celje, ki 
takrat ni imelo strehe nad glavo, 
prispeval 400 tisoč starih dinar
jev. Število smo namenoma za
pisali po starem, zaradi lažje pri
merjave, ker to zasluži, če ga pri
merjamo z današnjo vrednostjo, 
ki bi nanesla milijone. K o t hva
ležnost mu je Društvo upokojen
cev zapisalo do smrti majhno 
stanovanj ce v isti hiši. 

Tu zdaj stara vojaška sablja ži
vi sam, ker mu je pred šestimi 
leti umrla žena. Tudi to bolečino 
je prenesel po vojaško in ohranil 
red in disciplino, ki se začne z 
jutranjim zgodnjim vstajanjem 
in traja po predpisu cel dan. N i 
se zapustil, pri svojih dopolnje
nih dvainsedemdesetih letih je 
obiskal še Triglav. Rad vel iko 
hodi na sprehode. Korak je malo . 
drsajoč, drža pa še vedjio po
končna. Najraje zavije v resta
vracijo P o d mostom, kjer se zbi
rajo Maistrovi borci. Leta 1965 
jih je bilo še 252, zdaj jih je še 
trideset. Prav danes se bodo 
zbrali na občnem zboru in rekli 
kakšno vojaško. Si bo ob tej pri
liki Franc Skufca, ki je še danes 
zaljubljen v vojaški poklic, pri
pel vseh deset odlikovanj, ki jih 
tako skrbno hrani v vitrini? 
Vsak zase je spomin na junaštvo, 
vsi pa so povezani z nitjo, ki pri
haja iz srca. O njih rad govori , 
vel iko raje kot o »penzionistič-
nih le t ih«, čeprav z 1680 dinarji 
pokojnine in 1000 dinarji invali
dnine kar dobro shaja, kot pravi 
sam. Potrebno je nekaj »voja
škega odrekanja«, kar pa mu ni 
težko. Saj - devetdesetletnik 
France Skufca je še vedno prava, 
resnični vojak. 

Z D E N K A S T O P A R 

lotena komisija 
nesrečenega imena, po žrtvah 
k, stoji prelep proizvod umne-
^vanja naših gradbenikov. 
\pravijo, četudi bi ga lahko 
'i tudi drugače - hladilnica na-
iutnen je ta blok. A bolj kot od 
"ne je nesrečni blok iz ulice 
iPa imena rumen od zavisti nje-
^ovalcev. V okoliških blokih 

. * toplo, v tem nesrečenm blo-
* je vroče le poleti. Šest let bo 
'^ovalci godrnjamo, bentirno, 
^o in prosjačimo, da bi koga, 
bil za te zadeve pristojen, pre-
^govega lagodnega in tople-

i ^^kega udobja in ga prisilili, 
^'^ že nekaj ukrene. 

verjeli - uspelo nam je. Oni 
l^^očakali pravo pravcato ko-
'^ot se šika je bila tročlanska; 
^ s peresi, zvezki, termometri, 

in ne vem še kakšnimi me-
Sotovo pa je bil zraven tudi 
^titimeter. 

^oza.' Po empirično nepojasn-
l^ežu je komisija prišla na to-
^ zato, da se ne prehladi. Že 
' ^ ur se je iz bloka v ulici 

nesrečnega imena kar kadilo od vroči
ne. Potili smo se stanovalci, potil se je 
ves blok. Prvič v zgodovini projektno 
zafuranega bloka je bilo vsem 300 sta
novalcem toplo. Prepotena komisija je 
seveda lahko na licu mesta ugotovila, 
da stanovalci sicer godrnjajo, a le o 
preteklosti, kajti zdaj je vse v redu, 
toplo je, celo pretoplo. Celo sosedi, kije 
vsa leta uporabljala radiatorje name
sto hladilnika, so se na šipah stalile 
ledene rože, ponosen okras njenega sta
novanja v zimskem času. 

Medtem se je sicer godrnjanje prese
lilo v soseščino. V restavraciji so sedeli 
v plaščih, v samopostrežnici so trgovke 
nenavadno hitele, najbrie zato, da bi se 
ogrele. 

Prehitro je minil srečni dan v rume
nem bloku v ulici nesrečnega imena št. 
15. Zdaj je vse normalno. Soseda že spet 
čuva svežino solate na radiatorju in le
dene rože ji spet krasijo sobe. V resta
vraciji so znova slekli plašče, trgovke 
so že spet normalno počasne... 

Le kdaj bo spet prišla kakšna komi
sija ... 

BRANKO ST.AMEJCIC 

Dan, 1(0 2e spet ni bilo nič zastonj 
Vas ni na sliki? Torej ste tudi vi zamudili dan, ko so v trgovini nekaj delili. P o m a r a n č e B a n a n e ' ' Kaj 

drugega? Saj ni pomembno, zamudiU ste pač. Da vas potolažimo - karkoli so že delili, ni bilo zastonj. 
(Foto: Edi Masnec) 

file:///pravijo


Pohvala 
vozniku 

Večkrat berem kritike na 
račun izletnikovih šoferjev. 
Naj povem, da so tudi izje
me, ki zaslužijo pohvalo, le 
da jih malokdaj v id imo in o 
njih pišemo. Bolj smo občut
ljivi, ko gre za napake. Rada 
bi pohvalila šoferje, ki vozijo 
na progi Celje-Planina in 
obratno. Vsi so prijazni in 
ustrežljivi. 

V spominu mi je ostal do
godek, ki se je pripetil 4. no
vembra ob 16.10, ko je avto
bus pripeljal s Planine na av
tobusno postajo v Dobje. Za 
volanom je bil šofer doma s 

'Planine. Avtobus je že spe
ljal več metrov s postaje, ko 
sd potniki opozoril i voznika, 
da gre po klancu še en pot
nik. Takoj je ustavil in avto
bus zapeljal nazaj skoraj do 
postaje. Voznik, obenem tu
di sprevodnik, ni bil prav nič 
slabe volje, ko je starejšemu 
potniku izdal vozovnico. T i 
vozniki se zavedajo, da vozi
jo po hribovitem Kozjan
skem, kjer mora človek več
krat prehoditi dolgo pot čez 
klance, preden pride do av
tobusne postaje. Potniki si 
žel imo č imveč takšnih voz
nikov. 

H I L D A L O K O V S E K , 
Šentjur 

Kdai čisto 
okolje 

V dnevnih časopisih vsa
kodnevno beremo ali pa sli
šimo po radiu in T V kako je 
treba skrbeti za zdravo m 
snažno okolje povsod. Celo v 
planinah. Ce pa stopiš iz hi
še, takoj ugotoviš, da ni tako, 
kjer je preveč posamezni
kov, ki mislijo drugače. 

K o t enega takih primerov 
opozarjam na naslednjega: 
Ce se peljt': iz Mestinja proti 
Šmarju je na vrhu mestin-
skega klanca na desni strani 
ob sami cesti dobro urejena 
kmetija. Lastnika ne poz
nam, vem le, da je bila to 
nekdaj Turkova kmetija. Ob 
cesti je podporni zid, visok 
dva do tri metre, preko njega 
pa teče iz živinskega hleva 
na cesto gnojnica. Razliva se 
ob cesti, mimovozeč im avto
mobi lom krepko draži vonj, 
če dežuje pa še dodobra 

umaže avto. Tako je že nekaj 
let. Vprašam se, kdo je mero-
dajen za to, da to grdo sliko 
zidu in ceste enkiat ne prive
de v red. Mestinje so v nepo
sredni bližini Rogaške Slati
ne, ki je zdraviliškcj turistič
ni kraj, kamor prihajajo gost
je in turisti iz cele Evrope in 
tudi drugih kontinentov. 
Vsakemu pade ta umazanija 
v oči. Upam, da se bodo na to 
pismo oglasili odgovorni za 
to, da se ta nevšečna slika 
odstrani. Ce bi se to pripetilo 
v Švici, bi moralo biti takoj 
odstranjeno. Tudi če to ni 
kaznivo, bi se lastnik kmeti
je moral zavedati, da tako ne 
gre in da je tudi bolj kcji-istnt) 
gnojnico zajeti. 

D R A G O V I L E N D E C I C . 
Rogaška Slatina 

Pogoreli tudi 
gasilci 

Z objavo članka pod gor
njim naslovom v N T 10. 11. 
smo bili gasilci v Dobju pri
zadeti ter po kr ivem obsoje
ni. Tovariš, ki začasno oprav
lja dolžnosti požarnega inš
pektorja v občini Šentjur, je 
dal vašemu novinarju nepo
polno poročilo. 

Na požarnem območju K S 
Dobje je bil letos le en požar 
pomladi (članek navaja dva) . 
Takrat je bila sirena še zasil
no priklopljena na zasebni 
garaži. Zaradi vzdrževalnih 
del na omrežju prav v času 
požara ni bilo elektrike, zato 
je G D Dobje uporabilo plat 
zvona in poklicalo na pomoč 
G D Šentjur. Obveščevalno 
akcijo so vodi le članice G D 
Dobje . P o nekaj minutah so 
delavci Elektro Krško pri
klopih omrežje in sirena je 
bila takoj vklopljena. Zbrali 
so se tudi člani moške dese
tine in pomagali. Z dogradi
tvijo kulturnega doma smo 
sireno prestavili tja ter jo 26. 
oktobra priključili. 

Požari, ki so bili oktobra v 
občini Šentjur, so bili izven 
našega požarnega območja. 
G o t o v o pa bi naši gasilci pri
skočili na pomioč, če bi jih 
sosednja G D obvestila. 

Ce bi imeli manjši G D tudi 
cisterne, še posebej ker pri
manjkuje vode, bi bile škode 
manjše. 

Naši gasilci niso pogoreli. 
T o so dokazali s požrtvoval
nim delom, še posebej v me

secu požarne varnosti. Na 
šoli so ustanovili društvo 
Mladi gasilec, organizirali so 
l ikovno srečanje pionirjev, 
pripravili ob dnevu gasilcev 
razstavo likovnih del, spisov, 
pesmic in razstavo gasilske
ga orodja. Za zaključek naj 
bi O G Z predvajala film o po
žarni preventivi, na katerega 
pa smo zaman čakali. 

2el imo, da bi bilo G D 
Dobje čimbolje opremljeno, 
da bi lahko ob klicu sirene 
hitelo na pomoč z lastno av-
tocisterno. 

F R A N C S A L O B I R , 
Dobje 

Hvala 
prodajalkam 

Osebju Drogerije Moda se 
zahvaljujem za poštenost, 
požrtvovalnost in iznajdlji
vost. 2. novembra .sem šla iz 
banke, kjer sem dvignila po
kojnino, v omenjeno droge-
rijo sem šla kupovat toaletne 
potrebščine. K o sem plače
vala, sem mimogrede, neho
te in nevede pozabila pokoj
nino s hranilno knjižico 
vred. Moj naslednji cilj je bi
la blagovnica Tkanine. Začu
dila sem se, ko me je lam 
našla prodajalka iz Drogerije 
in mi sporočila, da sem v nji
hovi trgovini pozabila denar 
in da naj pridem ponj. K o 
sem jo vprašala, kako je ve
dela, kje sem, je povedala, da 
je slišala moj pogovor s 
spremljevalko. Kakšna po
zornost, iznajdljivost in 
uslužnost prodajalke. V trgo
vini so mi izročili izgubljeni 
denar. P o zaslugi osebja sem 
imela ob svoji smoli vel iko 
srečo. Ce ne bi bilo tako, bi 
bila v veliki stiski. Morda bi 
me kap. Hotela sem jih' na
graditi, a o tem niso hotele 
nič slišati. Se enkrat se oseb
ju Moda najtopleje zahvalju
jem in trgovino goreče pri
poročam. 

Obenem, se zahvaljujem 
naši delovni terapevlki Elici 
Cešarek in Kinopodjetju, ki 
so za upokojence v domu 
m^ed T D F pripravili brez
plačno filmsko predstavo za
nimivega filma o živalih 
Zadnja oaza. Žel im še več ta
ko poučnih predstav. 

P A V L I N A K L A N C N I K , 
D o m upokojencev, Celje 

O delovnem 
času 

Zavedajoč se težavnosti 
pri razreševanju ekonoms
kih in družbenih problemov, 
ki izhajajo tudi izven naših 
subjektivnih slabosti, se mo
ramo povprašati tudi po 
osebni mentaliteti in morali, 
da bi dosegli boljše in učin
kovitejše delo. Med glavnimi 
dejavniki za boljšo produk
tivnost so zvišan obseg in 
realizacija dela, kvalitetno 
opravljanje nalog in optimal
na izkoriščenost delovnega 
časa. V tem obdobju se kaže 
dokaj spodbudna izboljšava 
kvalitete, ki pa še vendarle 
ni na ravni potreb zunanje 
konkurence. 'Niso pa dovolj 
objektivni podatki o izkori
ščenosti delovnega časa, zla
sti povprečja in posploše
vanj, motijo. Dobro vemo, da 
smo v tem smislu v primerja
vi z drugimi državami bolj 
pri mejah spodnjih optimal
nih meril. Kako da v našem 
delovnem okolju in družbi 
ne znamo bolj racionalno iz
koristiti časa. prebitega na 
delu? Kako usmeriti našo 
miselnost na ta cilj, če vemo 
da prav v tem času pridobi
vamo dohodek, ki je eden od 
osnovnih elementov motiva
cije za delo in življenjski ob
stoj delovnega človeka. Se
danje razmerje med izkori
ščenostjo in neizkoriščenost-
jo delovnega časa ne zado
stuje za boljše delo in večji 
dohodek, torej da bi zvišali 
produktivnost in bili z boljšo 
kvaliteto konkurenčni osta
lim. 

Zato si prizadevajmo, da s 
takšno miselnostjo, ki' vodi k 
izboljšani izkoriščanosti de
lovnega časa lahko izboljša
mo sedanje stanje za boljšo 
prihodnost gospodarstva. 
V e č lastnega dela vlagajmo v 
družbeni proizvod in misli
mo manj na privatna dela za 
lastni žep. Zg led našega de
lovnega človeka, družbe in 
odnosi v njej so odvisni od 
slehernega člana družbe, zla
sti če so ta razmišljanja 
vključena v humana mese-
bojna prizadevanja za celovi
tost in enotnost konkretnih 
usmeritev za boljši jutri. 

M A R J A N G R Z I N C I C , 
Celje 

Mesec boja 
proti 
alkoholizmu 

Veliko družin trpi zaradi 
alkoholizma. Ta vedno glob
lje razjeda naše družine, pa 
tudi naša mladina se že utap
lja v to zlo. Ce človek globo
ko zabrede v alkohol, ga ta 
zasvoji in ne more se več 
sam rešiti. Ke r pa je vsak al
koholik težek bolnik, se sta
nja ne zave prej, preden je 
povsem na tleh. Takrat je 
nujno, da mu stopijo na po
moč svojci oziroma njegov 
partner. S pomočjo zdravni
ka in trdne volje ter svojcev 
se ta bolezen ozdravi. Tako 
je ozdravil tudi očka 8-letne 
Marije Z., ki je napisala pe
sem, ki jo prilagam: 

Ko mam 'ca me pod srčkom 
je nosila, je razmišljala, 

kako bo dete vzgojila, 
očka vedno bolj je pil, 
strah in jok iz dneva v dan je 
bil. 

Jaz mala punca 
čutila sem gorje alkohola 
bolno 
atovo srce. Le ena želja v nas 
gori, 
da se naš očka spremeni. 

V šolsko leto jaz hitim, 
pomoči od očka si želim, 
kdaj zavedel se bo. to 
vzel od alkohola bo slovo. 

Dete rhalo v zibiki se igra 
oče, mati se prepirata 
tako naenkrat očka se zave 
in odloči se za zdravljenje. 

Naš očka se je spremenil, 
od alkohola se je poslovil, 
vso srečo in ljubezen 
družini podaril. 

A. J. Podplati 

TURIST IČNE P O S L O V A L N I C E »IZLETNIK 
C E U E « 
O R G A N I Z I R A J O Izlete na razstave v 
Z A G R E B , kjer si boste ogledali enkratna 
dela I .MEŠTROVIČA, zbirko A . T O P I Č A -
MIMARE in to s turističnimi avtobusi, dne 
10. in 17. decembra 1983. 
K R A N J S K A G O R A - 1. in 2. decembra 1983 
- »POKAL V I T R A N C « 
S I L V E S T R O V A N J E IN S M U Č A N J E na 
Z L A T I B O R U , KMEČKEM TURIZMU Koroške 
in Savinjske doline 

S I L V E S T R U J T E Z NAMI v Portorožu, Poreču, 
Puli, Medulinu, CrikvenicI, Selcah, Novem 
Vinodolskem, Čatežu, Šmarjeških in 
Dolenjskih Toplicah ter v Radencih 
- z lastnim ali 
- z organiziranim prevozom. 
VSEM NAŠIM POSLOVNIM PARTNERJEM IN 
UPORABNIKOM NAŠIH prometno-gpstinskih 
in turističnih storitev ŽELIMO SREČNO 
VOŽNJO ob DNEVU REPUBLIKE! 

Gradovi in graščine 
na slovensicem Štajersicem 

i P i š e : d r . I V A N S T O P 

Danes je stolp dostopen skozi poz
neje prebiti dostop v pritličju, 
nekdaj pa je pot vanj drž.ala le sko
zi portal v p rvem nadstropju vzho
dne stene, kjer je zdaj prek zidane
ga, na mogočnem arkadnem loku 
slonečega mostovža povezan s sta
novanjskimi trakti. V pritličju so 
ozke, delno zazidane romanske li
ne, na južni steni stolpa v nad
stropju pa je ohranjeno polkrožno, 
g loboko v steno vrezano roman
sko okno z zazidano svetlobno re
žo. Okna v vrhnjih nadstropjih so 
docela predelana. Stolp ima eno
stavno dvokapno sedlasto streho. 

Stanovanjski trakti se večidel 
naslanjajo na delno nedvomno še 
romansko obzidje. K o t nesporno 
romanska sestavina gradu se pri 
tem pokaže kapela v vzhodnem 
stanovanjskem traktu z ohranjeno 
polkrožno apsido; to so pozneje na 
zunanjščini podzidah, da je dobila 
obl iko prislonjenega polstolpa, 
pozneje pa še nadzidali. Prezidana 
je tudi notranjščina kapele, ki da
nes hrani le še fragmente nekda
nje baročne opreme, tako oltarja z 
letnico 1768, ki ga ]e bil dal posta
viti baron Franc Kari Moscon. Sta
novanjski trakti so med seboj po

vezani z obokanimi hodniki, poleg 
tega pa ima vsak še svoj pritlični 
vhod z dvorišča. Vsi so dvonad
stropni, v pritličju večidel oboka
ni, v nadstropjih pa ravno stropa-
ni, z znamenji predelav iz 19. sto
letja. M e d številnimi prostori je 
najodličnejša t. i. dvorana predni
kov s štukiranim stropom v go
sposkem I I . nadstropju, kjer so 
pred vojno viseli oljni portreti ro-
dovine Moscon. Ostanki opažev in 
druge lesene opreme v stanovanj
skih prostorih so iz novejšega 
časa. 

Stavbna zgodovina gradu še ni 
do kraja raziskana, nesporno pa je, 
da je grad že v romanski dobi ob
segal poleg mogočnega stolpa tudi 
kapelo, vklenjeno v palacij in ob
zidje. 

Pomembnejše prezidave, o ka
terih priča med drugim letnica 
1568, vklesana na plošči v južni 
steni grajskega kompleksa, je 
grad doživel v obdobju renesanse. 
Iz tega časa izvira iz pravilnih kle-
sancev pozidani okrogli obrcimbni 
stolp na jugozahodnem vogalu za
snove. Baročna doba je ustvarila 
danes podrti umi stolpič vrh 
osrednjega stolpa, mali zvonik 

nad kapelo ter več drobnosti, tako 
kamniten obelisk na dvorišču (da
nes podrt), s figurami okrašeno 
freskirano uro na vogalu severoza
hodnega stanovanjskega trakta 
itn. Kljub temu pa je današnji 
grad v pr\d vTsti rezultat moderni
zacije 1867. Tedaj je dobil neoro-
mansko preobleko, ki se kaže zla
sti v arhitekturnih členih, obliko
vanju okenskih odprtin, bifor oz. 
trifor na stolpu in drugod itn. Pre
nova je bila tako rigorozna, da je 
malone docela zabrisala avtentič
no historično podobo gradu. 1867 
pričeta obnova pa se je očitno za
vlekla dlje časa. O tem utegne pri
čati letnica 1884, vklesana v ka
men vrh stopnic, držečih na altan 
ob severnem obodu gradu. 

Pragersko 
(Pragerhof), dvor, 
graščina 
v ravnini, P iagersko blizu strnje
nega naselja Pragersko. Občina 
Slovenska Bistrica. 

Gospodje Pragerji so znani od 
14 stol. dalje, vendar se ne omenja
jo v zvezi z našim dvorom. Zame
tek pragerskega dVora in imenja je 

nemara povez^an z Ožbaltom Pra-
gerjem, ki se je 1541 poročil z Mar
to, v d o v o Hansa Aigla na Grom-
perku. Ta mu je prinesla v zakon 
svojo posest pri Zgornji Polskavi . 
Gromperško imenje je 1580 kupil 
Krištof Prager z Jamnika, ki je 
verjetno pozidal prvotno prager
sko graščino. Med poznejšimi last
niki se omenja Jurij S. grof Die-
trichstein. N jegov zet, štajerski 
krvni sodnik dr. Johan Matija 
Popp , je 1715 prodal svobodni 
dvor Pragersko - Edelsitz Prager-
hof, ki se takrat prvič izrecno ome
nja, baronici Mariji Julijani pl. 
Wildenfels, roj. bar. pl. Wintersho-
fen. 1740 si je Pragersko pridobil 
Kami lo baron pl. Berlendis, 1766 
Jožef J. Felber in mariborski 
okrožni glavar Kajetan pl. Lanten-
mantel, 1768-1808 rodovini Pfle-
geritsch - Schmell, nato Anton pl. 
Formacher in Julius grof Attems, 
1900-1946 dr. F. Glančnik. Takrat 
je stavba postala last S L P . Zdaj so 
v njej stanovanja. 

Graščina je pravokotna, štiri-
krilna, enonadstropna stavba s 
skromnim pravokotnim notra
njim dvoriščem. K zasnovi se s 
prednje strani prislanja očitno 
mlajši vhodni stolpič; v njem je 
bila nekdaj v nadstropju urejena 
kapela. Fasade so v pritličju zaradi 
močno povečanih oken spreme

njene, v nadstropju pa so malone 
povsod ohranjeni originalni profi-
lirani baročni okviri. Obokana ve
ža v vhodnem stolpu nas pripelje 
do preprostega kamnitnega, pol
krožno sklenjenega baročnega 
portala; na njegovem sklepnem 
kamnu je napis: C O N T E L V D O -
V I C V S A N D Z E L E R V : Močne le
sene vratnice so okovane z masiv
nimi zakovicami. Vhod drži skozi 
vezni trakt na dvorišče, ki je na 
dveh straneh v pritličju opremlje
no z dvodelnimi arkadami. Arka
de počivajo na masivnih slopih, 
hodnika sta opremljena z banjasti-
ma obokoma. Nadstropje, v kate
rem so namesto arkad urejena 
okna, je ločeno od pritličja z gre
do. Pritličje je podobno kot arka
dna hodnika delno še opremljeno 
z banjastimi oboki. Nekdaj je rabi
lo za kleti in kuhinjo, danes je ve
čidel predelano v bivalne prosto
re. V nadstropju je obokan (križ
no) le hodnik, ki na dvoriščni stra
ni povezuje vse štiri trakte. O fre
skah v nekdanji kapeli ve izročilo, 
vendar o njih ni več sledu. Stavbo 
obdajajo ostanki parka. 

Zasnova in predvsem arhitek
turni detajli postavljajo nastanek 
stavbe v zgodnjo baročno dobo. 
Poznejše prezidave niso bistveno 
prizadele njenih temeljnih značil
nosti. 



laj nas bo v e č ] 
jliža se rojstni dan naše do-; 
,vine. Letos bo praznovala! 
jtiridesetič. Ob dnevu repu-' 
|ce je v naši domovini vedno i 
;elo. Imamo veliko proslav,, 
lobesimo zastave in posebno ; 
jeli so prvošolčki. Pri nas jih \ 
16. Pripravili jim bomo lep;< 
ogram. Najprej bomo reciti-i 
[i pesmi o domovini, potem ' 
,do prvošolčki sprejeti v ' 
êzo pionirjev. Ponavljali bo-! 

) pionirsko prisego in nato; 
,bili čepice in rutice. Na kon-• 
1 se bodo še posladkali. Tudi \ 
irila jim pripravljamo, a kaj ' 
še skrivnost. Potem-nas bo ' 

jč, ki se bomo borili za svobo-: 
^ mir m srečo ljudi. ' 

M A J A OLUP, 3.r j 
Narisala: j 

M A T E J A BEVC, 4.r 
OS S T R A N I C E ; 

Dragi cicibani! 
še malo in postali boste pionirji. To pa ne pomeni 

samo tega, da boste odslej nosili rdečo rutico za 
vratom in titovko na glavi, ampak predvsem to, da 
boste dobri in pridni učenci, ki boste zrasli v mar
ljive, delovne ljudi. S svečano zaobljubo boste samo 
potrdili, da si to res želite postati. 

Želim vam veliko sonca v teh vaših pionirskih 
letih. Nadja 

Branje kot 
tekmovanje 

Nekega dne sva z bratom pasla 
jživino. Mlajšemu bratu sem re-
jkla, naj mi prinese knjigo. Takoj 
mi 3 0 je prinesel. Imela sem še 
nekaj listov do konca. 

Brat je kmalu začel klicati brat
ca. Vprašala sem ga, zakaj ga kli
če. Povedal mi je, da bi tudi on 
rad bral. Ko je dobil knjigo, jaz 
pa drugo, sva se domenila, da 
greva tekmovat, kateri bo prej 
prebral knjigo. Bila sva čisto tiho 
in hitro čitala. Večkrat sem ga 
vprašala, na kateri strani je. Na 
koncu paše sva videla, kateri je 
bil hitrejši. Zmagala sem jaz. 

Cez nekaj dni je brat pasel sam. 
Jaz sem pomagala pri nalaganju 
krme. Tudi tedaj je brat bral knji
go. Premagal me je. Prebral je 
štirideset strani več kot jaz. Se 
zdaj ga nisem dohitela. Upam pa, 
da ga bom kmalu. 

MELITA B02ICNIK, 5. r 
GOS Marija Broz 

BISTRICA OB SOTLI 

Moj pete l inček 
Imam majhnega pisanega pe-

telinčka. Dobila sem ga, ko sem 
bila še majhna. Imam ga zelo ra
da, ker ni plašen. 

Zgodilo se je letos jeseni. Stala 
sem pri skednju, ko sem zaslišala 

kokodakanje kokoši. Obstala 
sem in gledala proti mrvi. Tam se 
je šopiril moj petelinček. Ni zbe
žal, ko je zaslišal jastrebov glas. 
Zbala sem se zanj. Vseeno sem 
ga pustila- in napeto gledala, kaj 
se bo zgodilo. Bila sem priprav
ljena, če bi mu pretila nevarnost. 
Takrat sem zagledala nekaj sko
raj neverjetnega. Petelinček je 
imei, pod seboj jastreba in ga je 
kljuval po glavi. Bil je tako napa
dalen, da se je jastreb komaj T e 
šil. 

Ne vem, če bo še kdaj prišel k 
nam na roparski pohod. 

BREDA ARLIC, 4. a 
OS Franja Malgaja 

ŠENTJUR 

Z i m a 
Zima se prebuja, 
vstati pa noče. 
saj mi si želimo 
belega snega. 

Veter jo boža. 
da ji hladno bi bilo, 
saj zbuditi 
je ni lahko. 

ROMANA KOTNIK, 4. a 
OS Edvard Kardelj 

SLOVENSKE KONJICE 

Zakaj ž v e č i m m e d 
p o u k o m 

Lahko bi rekla iz -golega užit
ka« ali bolje -sladkega užitka«. 

Spotoma, ko grem v šolo, zavi-
jem v trgovino in si kupm ducat 
žvečilnih. Za zalogo. Kdo pa ve, 
če jih ne bo zmanjkalo? 

Moja čeljustmca neutrudno 
skače gor in dol, ko pa me oplazi 
oster tovarišičin pogled, žvečilno 
hitro skrijem pod jezik. Tako. 
Nič se ne vidi, le usta imam zabu
hla, kot bi me pičila čebela. 

Uživam, ko žvečim gladko gu-
rno, uživam v napetosti, ali bom 
zasačena s svojim zakladom v 
ustih, uživam v velikih balonih, 
ki jih lahko napihnem. 

Po vsaki uri žvečilne seveda 
zamenjam. Nič ni bolj ogabnega, 
kot da žvečiš nekaj brez okusa. 

Spotoma, ko grem domov, za-
vijem v trgovino in si kupim du
cat žvečilnih. Zaloge mi je zmanj
kalo. 

PETRA PI2MOHT, 7. a 
OS Slavko Slander 

CELJE 

J e s e n 
Sedaj je jesen. Pričeli smo po

spravljati poljske pridelke: koru
zo, fižol. buče. V klet smo po
spravili krompir in korenje. Ko
ruzo smo zličkali ter jo odnesli na 
podstrešje. Pobirali smo tudi sa
dje. Grozdje smo obrali in dajali 
v košaro. Nato smo ga stisnili. 
Dobili smo sladek sok. Napila 
sem se ga tako. da me je bolel 
želodec. 

Hennina Pušnik. 6. r 
OS Pohorski odred 

SLOVENSKE KONJICE 

Naj l jubša knj iga 
Moja najljubša knjiga ima na

slov Čudovite dogodivščine va
jenca Hlapiča. F*rebrala sem jo v 
tretjem razredu, sedaj pa še en
krat, ker jo imamo za domače 
branje. Knjiga pripoveduje o va
jencu, ki se Je napotil po svetu. 

Napisala Jo je Ivana Brlič-Ma-
žuranic. 

NINA LIPAR, 4. c 
OS Primož Trubar 

LAŠKO 

N A K R A T K O 
Kulturni dan 

Na frankolovski osnovm šoli 
smo imeli 10. novembra kul
turni dan. Obiskala sta nas pi
satelja Branka Jurca in Ivan 
Potrč. Učenci smo pripravili 
kulturni program, potem pa 
smo se pogovarjali z gostoma o 
njunih delih, ki jih dobro poz
namo, nam je sporočila KSE
NIJA M A R Z I D O V S E K . 

$o lsko g las i lo 
KSENIJA U L A G A iz OS 

F R A N A ROSA piše, da so na 
tej šoli izdali že drugo številko 
šolskega glasila. 

Druga številka, ki je še v pro
daji je namenjena predvsem 
osmošolcem, saj smo jim v njej 
predstavili mrežo šol, piše 
Ksenija. 

Obisk v tovarni 
Tovarna Lip je druga največ

ja tovarna v Slovenskih Konji
cah. Izdelujejo sobno in stavb
no pohištvo. Sli smo si jo ogle
dat. Videli smo obrate: skladi
šče, žago in stolamo. V tovarni 
je zaposlenih 250 delavcev. 
Vest nam je napisala M A T E J A 
S E M P R I M O Z N I K iz OS 
Edvard Kardelj v Slovenskih 
Konjicah. 

Našl i s m o i m e 
SIMONA O S L A K iz Vitanja 
piše: 

Za našo šolo smo dolgo iska
li ime in končno smo ga našli. 
Zdaj se naša šola imenuje 3. 
bataljon VDV. Mi učenci, uči
telji in učiteljice smo lahko ze
lo ponosni, da smo dobili ime 
po tej zmagoviti brigadi. 

N A S K R A J 
Uspela pr i redi tev 

Z A N A K R A S O V I C poroča, 
da je bila na Polzeli kulturna 
prireditev Kar znaš, to veljaš. 
V Domu svobode so se kraja
nom predstavili številm pevci 
in instrumentalisti, ki so nav
dušili občinstvo. 

Ta vsakoletna prireditev je 
za naš kraj zelo dobrodošla. 
Zasedena dvorana in buren 
aplavz dokazujeta, da si kraja
ni takšnih prireditev še želijo, 
je napisala Zana. 

Košarkarska t e k m a 
S Polzele pa se je oglasil tudi 

BOJAN P U S T I N E K : 
Dne 12. novembra je bila na 

OS Vere Slander košarkarska 
tekma. Pomerili sta se ekipi iz 
Slovenj Gradca in Garanta. 
Zmagalo je domače moštvo 
Garant z 20 koši razlike. Igra je 
bila zanimiva. Tekmo je obi
skalo veliko gledalcev, ki so 
navijali za domačo ekipo. 

Postal sem učenec, MATEJ 
KOLESC, L d. OŠ Ivana Ko-
vačiča-Efenka, CELJE 

N A G R A J U J E 
A T K I N E 
I Z 2 R E B A N C E 

Aticina zanica 
v temle Atkinem kotičku smo se že prav navadiU na 

uganke, pa naj vam Atka še tokrat zastavi eno. Sestavil jo 
je Jože Petelin, ki sicer piše tudi pesmice za otroke. 

Brž vzemi pol črke, 
ki je v abecedi zadnja 
in dobil boš počasneta, 
ki krasi ga lepa gradnja! 

Zamotano? Kje pa! Prepričana sem, da ste, brihtne 
glave, že razvozljale to zagonetko. Hitro napišite rešitev na 
dopisnico in jo do ponedeljka, 28. novembra pošljite na 
N O V I T E D N I K , Trg. V. kongresa 3 a, 63 000 Celje. Na
grada A E R A čaka na vas. 

Nagrado za rešitev prejšnje uganke, ki je bila PRO
M E T N I Z N A K pa bo dobila: Irena Hlupič. Drapšinova 15, 
63 000 Celje. 

D E T E K T I V S K E P R I G O D E ^ ^ ^ ^ ^ 
l.epizoda:LOV V SREDOZEMLJU U JvZl I d 
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Rokometne i 
vzporednice! 

I 
P i š e : V l a d o B o j o v i č i 

Po 9. kolu smo še vedno brez osvojenih točk. V soboto 
smo klonili proti državnemu prvaku Metaloplastiki v 
Šabcu s 29:25 (15:12).Prvakom smo nudiU dober odpor. 
Uspelo nam je vsiliti igro, ki drugače ni naša značilnost. 
Igrali smo na dolge napade in zaključevali akcije, ko je 
nasprotnik že postajal nervozen zaradi dolge igre v 
obrambi. Edino tako smo lahko preprečili njihove protina
pade in nasprotnik ni uspel narediti razlike, ki jo je name
raval. Ne spomnim se, da je kdo v Sabcu v zadnjem času 
izgubil s tako majhno razliko. 

Celotno moštvo je igralo dobro, prikazalo pa je razvese
ljivo borbenost in vztrajnost skozi celo tekmo, kar v zad
njih srečanjih ni bila naša odlika. Pohvaliti je potrebno 
Anderluha za preudarno in učinkovito igro, Razgorja za 
atraktivne gole in uspešno vodenje tekme s strani trenerja 
Iveziča. 

V II. ZRL ženske je Velenje doma premagalo Zamet iz 
Rijeke s 29:18 (12:8) po izredni igri celotnega moštva. Po 8. 
kolu so Velenjčanke na petem mestu, v naslednjemi kolu 
pa gostujejo pri Akademcu, ki je trenutno drugi. 

V MRL moški je Šoštanj doma presenetljivo izgubil z 
Varteksom s 23:27 (10:12) in si s tem zmanjšal možnosti za 
uvrstitev v zgornjem delu lestvice. Jesenski del je tako 
Šoštanj končal na 6. mestu (11 5 0 6 324:309,10 točk), 
kar je za pomlajeno ekipo sicer uspeh, vendar bi lahko bilo 
še mnogo bolje. 

Tudi letos izbor naJboUših športnikov 
Telesnokulturna skupnost. Zveza te-

lesnokulturnih organizacij in uredniš
tvo Novega tednika - Radia Celje bodo s 
posebno komisijo tudi letos pripravili 
izbor najboljšega športnika in športnice 
v celjski občini za leto 1983. Pri izboru 
bodo v posebni anketi sodelovali šport
ni novinarji, športni delavci in ljubite
lji športa, ki bodo izbrali v vsaki kate
goriji po tri najboljše. Le-ti bodo poleg 
ostalega dobili tudi pokale steklarne 
Boris Kidrič v Rogaški Slatini. 

Tradicionalna podelitev tokrat ne bo 
na športnem plesu v hali Golovec, kot je 
to bilo nekaj zadnjih let, kajti takšna obli
ka se ni izkazala za najboljšo, prišlo pa je 
tudi do tega, da je bilo kar tisoč predlo
gov za različno izvedbo, kar pa seveda ni 
mogoče. Organizatorji so se zato odločili 
in podelitev s kulturnim programom lo

čili od športnega plesa m jo prenesli v 
Narodni dom, kjer bo 19. januarja prihod
nje leto. Tam bo možna podelitev vsem 
najboljšim v sindikalnih športnih igrah, 
perspektivnim in vrhunskim športni
kom. 

Pri ocenjevanju dosežkov posameznih 
športnikov in športnic bodo anketiranci 
upoštevali predvsem naslednje kriterije: 
udeležba in uspeh na največjih tekmova
njih (olimpiada, svetovno, evropsko in 
balkansko prvenstvo, sredozemske igre, 
večji mednarodni initingi itd.), medalje s 
teh prireditev oz. najboljša mesta, doma
či naslovi (državni in republiški), nastopi 
v državni reprezentanci, postavljanje dr
žavnih in drugih rekordov, razširjenost in 
kvaliteta športne panoge v svetu ter 
splošni značaj športnika in njegov odnos 
do dela, šole in športa. 

Med športniki bo nekoUko lažja izbir|| 
(saj imamo tudi takšne športnike kot Ar, 
derleta, iz juda, Rozmana in Kopitarja 
atletiki, V. Bojoviča in Selčana v rokome 
tu, Golca in Tovormka pri košarki. Mesa 
reca v kartingu, Pangerla v umetnostne^ 
drsanju, Peperka v letalstvu itd.) kot mec 
športnicami, kjer vsaj v mednarodnett 
merilu ni bilo izstopajočih dosežkom 
(B. Jager v streljanju, Hladin in Aubreh 
v umetnostnem drsanju, Anderle, Pet. 
mentin in Lavrič v plavanju. Prežel j it 
Babic v atletiki, Bajde, Gobec, Seško, P̂  
čovnik, Petan v kegljanju itd.). 

Kdo bo torej nasledil lanski par, ko st; 
bila najboljša kegljavka Metka Lesjak i, 
rokometaš Vlado Bojovič? 

T O N E VRABI^ 

Proti Crveni zvezdi le točka 
Hokejisti Cinkarne so v 

nadaljevanju prve zvezne 
lige igrali v Celju proti Cr-
vfeni zvezdi neodločeno 4:4 
(2:1, 1:2, 1:1). 

Celjani so pred 300 gledal
ci kar trikrat povedli preko 
izredno razpoloženega napa
dalca Lepše. Toda gostje, ki 
imajo dobro moštvo, so ve

dno izenačili. Celb več, v 50. 
minuti so izkoristili napako 
domače obrambe in povedl i 
s 4:3. Za domačine je bil to 
pravi šok in vse je že kazalo, 
da bosta točki odšli v Beo
grad, ko se je trener Celjanov 
Tomaž Lepša odločil, da za 
zadnji napad postavi v na
pad šestega igralca namesto 
vratarja. Ta poteza se je izka
zala za uspešno in Celjani so 
preko Sendelbacha izenačili 
na 4:4. 

Veteran celjskega hokeja 
Vinko Lesjak, ki ne igra več 
za Celjane: 

»Zaradi pomanjkanja de
narja izgubljamo korak z 
ostalimi. Najprej potrebuje
mo denar za opremo in tako 
nam ne ostane vel iko za pri
jateljske tekme, na Katerih bi 
se morali mladi igralci, ki 
stopajo v moštvo, kaliti. 
Zvezda je letos trikrat gosto
vala na Cehoslovaškem in v 
Madžarski, kjer so odigrali 
kar 18 srečanj, mi pa vsega 
skupaj pred sezono štiri. Za
to so njihovi igralci mnogo 
bolj odločni I T o pa je pre
dnost, ki je letos Beograjča
ne uvrstila na tretje mesto, 
mi pa bomo zasedli njihovo 
peto mesto.« 

J. K U Z M A 

Košarkarske 
vesti 

I. B zvezna ligaikošarkarji 
Libele so doživeli tretji poraz v 
Kraljevu proti Slogi 104:96. To
krat je ' bil najučinkovitejši 
strelec Gole 33. Po 7. kolu je 
Libela s 4 zmagami in 3 porazi 
na petem mestu. Kar pet ekip 
ima po osem točk ter vse za 
vodečo zaostajajo samo za dve 
točki. Vse to kaže na veliko ize
načenost, kjer pa bo za višja 
mesta potrebno zmagovati do
ma in tudi na tujem osvojiti 
kakšen par dragocenih točk. V 
8. kolu bo Libela igrala doma 
proti Kombinatu, ki je sedmi z 
enakim številom točk kot Ce
ljani. 

II. zvezna liga: dvoboj med 
novinkama v tej ligi so dobile 
bolj izkušene domačinke, 
igralke Jezice iz Ljubljane (la
ni so igrale šev 1. zvezni ligi), ki 
so doma katastrofalno 121:64 
(70:36) premagale lanskega re
publiškega prvaka Rogaško. 
Najboljša pri poraženkah je bi
la Pajenkova, ki je dala 18 ko
šev. Rogaška je po 6. kolu s 
tremi zmagami in prav toliko 
porazi na šestem mestu, v pri
hodnjem kolu pa bo igrala po
novno doma v Šmarju s Pu-
Ijanko, ki je osma z dvema toč
kama manj. 

Republiška liga moški: Ko-
vinsir je zabeležil četrti poraz v 
Litiji 67:66, Comet pa je zma
gal v Tolminu 86:81. Brez pora
za vodi Comet, Kovinar pa je 
brez zmage zadnji. 5. kolo: KO
V I N A R - Triglav (7) in CO
MET - Helios, derbi med vo
dilnima ekipama brez poraza. 

Republiška liga ženske-
: M E T K A - Mengeš 66:95 in 
COMET - Kladivar 74:78. Po 3. 
kolih je Comet šesti in Metka 
predzadnja, deveta. 4. kolo: 
Maribor - M E T K A in COMET 
- Sava. 

T V 

ZOISA J E O K R O G L A 

Republiška liga: končan je jesenski del. Velenjski 
Rudar bo po zadnjih nekaj spodrsljajih prezimil na 
drugem mestu s tremi točkami zaostanka za vodeč im 
Mariborom, Šmartno je ob spremenljivi formi šesto, 
novinec Kladivar pa ni znal izkoristiti vseh možnosti 
za boljši uspeh od predzadnjega, trinajstega m.esta. 13. 
kolo: Izola - K L A D I V A R 3:2 po vodstvu z 0:2 za Ce
ljane (gola sta dala Kuder in Mijatovič) , Železničar -
Š M A R T N O 1:0 in R U D A R ( T V ) - Rudar Trbovl je 0:0. 
Pari 1. spomladanskega kola: derbi bo v T i tovem Vele 
nju med Rudarjem in Šmartnim, Kladivar pa bo gosto
val v N o v i Gorici pri ekipi Vozi l , ki jo trenira nekdanji 
celjski trener, nogometaš Rijeke - Vukoje. 

Pokal N Z S : 6. skupina - E L K R O J - Pekre 1:1 in 7. 
skupina - D R A V I N J A - Boč 3:1. 

T V 

Še vedno deio z mladimi 
Prof. Tone Goršič po izreče

ni kazni ni več trener prve eki
pe Rokometnega kluba Aero 
Celje, saj te ekipe zaradi prekr
ška v Skofji Loki ne sme voditi 
eno leto. Na odgovorni in vroči 
klopi ga je zamenjal dosedanji 
igralec Slavko Ivezič (-sreča v 
nesreči«) pravi Tone Goršič. 
»tako smo z izgubo igralca do
bili vsaj v tem trenutku pri
mernega trenerjal«), ob njem 
pa je mladi strokovnjak Tone 
Tiselj. 

Tone Goršič je v klubu ostal 
vodja strokovnega dela; -Po
magal bom pri vseh selekcijah, 
tudi pri pr\'i ekipi. Zavedamo 
se, da smo v velikih težavah, 
vendar vse še ni izgubljeno. Na 
nove igralce ne računamo, želi
mo samo, da bi se m.ladi čim
prej usposobili za težke tekme 
v prvi zvezni ligi in da nas ne bi 
več v takšnem številu, kot se
daj, pestile težave. Z vso krizo 
ne sme biti konec rokometa v 
Celju in na tem bomo delali. 
Na mladih! Vestno, vztrajno in 

načrtno, kot vedno. Sam se za
vedam, da vedno ne bom mo
gel trenirati ekipe, bom pa se 
trudil, da bom s svojim zna
njem pomagal drugim, ki se 
želijo s tem ukvarjati. V klubi 
moramo ustvariti svoj lastn 
močan trenerski kader in po 
tem bomo še uspešnejši, ko 
smo bili doslej.« T\; 

Prva zmaga 
rokometašev 

Rokometaši Aera so v 10. 
kolu zvezne lige dosegli prvo 
zmago, ko so doma s 27:25 pre 
magali Pelister iz Bitolja 
Strelci: Andrluh 7, Doberšeh 
6, Razgor 4, Ščurek in V. BojO' 
vič 3, Selčan 2, Toplak 1. 

Franci Erjavec po tekmi: 
»Dobili smo dve bitki. Zrna 
gali smo in to ob močni pod 
pori pravih navijačev. 

T. VRABl 

Nagrada celo v Ankaran 
Za 46. šahovsko nagradno igro smo po daljšem času ponovne 

dobili lepo število odgovorov - 123. Zal je bilo nekaj nepravilnil 
tako po odgovorih kot tudi po tem, da so na dopisnico napisal 
samo odgovor, ne pa na kupon objavljen v NT! Vse to je sevedi 
romalo v koš in tako bo tudi v bodoče. Pravila je pač trebi 
spoštovati. To velja povsod in bo tudi pri nas. 

Nagrade srečneži dvignete sami v uredništvu N T - RC! 
Nagrajenci 46. šahovske igre: 
1. nagrada: BORIS P A V L I N , Srebrničeva 1, Ankaran, 
2. nagrada: D A R K O S I V K A , Podčetrtek 116 in 
3. nagrada: A N D R E J A MATEJ MOTOH, Čopova 23, Celje. 

MKANAGRIIDNAIGRA 47 
s šahovsko n a g r a d n o i g ro s m o začeli j anua r ja 1980, 
ko je b i l gos t Rad ia Ce l je p r e d s e d n i k Ce l j skega 
šahovskega k l u b a Z v o n e Dežnak. Nag rade je tak ra t 
ko t p rva p r i speva la ena o d ce l j sk ih d e l o v n i h o r g a n i 
zac i j . Katera? 

Nletka Novi tednik-Radio Celje Toper 
Pravilni odgovor obkrožite, kupon nalepite na do
pisnico In a svojim naslovom pošljite na naše 
uredništvo najkasneje do 10. decembra 1983. Na
grajuje TOPER Celje - Nagrajuje TOPER Celje -
Nagrajuje TOPER Celje 

N A K R A T K O 

Metka nastopi la v 
Zagret iu 

Članica sekcije za umetno dr
sanje HDK Cinkarne Celje Met
ka Hladin je nastopila na 17. zlati 
pirueti v Zagrebu in v močni 
mednarodni konkurenci osvojila 
zadnje, štirinajsto mesto kot tret
ja jugoslovanska tekmovalka. 

Kadeti L ibe le v 
f inalu 

V Celju je bil polfinalni košar
kaški turnir za republiško prven
stvo kadetov. Na njem so celjski 
kadeti z zmago nad Elektro iz Šo
štanja 97:68 in Zagorjem 91:57 
osvojili prvo mesto in se bodo v 
nedeljo v Ljubljani borili za na
slov republiškega prvaka. So-
štanjčani so osvojili tretje mesto. 

Dvakrat ce l j ska 
se lekc i j a 

V Celju in Žalcu so se pomerile 
selekcije osnovnih šol v rokome
tu. Na obeh tekmovanjih so imeU 
največ uspeha celjski predstav-
nild, medtem ko je bil Žalec dru
gi in Laško tretje. Rezultati: pio
nirji Celje - Laško 20:14, Laško -
Žalec 8:19 in Celje - Žalec 14:11; 
pionirke Žalec - Celje 6:10, La
ško - Celje 10:14 in Žalec - Laško 
16:12. Tekme sta dobro sodila 
Dom in Jug iz Celja. 

J. KUZMA 

Cel jsk i strelci še le 
peti 

V Hotinji vasi pri Mariboru je 
bilo tekmovanje z zračno puško 
za memorial narodnega heroja 
Franca Lešnika-Vuka. Nastopilo 
je štirinajst ekip iz raznih krajev 
Slovenije. Celjani, ki so lani zma
gali, so letos pristali šele na pe
tem mestu. V ekipi Celja so na
stopili: Ervin Seršen 256 krogov 
od 300 možnih, kar je precej slab
še kot smo od njega pričakovali, 
Alenka Jager 274 in Jože Jeram 
odličnih 279 krogov, kar mu je 
med posamezniki prineslo 3. me
sto. Alenka Jager je bila najbolj
ša med ženskami in je s 274. kro
gi postavila nov celjski rekord za 
člajiice. 

Daleč o d p r a v e 
f o r m e 

V Mariboru so na memorial-
nem tekmovanju z zračno puško 
v spomin na narodnega heroja 
Avgusta Majeriča nastopile tudi 
mladinke Celja, ki pa še niso v 
pravi formi in so zasedle šele 
tretje mesto med sedmimi ekipa
mi Slovenije. V celjski ekipi so 
nastopile: Darja Kačnik in Vesna 
Cucek (obe po 348 krogov od 400 
možnih) ter Barbara Jager 351, ki 
je s tem rezultatom zasedla peto 
mesto. 

S l o v e n s k i rekord 
Denis Bo le 

Na preglednem tekmovanju z 
zračnim orožjem v mednarod
nem programu v Zagrebu je zelo 
dober rezultat dosegla Denis Be
la iz Titovega Velenja, saj je s 
pištolo standard postavila med 
mladinkami nov slovenski re
kord s 355. krogi in hkrati tudi 
zmagala. Solidna je bila tudi He-
lenca Lavrinc iz Rečice, ki je s 
pištolo dosegla 345 krogov in se 
uvrstila na 5. mesto. 

T , J. 

Upokojenc i v šaliu 
V Celju sta odigrali povratni 

prijateljski dvoboj šahovski sek
ciji Društva upokojencev Titovo 
Velenje in Celje. Srečanje na 
dvanajstih deskah se je končalo 
neodločeno 6:6. Za T. Velenje so 
bili uspešni Vitanc, Skornšek, 
Kos, Hojan, Kodmn in Borkovič, 
za Celjane pa E. in M. Rudolf, Su-
hel, Ahtik, Dražnik in Poropat. 
Po tej tekmi so odigrali še hitro-
potezni dvoboj, ki so ga preprič
ljivo dobili Celjani. Obe ekipi sta 
se dogovorili, da bosta podobni 
srečanji pripravili vsako leto v 
drugem kraju. 

JOŽE SNAJDER 
IViarjan Crepan o s m i 

Na zveznem turnirju mojster-
skih kandidatov v Skender Va-
kufu je mladi žalski šahovski 
mojstrski kandidat Marjan Cre
pan med 16 nastopajočimi osvo
jil solidno osmo mesto. Lahko bi 
celo postal mojster, če ne bi izgu
bil gladko dobljene pozicije s Tri-
funovičem iz Kragujevca. 

Marjan Crepan je po vmitvi s 
turnirja odpotoval kot član repu
bliške reprezentance na turnir 
republik in pokrajin v Subotico, 
kjer bo igral na šesti šahovnici. 

Šah v V insk i gor i 
Pred praznikom Dnevom re

publike so v Vinski gori pripravi
li šahovski turnir, kjer so se od 
prvega do zadnjega mesta razvr
stile ekipe SK Titovo Velenje, SS 
Rek Velenje, KS Vrbje, Vinska 
gora, Vrbje II in Vinska gora II. 

J02E GROBELNIK 

V 2 . ko lo štirje 
Cel jani 

Na kegljišču v Novem Sadu se 
je začelo izbirno tekmovanje za 
sestavo moške in ženske repre
zentance, ki bo nastopila maja 
prihodnje leto na svetovnem pr
venstvu v kegljanju v Ljubljani. 
Med moškimi je Ludvik Kačič 
kot najboljši Slovenec osvojil od
lično 6. mesto, med kegljavkami 
pa je bila Jožica Seško deveta, 
Tanja Gobec deseta in Tončka 
Pečovnik dvanajsta, vsi K K Ce
lje. Drugo kolo bo 10. in 11. de
cembra v Poreču. 

Predsedn ik Stane 
S k o k 

Na občnem zboru SK Savinj-
čan v Sempetm v Savinjski doli
ni so poleg pregleda opravljene
ga dela spremenili tudi svoje 
vodstvo. Sedanjega predsednika 
je zamenjal Stane Skok, tehnični 
vodja pa je Martin Storman. 

N o g o m e t a š i Pena ia v 
f inalu 

V Celju je bil polfinalni turnir v 
mialem nogometu, kjer so nasto
pile štiri ekipe. To je prvo tovTSt-
no tekmovanje v Sloveniji za po
kal v malem nogometu. Zmagali 
so domačini ekipe Penal v posta
vi Avdič, Muhovec, Dobrajc, 
Ivan in Peter Hribernik, Druršič, 
Naprudnik, Stancelj, Arandželo-
vič in Vrbovšek. Finale bo v so
boto, 26. novembra v dvorani na 
Kodeljevem v Ljubljani. 

Pionir j i Aera prv i 
V Celju so se pomerile štiri naj

boljše ekipe pionirjev s predho
dnih polfmalnih turnirjev. Zma
gali so rokometaši Aera pred 
Prulami, Rudarjem iz Trbovelj in 
Slovenj gradca. To je po nekaj 
letih nov tovrstni naslov za per
spektivni kader celjskega roko
meta. 

Garant z m a g a l 
V 3. kolu slovenske lige, ob

močna 1. skupina, so košarkarji 
Garanta s Polzele gostovali v 
Gornji Radgoni in premagali do
mačine 81:56 (47:22). Največ ko
šev za zmagovalce je dal Mitja 
Turnšek 43. Med osmimi ekipa
mi so na vrhu lestvice tri s celj
skega območja - Garant, Šentjur 
in Elektra Šoštanj. 

Obč inska l iga v 
h o k e j u na ledu 

V 3. kolu te lige je Opekarna 
premagala Zelezamo 7:1 (strelci 
za zmagovalce Jane in Gajzer po 
3 ter Kolenc 1, za poražence pa 
Lesjak) in Zlatarna Kovinotehno 
6:2 (Zlatarna: Ograjenšek 2. 
Oblak, Sentjurc, Smerc in Ber-
njak, Kovinotehna; Skrubej, Vaj-
detič). Po 3. kolu vodi Zlatarna 6 
točk (23:5), sledijo Kovinotehna 4 
(13:14), Opekama 2 (12:12) in 2e-
lazama O točk (7:24). Najboljši 
strelci: Ograjenšek (Zlatarna) 11, 
Kerkoš in Vajdetič (oba Kovino
tehna) po 4 oz. 3 itd. 

i l . l iga v keg l jan ju 
Tekmovalna podkomisija za II. 

ligo moški pri Območni keglja-
ški skupnosti Celje nam je sporo
čila vrstni red po nepopolnem 20. 
kolu za prvenstveno sezono 1983. 
Vodi EMO Celje 35 točk, sledijo 
Obrtnik 30, Kovinar Store 28, Av
to Celje in Obnova Celje po 26, 
Tim Esot Laško 23, Rogaška Sla
tina 22, Cinkarna Celje in Parti
zan Šentjur po 20, Kovinotehna 
16, leinaa 10, Žična 8, Savinja 4 in 
Libela 2 točki. 

— " M A R T I N OJSTERSEK 



• M . p., delavec v 
celjski Cinkarni, se je sil-
-10 razhudil, ko je dobil 
samo 17.000 dinarjev me
sečnega dohodka. Ob pla-
iilnih dnevih sicer verjet
no še marsikomu zavre 
Icri, toda M . je sklenil, da 
bo enkrat za vselej razči
stil zadevo. Strgal je li
stek in z nožem v roki za
čel iskati obratovodjo in 
delovodjo, ki naj bi »za-
krivila< njegove nizke 
prejemke. Ker je bilo 
očitno, da M . ni priprav
ljen na preveč prijateljski 
pomenek, so posredovali 
miličniki. M . je potem v 
prostorih za iztreznitev 
lahko dodobra razmislil, 
če je njegova plača res ta
ko Tarezupno nizka. Razen 
tega ga bo o tem izčrpno 
izprašal tudi sodnik za 
prekrške, najbrž pa tudi 
tožilec. 

• Štirje prijatelji so 
malce dobre volje kolo
vratih po Stanetovi ulici. 
Eden med njimi, V . B . , se 
je zabaval s tem, da je 
nadlegoval mimoidoče . 
Prijatelji so se zbali, da ne 
bi s svojo zabavo pretira
val in so ga začeli miriti. 
Ta čas je prišel mimo R. J. 
in videl, kako je trojica v 
silni vnemi, da bi ga po
mirila, V.-ja podrla na tla. 
Hotel je pomagati nesreč
niku in je miroljubno re
kel fantom, naj ga pustijo 
pri miru. Četverica pa ni 
imela razumevanja za nje
govo posredovanje in vsi 
štirje so planili na R. Ta je 
nekaj časa bežal, ko pa je 

videl , da ne bo mogel ute-
či, je potegnil žepni nož, 
odprl obe rezili in začel 
mahati z njim okrog sebe. 
Naprej se je vse odvijalo 
kot v dobro zrežirani kri-
minalki. Štirje razboriteži 
v navalu jeze še opazili ni
so noža v R.-jevih rokah 
in šele, ko se je pretep po
legel, so začutili, da so 
okrvavljeni. M e d tremi 
ranjenimi jo je eden sku
pil tako hudo, da je še ve
dno na intenzivnem od
delku celjske bolnišnice. 

• J. P. menda ni pre
več zadovoljen s cinkar-
niškim samskim d o m o m 
v Ribarjevi ulici, kjer sta
nuje. Zato se je zadnjič že 
navsezgodaj s pestmi lotil 
tajnice tega doma. N e ve
mo, če mu je bilo v pro
storu za iztreznitve kaj 
bolj všeč. 

• Tudi svetel, bel dan 
in kopica mimoidočih ne 
motita nekaterih predrz-
nežev, da ne bi šarili po 
tujih avtomobilih. Tako 
je v petek popoldne nek
do odnesel iz avtomobila, 
parkiranega pred kinom 
Dom, žensko perilo in ko
zmetiko, v soboto dopol
dne pa je neznanec na 
istem parkirišču demon
tiral luč z avtomobila. 

• K o se je M . U . zvečer 
\Tnil k vozilu, parkira
nem ob cesti proti Sveti
ni, je opazil dva nezna
nca, ki sta se lotila »po 
pravljanja« njegovega av
tomobila. Eden je uspel 
zbežati, drujgega je M . 
ujel. L. J.-ju in P. J.-ju bo 
sodnik poskušal dopove
dati, da se rezervni deli 
nabavljajo v trgovinah. 

N . K. 

P R O M E T N E 
N E S R E Č E 

Milijon in osemsto 
tisoč din škode 

Tako visoka je škoda, ki je 
nastala na tovornjaku, loko
motivi in na progi ob nesreči v 
Suhadolu pri Zidanem mostu. 
Na železniški prehod, zavaro
van s polzapornicami je zape
ljal voznik tovornjaka s pri
klopnikom SULJO SULJA-
KOVIC, 34, iz Maglaja. Ko je že 
bil na progi, pa se je hotel vrni
ti in je zapeljal vzvratno, ven
dar prepozno. Iz Zidanega mo
sta je pripeljal tovorni vlak in 
lokomotiva je trčila v tovor
njak. Voznik Suljakovič je še 
pravočasno odskočil, promet 
pa je bil zaprt za šest ur. 

Spregledal je 
tovornjak 

Po Trubarjevi cesti v Celju 
se je peljal z motorjem MAR
J A N TROBI , 31, iz Celja. Ob 

cesti je bil parkiran tovornjak, 
last I V A N A R I B E Z L A , iz Mo
zirja, v katerega zadnji del se je 
zeletel motorist in padel ter se 
pri tem huje poškodoval. 

Utrujen voznik 
Iz Šentjurja proti Storam je 

vozil voznik osebnega avtomo
bila L U D V I K SODIN, 23. Za
radi utrujenosti - med vožnjo 
je zadremal - pa je zapeljal na 
bankino in po nekaj metrih 
trčil v stanovanjsko hišo ob ce
sti. Voznik ima več zlom.ov po 
nogah in rokah, škode na vozi
lu je za 60.000 dinarjev, Skoda 
na hiši pa je le minimalna. 

Ranjena voznik in 
sopotnik 

Voznik osebnega avtomobi
la M A R K O KERNE, 25, iz Ti
tovega Velenja je vozil skozi 
Črnavo. Ker pa je vozil prehi
tro, ga je v ostrem desnem 
ovinku zaneslo v levo s ceste, 
kjer se je vozilo večkrat prevr
nilo. Voznik Kerne in sopotnik 
STJEPAN N O V A K O V I C , 24. 
iz T. Velenja, sta se težje ranila, 
škode pa je za200.000 dinarjev. 

M e d p r a z n i k i s m o v a m v D o b r n i p r i 
p r a v i l i : 

- v soboto, nedeljo in torek ob 20. uri ples v 
hotelu in zdraviliškem domu 

- v petek in ponedeljek večer ob hamond or-
glah v narodni restavraciji 

- od petka do torka vsak večer ob 20.30 video-
teka v hotelu Dobrna 
- vsak dan sta odprta bazena s termalno vodo 
v hotelu Dobrna in zdraviliškem domu 
- kopate se lahko tudi v kabinah v termalnih in 
osvežujočih kopelih 
- obiščete lahko trim kabinet, sauno, keglji
šče ter masažo v hotelu Dobrna 
- v hotelu Dobrna, zdraviliški restavraciji in 
gostilni Triglav vas bomo postregli z izbranimi 
narodnimi jedmi, divjačino in svežimi ribami. 

Nas videnje v Dobrni 

UNZ opozarja 
Uprava za notranje zadeve, Celje, ugotavlja, da zadnje 
čase prihaja vse pogosteje do tatvin oblačil, tehničnih 
predmetov in prehrambenih izdelkov iz trgovin. 

Zato morajo prodajalci poskrbeti za večjo varnost pred
metov, ki jih prodajajo, še posebej v času ko prihaja do 
redukcij električnega toka in je možnost za odtujevanje 
raznih izdelkov še večja. 

Nudijo vam vse: od domačih kolin do rib 
Danes predstavljamo nekatere delovne enote, oziroma 

obrate Hmezadove delovne organizacije Gostinstvo in turi
zem. Povedati je treba, da je ta delovna organizacija še zlasti 
pomembna z vidika družbene prehrane. Največ toplih obro
kov pripravijo v samopostrežni restavraciji Gaberje, Kar 
6000 dnevno. Nekaj tisoč toplih obrokov pa pripravijo tudi v 
hotelu Prebold. 

Hotel Prebold vabi na sllvesbuvanje 
Tudi letos pripravljajo v hotelu Prebold silvestrovanje t^r novoletni 

ples, ki bo 1. januarja. Delavci hotela zagotavljajo, da tisti, ki bodo zadnjo 
noč v letu preživeli v preboldskem hotelu, tudi letos ne bodo razočarani. 

Sicer pa sporočajo tudi to, da so pred kratkim v hotelu uredili dve manjši 
sobici, ki sta izredno lepo urejeni in primerni za manjše, zaključene družbe. 
Zadnje čase je posebnost hotela pripravljanje hrane po načinu flambiranja. 
Mnogi so že okušali te dobrote in se vedno znova vračajo. Sicer pa v hotelu 
vsako soboto pripravljajo tudi plesne prireditve, mladi pa dobro vedo za 
diskoteko z najnovejšo glasbo. To je le nekaj značilnosti tega hotela, ki 
privablja vedno več gostov. Se zlasti navdušeni so gostje iz Dalmacije. 

V samopostrežni Gaberje 6000 toplih obrokov na 
dan 

o dobri, obilni in poceni hrani, ki jo pripravljajo v samopostrežni 
Gaberje, ni treba posebej govoriti. Za številne OZD iz Celja pripravijo vsak 
dan preko 6000 toplih malic. Vedno več pa je družin, ki se odločajo za kosila 
v samopostrežni restavraciji. Tudi ob sobotah in nedeljah. Marsikdo si ie 
namreč že izračunal, da ga takšna poteza ne stane nič več, kot pa če bi 
kuhali doma, pa še delo odpade. Gostom pripravljajo tudi večerje. 

Tudi v samopostrežni Gaberje imajo primerne sobe, ki so lepo urejene, v 
njih pa je prav prijetno za različne obletnice, poroke in druge slovesnosti, pa 
tudi za seje, občne zbore itd. 

Ribja restavracija pri 2alcu 
Ko se peljete iz Žalca proti Grižam, vas tabla na levi strani ceste 

opozarja na ribjo restavracijo. V njej pripravljajo sveže ribe na različne 
načine, vse pa tako, da lahko potek kuhanja, oziroma pečenja opazujejo tudi 
gostje. Ribja restavracija pri Hmezadovi ribogojnici je lep, zanimiv in 
nenavaden objekt, ki vsakogar navduši. Odprta je vsak dan od 14. do 21. ure, 
razen ob ponedeljkih. Rezervacije za zaključene družbe sprejemajo na 
telefon 710-079. 

V l^čici nudijo koline 
v Ločici pri Vranskem je že nekaj časa odprt lokal, ki se ponaša z 

domačo hrano in kolinami. Med specialitetami omenimo kislo zelje, fižol, 
pečenice.. . Lokal je izredno lepo urejen, dobro pa ga poznajo številni 
vozniki tovornjakov, ki vozijo na relaciji Celje-Ljubljana. Gostilna v Ločici 
je tik ob magistralni cesti, na levi strani, če se peljete proti Ljubljani, na 
obeh straneh ceste pa je dovolj pcirkirnih prostorov. 
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O Z A B U i V O S T 
C e l j s k a s r e d n j a g o s t i n s k a šola j e p r e t e k l i t e d e n 

a v e l i k o p r o s l a v i l a 2 5 - l e t n i c o u s t a n o v i t v e . P r i t e m 
o s p r e g o v o r i l i t u d i o z n a n j u , k i g a šola d a j e šolar-
j m . 
Škoda le , d a t i v s e t o z n a n j e k a j h i t r o p o z a b i j o , k o 

i r i de jo v r a z n e l o k a l e ! 

S D K 
P o r a z n i h z a p e t l j a j i h i n težavah s e j e z d a j n a 

k o n c u začetek g r a d n j e n o v e g a m o s t a v Laškem 
u s t a v i l še p r e d S D K . 

N e k a t e r i p r a v i j o , d a s o b i l i S l a b o D o k u m e n t i r a n i 
K r i t e r i j i z a začetek g r a d n j e . 

N o , z a r a d i t e g a v Laškem še n e b o d o z a h t e v a l i , 
d a u s t a n o v i j o s v o j S D K . 

VSEM KRIZAM ENERGETSKIM 
BI BILO MOČ SE UPRETI, 
ČE LE FA VŠIJA NAŠA 
HOTELA BI GORETI! 

Ml ZELO NAZORNO KAŽEMO, DA SMO DOSLEDNO PROTI JEDRSKI 
POLITIKI - CELO JEDRSKO ELEKTRARNO VEČKRA T IZKLOPIMO. 

L E P Š I Č A S I 
C e l j a n o m s e v e n d a r l e 

o b e t a j o lepši časi. 
N e rokometašem n e h o 

k e j i s t o m v t e k m o v a n j i h v 
naših najvišjih l i g a h n e k a 
že nič k a j d o b r o . 

Č U D N O 
R e s j e čudno, d a c e l j s k i 

košarkarji L i b e l e skačejo 
t a k o v i s o k o . 

S a j j i h v e n d a r t r e n i r a C E 
P I N ! 

Z A S O L J E N O S T 
Delavc i , ki na c e l j s k e m območju s k r b i j o za pos ipavan je 

in čiščenje cest, p rav i jo , da ima jo le tos na vo l j o dovo l j 
so l i . 

Čudno - g lede na vse bo l j zaso l jene c e n e bi človek 
pričakoval, d a s m o vso so l že po rab i l i . 

O N E S N A Ž E N O S T 
Ozračje j e pr i nas spet vse bo l j onesnaženo. 
Pa da ne b o k d o p o m i s l i l , d a s a m o zarad i raznov rs tn ih 

uk repov . 

P R E G L A S N O 
Nekater i p rav i jo , da je b i la g l asba na k o n c e r t u za naše 

smučarje v dvo ran i G o l o v e c t a k o g lasna , da so koma j 
vzdržali. 

Vsi skupa j l ahko u p a m o , da b o m o lahko vzdržali o b 
letošnjih nas top ih naših smučarjev! 

Ob tako obetavni napovedi enega izmed vodilnih delavcev naše 
naftne industrije bi verjetno kazalo takoj pohiteti na bencinsko 
črpalko. 

Vse več zdomcev se vrača nazaj iz tu
jine brez... ... brez dela! 



ZGODBA 
O ZLATEM PIVU 
Zgodba sega skoraj 160 let nazaj, ko je 
1825. leta Franc Gayer v sezonskem 
času pričel variti pivo, ki je takrat za
doščalo za Laško in okolico. Dobrih šti-. 

rideset let kasneje je češki pivovarnar 
Larisch zgradil pivovarno z letno 
zmogljivostjo 10.000 hektolitrov. Na 
prelomu stoletja je bilo laško pivo že 
znano tudi daleč preko meja, saj so ga 
izvažali celo v Indijo in Egipt. 
Danes je pivovarna sodobno urejena in 
skoraj popolnoma avtomatizirana. 
Proizvodni postopek pa je ostal zvest 
stari pivovarski tradiciji, kar daje pri
ljubljenemu laškemu pivu značilno 
aromoin okus. 
Prijatelji laškega piva ZLATOROG 
poznajo poln okus tega piva, njegovo 
rezkost, grenkost in aromo. Harmoni
čen in prijeten okus piva ZLATOROG 
je tako tipičen, da nanj prisegajo šte
vilni zvesti potrošniki. 

V pivovarni Laško je zaposlenih 450 
delavcev. Po številu prodanih količin 
piva na zaposlenega spada pivovarna 
Laško med najuspešnejše pivovarne v 
Evropi. 

Č e p r a v je statistika za nekatere dolgo
časna, poglejmo nekaj številk: 
Med slovenskimi pivovarnami ima 
laška 42-odstotni delež, med jugoslo
vanskimi (30 pivovarn) pa 7-odstotni 
delež. Prodajno tržišče obsega področ
je Slovenije, hrvatsko Zagorje in Me-
djimurje, Reko z okolico, Dubrovnik 
in Beograd, 3 odstotke piva pa gre tudi 
v izvoz, in sicer v Italijo in Avstrijo. 

Statistika tudi kaže, da vsak Slovenec 
popije letno poprečno 82 litrov piva. 
Zato je razumljivo, da vsaka podraži
tev precej prizadene potrošnike. Poseb

no zadnja podražitev je zares »pogreni-
la« priljubljen okus piva. Vendar po
glejmo, kako pridemo do cene piva v 
trgovini. Končna prodajna cena pol-
litrske steklenice piva ZLATOROG 
EXTRA je 32,79 dinarjev. Od tega je 
delež: 
HP Pivovarna Laško 32,6 % 
odvisni stroški in marže 
trgovin 17,9 % 
vseh prometnih davkov 49,5 % 
Od ječmena do piva je dolga pot. Na tej 
poti je vključenih vrsta drugih proiz
vajalcev - od steklarn do proizvajalcev 
zamaškov. Nekatere surovine in izdel
ki pa tudi pogonsko gorivo so se v 
zadnjih sedmih letih podražili za več 
kot petkrat. 

Največje priznanje kvaliteti in okusu 
piva ZLATOROG dajejo prav potrošni
ki s svojo zvestobo. Prav tako pa so v 
pivovarni ponosni na domača in med
narodna priznanja, ki jih dobiva njiho
vo pivo na strokovnih ocenjevanjih. 
Doslej je laško pivo dobilo zlate meda
lje na SVETOVNEM IZBORU PIV V 
BRUXELLESU 1977 (dve medalji), 
1980, 1981 (dve medalji); srebrne 
1976, 1980 in 1981. 

Letošnja podeUtev zlatih medalj za 
kvaliteto na svetovnem izboru piva je 
bila v Rimu. Pivo ZLATOROG EXTRA 
13° je dobilo najvišje - zlato odličje. 
Tako je potrjeno tudi priznanje, ki ga 
dajejo potrošniki temu odličnemu pivu 
s svojo zvestobo. 

Pivo ZLATOROG EXTRA pa je tudi no
silec priznanja ZLATI ZMAGOVALEC 
BEOGRADA 1983. Na ocenjevanju 
kvalitete piva v Potrošniškem centru v 
Beogradu je dobilo to najvišje možno 
priznanje za vrhunsko kvaliteto. 

ZLATOROG EXTRA 







S E R V I S Z A P O P R A V I L O T E H T N I C 

O p r a v l j a m o : \ 

- SERVIS VSEH TEHTNIC IN 

- MONTAŽA: MOSTNIH , 
V A G O N S K I H , DOZIRNIH, 
TRAČNIH IN O S T A L I H 
TEHTNIC 

OB DNEVU REPUBLIKE ČESTITAMO VSEM 
DELOVNIM UUDEM (N OBČANOM! 

obrt celeia 
Prihodnje leto 
tudi v izvoz 

Celjska obrtna zadruga 
je na poti, da preseže le
tošnji plan za skoraj 30 
odstokov. T o nakazujejo 
tudi devetmesečni rezul
tati, ko se je celotni pri
hodek povečal za 21 od
stotkov, dohodek za 3 od
stotke in čisti dohodek za 
6 odstotkov. Ze ob devet-
mesečju so realizirali pla
nirani dohodek z 91 od
stotki. 

Uspeh poslovanja de
lovne skupnosti, ki šteje 
danes le 14 delavcev, in 
koordinira delo s 150 
obrtniki, je v tem, da so 
vložili vel iko truda pri iz-
terjatvi dolgov in pri izbi
ri kupcev. Kooperanti za
druge pa proizvajajo tiste 
izdelke, ki jih tržišče po
trebuje, pri storitveni de
javnosti pa se odlikujejo 
po tem, da se držijo rokov 
pri izvajanju in nenehno 
izpopolnjujejo kvaliteto 
storitev. 

Letos je obrtna zadruga 
stopila v akcijo, ki ji bo 
prihodnje leto omogočila 
vključevanje v direkten 
izvoz. Za sedaj kooperan
ti izvažajo le posredno, to
rej preko delovnih orga
nizacij, ki so naročniki 
njihovih izdelkov, pri

hodnje leto pa naj bi tudi 
sami izvažali. Druga nalo
ga, ki ji bodo prihodnje 
leto namenili posebno 
pozornost, je še večje po
vezovanje z združenim 
delom na kooperantskih 
osnovah. 

V celjski obrtni zadrugi 
ocenjujejo, da bi za še 
boljše delovne rezultate 
potrebovali več delavcev. 
Temelj dela zadruge je v 
koordiniranju poslovnih 
zadev posameznih koope
rantov. Delo sloni na indi
vidualnih pogovorih, saj 
vsak obrtnik prihaja v za
drugo z lastnim izdelkorn 
in s specifičnimi proble
mi, ki jih lahko rešuje za
druga z močno strokovno 
kadrovsko zasedbo. Ver
jetno pa več delavcev tu
di prihodnje leto ne bodo 
mogli zaposliti, čemur 
botruje dejstvo, da še ve

dno gospodarstvo nima 
pregleda nad pogoji go
spodarjenja v prihod
njem letu. 

T o pa ni edini problem. 
Zadruga si s številnimi 
samoupravnimi sporazu
mi z večjimi delovnimi 
organizacijami zagotavlja 
reprodukcijski material 
za kooperante, vendar še 
vedno ostaja problem su
rovin iz uvoza in pa tistih 
surovin, ki se tudi sicer 
na domačem tržišču težje 
dobijo. 

Zadnja leta se je ustavi
lo tudi večanje števila 
kooperantov. Razlogi so v 
tem, da se je po vsej Slo
veniji povečalo število za
drug, več je kooperant
skih mrež pri posameznih 
trgovskih delovnih orga
nizacijah in ne nazadnje 
se tudi število obrtnikov 
bistveno ne povečuje. 
Vzroki so predvsem v 
tem, da se vprašanje sta
tusa obrtnikov še prepo
časi rešuje. Ostajajo še 
naprej odprta vprašanja 
okoli davčne politike,, 
prepovedi uvoza opreme 
in vprašanje deviz. 

V šestih letih, odkar je 
ustanovljena celjska za
druga, se je pokazalo, da 
je upravičen obstoj te or
ganizacije odvisen tudi 
od sistemskih rešitev, ki 
jih bo potrebno čim prej 
ustrezno rešiti v širši 
družbeni skupnosti. 

VSEM DELOVNIM UUDEM, OBČA
NOM, POSLOVNIM PARTNERJEM IN 
ČLANOM ZADRUGE ČESTITAMO OB 
DNEVU REPUBLIKE! 



Skladiščno transportni center Ceije 
posodablia telinologijo sltladiščenja 

Letos so se v celjskem 
Skladiščno-transportnem 

centru ubadali z dokajšnji-
mi problemi pri vzdrževa
nju mehanizacije in v ta r a 
men uredili kanalno rampo 
za manjša popravila svojih 
viličarjev. Tudi za takšna 
opravila so njihovi delavci 
usposobljeni, hkrati pa lah
ko zmanjšajo stroške vzdr
ževanja oziroma popravila 
in še hitro popravijo, kar je 
treba. Prav tako jim je 
uspelo dokončno popraviti 
streho nad halo A, ki je bi la 
že precej dotrajana. Na 
splošno skladiščnih zmog
ljivosti niso širili, pač pa so 
izboljšali transportno in 
skladiščno tehnologijo - po
seben sistem prilagodljivih 
palet in regalni sistemu, ki 
omogoča skladiščenje blaga 
v višino 7,5 metra. 

Z nekaterimi proizvajalci 
so se uspeli dogovori t i za po
sebne načine skladiščenja 
njihovega blaga, kot na pri
mer s Steklarno Boris Kidr ič 
v Rogaški Slatini, prav tako 
so razširili krog svojih skla
diščnih porabnikov. 

Celotni prihodek so v ob
dobju devetih mesecev letos 
v primerjavi z lani povečali 
za devet odstotkov, sam pre-
tovor blaga pa je bil večji za 
pet odstotkov. Pr i tem je tre
ba poudariti, da se je bistve
no povečala količina lažjih 
blagovnih skupin, ki pa so 
zahtevale tudi ustrezne povr
šine oziroma skladiščno pro
stornino, sicer bi bilo to po
večanje še večje. 

Se vedno je opazno občut
no manjšanje carinskega 

blaga zaradi omejenega uvo
za, letos pa se je problemom 
bolj urejenega integralnega 
transporta pridružilo še po
manjkanje vagonov. T o je si
cer tudi posledica preusme
ritve cestnih transportnih 
pošiljk na železniške tire, za 
kar železnica glede na potre
be razpolaga s premalo va
goni. 

Vse vel ike količine blaga 
še vedno sprejemajo » v vre
čah« in po dogovorih z de
lovnimi organizacijami sami 
opravijo potrebno paletizaci-
jo,jDalete pa si izmenjujejo. 

Z e iz tega podatka je razvi
dno, da kaj bistveno spodbu
dnega za razvoj integralnega 
transporta na celjskem ob
močju in tudi širše, ne more
mo reči, da so transportni in 
skladiščni stroški v večini 
delovnih organizacij še ve
dno večinoma prikrita »lede
na gora« in, da se sodobna 
spoznanja transportne in 
skladiščne znanosti v praksi 
slabo uveljavljajo. 

Morda bo kaj zaleglo delo 
delovne skupine pri celj
skem društvu ekonomistov, 
ki se s svojo društveno in 

strokovno naravnanostjo vse 
bolj vključuje v zahtevna in 
zamotana vprašanja pre
strukturiranja celjskega go
spodarstva. 

In kakšne načrte imajo v 
Skladiščno-transportnem 

centru Celje za prihodnje 
leto? 

Predvsem bi radi dokupili 
regalni viličar in tako nada
ljevali s posodabljanjem 
strojne in tehnološke opre
me in uredili prostor za od
prto deponijo blaga, ki ne za
hteva posebnih pogojev za 
čuvanje. 

Poseben sistem palet omogoča večjo prilagodljivost skladiščne tehnologije glede na 
vrste blaga 

Sodobni regalni sistem omogoča skladiščenje različnega 
blaga tudi do višine 7,5 metra. 

STC Celje čestita vsem delovnim 
ljudem in poslovnim sodelavcem 
Dan republike - 29. november 

»Elelctrosignai« utripa s časom 
Dejavnost Elektrosig-

nala Celje, te enovite de
lovne organizacije s 135 
zaposlenimi, je izredno 
razv^ejana. Tu je široko 
področje izvajanja elek-
troinstalacijskih in elek-
tromontažnih del za po
trebe industrije, gradbe
ništva, stanovanjske in 
komunalne gradnje in 
občanov. Vsa ta dela 
opravlja Elektrosignal v 
glav^nem na območju Ce
lja, v zadnjem času pa v 
sodelovanju s Klimo po 
Jugoslaviji, s Hidromon-
tažo iz Maribora pa na
stopa tudi na tujem trži
šču. Vsem tem dokaj za
htevnim opravilom je 
kolektiv kos tudi po za
slugi dobre kadrovske 
strukture zaposlenih, saj 
imajo poleg dveh stro
kovnih delavcev z viso
ko izobrazbo več elek
trotehnikov, delavcev z 
visoko kvalifikacijo s te
ga področja in kvalifici
ranih delavcev. Posebno 
pozornost namenjajo 
razvoju projekti ve v 
sklopu elektroinstalacij-
ske dejavnosti. 

Prav na področju elek-
troinštalacijskih in elek-
tromontažnih del dobro 
sodelujejo z drugimi 
celjskimi organizacijami 
združenega dela: Klimo, 
Libelo, Emom, Železar
no, SIP-om, Aerom ter s 
številnimi gradbenimi in 
drugimi organizacijami. 

"Uspešno se povezujejo 
tudi z Zlatarno Celje. 
Prizadevajo si, da bi 
povsod, kjer izvajajo in-

vestitorska dela, prevze
li kompletno izvajanje 
elektro del. V Celju pa 
ima Elektrosignal tudi 
pooblastilo za vzdrževa
nje in izgradnjo celotne 
semaforizacije. Enako 
uspešno se ta kolektiv 
uveljavlja tudi pri mon
tažah in vzdrževanju 
varnostnih naprav. Pri 
Elektrosignalu so uspeli 
osvojiti izdelke male 
električne cestno pro
metne signalizacije, iz
delavo varnostnih cen
tral, izredno zanimiv pa 
je izdelek za vklapljanje 

termoakumulacijskih 
peči in bojlerjev v času 
nižje tarife BO-2 (na sli
ki). Na ta lastni proizvod 
so v času, ko na vseh 
koncih varčujemo z 
energijo, lahko upravi
čeno ponosni. Naj vam 
ga nekoliko podrobneje 
predstavimo: 

BO-2 je naprava , ki v 
času nižje tarife samo
dejno vk lap l ja oziroma 
izklaplja tokokroge na 
katere so preko vtičnic 
vezani porabniki kot 
so: bojler, pralni stroj, 
pomivaln i s tvoj . . . 
Opremljena je s pre
k lopnim stikalom, ki 
omogoča vk lop porab
nikov tudi v času višje 
tarife. Vk lop naprave 
signalizira rdeča kon
trolna lučka, vk lop niž
je tarife pa zelena. N a 
p r a v a je konstruirana 
tako, da se lahko monti
ra na vsako razdeli lno 
ploščo, ki je opremljena 
s klasičnimi varovalka

mi T Z , U Z ali E Z , in si
cer tako, da se ustrezne 
varova lke odstranijo in 
se jo montira v ta pro
stor. Lahko pa jo je pri
trditi tudi na zid v bliži
ni razdeli lne ali meril
ne omarice. Vsekakor 
pa mora pri montaži so
delovati rajonski moj
ster. B lokirnik odjema 
BO-2 meri 
220 X 96 X 85 mm. 

Zanimiva je in prav 
gotovo bo na tržišču 
kmalu zelo iskana tudi 
naprava za samodejno 
vklapljanje vodovodne 

armature in avtomatskih 
izplakovalnikov (pisoar-
jev), kar pri Elektrosig
nalu izdelujejo za potre
be Livarne. Med izdelki 
velja omeniti še elektro-
razdelilne in komandne 
omare za potrebe lastne 
montaže in zunanje na
ročnike. 

Pri Elektrosignalu, s 
sedežem na Lavi 6 v Ce
lju, si nenehno prizade
vajo stopati v korak s ča
som, zato v razvoj uvaja
jo nove in nove zanimive 
programe maloserijske 
proizvodnje. 

Blokirnik odjema BO-2 

Ob Dnevu republike kolektiv Elek-
trosignala iskreno čestita vsem de
lovnim ljudem in občanom in svojim 
poslovnim partnerjem. 
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Celjski Toper avstrijski smučarski reprezentanci 
Delovna organizacija Toper je že nekaj časa član avstrijskega ski poola. K o t vsako leto je 

bila tudi letos podeli tev opreme avstrijski smučarski reprezentanci v Schladmingu, kjer je 
sodeloval tudi Toper z rokavicami, ki jih izdeluje njihova tovarna Topsport v Pliberku. 
Reprezentantje že ves čas nosijo topsportove rokavice in so z njimi zelo zadovoljni. Na tej 
podelitvi opreme je kot predstavnik Topra sodeloval Dominko Uršič. M e d drugim se je 
pogovarjal tudi s Hansom Ennom (na sliki), ki mu je povedal, da je na olimpiado odlično 
pripravljen, da mu je olimpijska proga za veleslalom všeč, tako da komaj čaka, da se bo 
olimpiada začela. Pohval i l je tudi organizatorje olimpiade in pozval vse svoje navijače iz 
Slovenije, naj se mu pridružijo v Sarajevu in j im poslal lep pozdrav. (Foto: Edi Masnec) 

B A R B A R A DE2NAK., 

Padel je trofejni divji prašič 
Nedeljski lov se je za člane L o v s k e družine Prebold končal zelo uspešno. V Mariji Reki je 

Miran Vedenik ustrelil divjega prašiča. P len je tehtal 151 kg. K o t je povedal srečni lovec, je 
to izredno vel ik primerek, prava lovska trofeja. Zanimivo pa je še to, da je bil prašič brez 
spodnjega dela zadnje leve noge in se je po prepričanju lovcev tak skotil, lahko pa se mu je 
primerila tudi kakšna nesreča, ko je bil še zelo mlad. 
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Iz neumne dupline 
neumen veter piha 
V občini so znali pomagati Begovim 

v Rogatcu, na številki 10, 
živita zakonca Jožefa in An
drej Beg. V to malce nena
vadno skupnost pa sodi še 
Terezija Prah, Jožefina se
stra in Andrejeva svakinja. 
Vegasta slamnata streha 
njihovega doma se menda 
prav po čudnem naključju 
do danes še ni sesula, in sre
ča je morala imeti prste 
vmes, da se, ob sajastem og
njišču, kakršnega imajo, 

Po starem... 

streha še ni vžgala. Tudi 
zadnji dve od petih krav ni
sta žalostno smrt storili, 
kot je bilo pričakovati še le
tošnjega marca, ko smo bili 
prvič na obisku pri Bego-
vih. 

Takrat smo pisali o živini, 
ki v hudem mrazu in lakoti 
poginja, in o ljudeh, ki se j im 
enako slabo piše. Domača 
modrost pravi, da iz neumne 
dupline neumen veter piha, 
iz B e g o v e pa bolj kot ne
umen, piha veter brezdelja, 
ob alkoholu glavni krivec za 
revščino, ki ji zlepa ni najti 
primere. Toda Begovi so 
vendarle tu, rhed nami! Zato 
se j im obetajo boljši časi, če 
ne vel iko boljši pa vsaj var
nejši ob domačem ognjišču 
pod novo streho. 

O n e k e m pos lans tvu 
o revščini, nesrečah, tra-

gedijeih, je nehvaležno pisati. 
Ob tem se je treba upirati 
čustvom, ki te prevevajo, da 
potem kdo, ob prebiranju za
pisanega ne očita teženj po 
senzacionalnosti in dvigu 
naklade časnika. Resnica pa 
je ta, da ima ob takšnem pi
sanju vsaj večina novinarjev 
pred sabo en sam namen in 
cilj: prikazati, opozoriti na 
problem, vse ostalo pa je po
tem v rokah tistih, ki želijo, 
morejo in morajo problem 
rešiti. In največje zado
voljstvo novinarja je, če izve, 
da njegovo pisanje ni bilo se
bi namen. T o je edino pravo 
plačilo za njegovo delo, edi
na prava potrditev v njego
v e m poslanstvu. 

V obč in i Šmar je se 
le pr iče la akc i ja 

Begovi se bodo kmalu pre
selili v novi dom. Res da to 
ni prava, zidana hiša. Baraka 
je, takšna, kakršna je po po
tresu na Kozjanskem kar lep 
čas služila številnim druži
nam, ki .so ostale brez strehe 
nad glavo. 

Pristojni v skupščini obči
ne Šmarje pri Jelšah so, sku
paj s predstavniki krajevne 
skupnosti Rogatec, takoj 
krenili v akcijo. Razstavljeno 

barako, ki jo je odstopila ob
činska stanovanjska skup
nost, so prepeljali iz Mestinja 
v Rogatec, Begovi so izkopa
li jamo za temelje, njihovi so
sedje Grosek, Per, Tepeš, 
Krneža in še kdo pa so po
magali pri sestavljanju in po
stavitvi barake. Vel ik del 
sredstev za gradbeni mate
rial in prevoze je zagotovila 
občinska skupščina iz skla
da družbene pomoči , del pa 

je primaknila še. krajevna 
skupnost Rogatec. Prihod
nje leto bodo Begovi dobili 
nemara še elektriko, če se 
bodo potrudili prispevati 
vsaj skrom.en delež. Upanje 
za to je skrbnik, ki j im ga je 
dodelila občinska služba so
cialnega skrbstva. Obe oši-
Ijeni buši so morali Begov i 
prodati na dražbi, s tem pa j p 
tudi trpinčenje živine kon
čano. ' 

O ci l ju c i v i l i z a c i j e 

Vse se je torej dobro izte
klo. Vprašanje je, če se Bego-
vi vsega tega, zlasti pomoči 
družbene skupnosti, katere 
člani so, dovolj zavedajo. 
Vse tako kaže, da so najbolj 
zadovoljni ljudje v šmarski 
občinski skupščini, pa v kra
jevni skupnosti Rogatec, de
lavci občinskega socialnega 

skrbstva, Begovi sosedje in 
še kdo. Opravili so eno tistih 
nalog, ki nam jo vsem nalaga 
naša morala, solidarnost, 
človečnost, ki bi marsikje! 
gotovo padla na preizkusu.' 
Na koncu konca, je nekoč^ 
dejal Alex is Carrel, franco-| 
ski književnik, cilj civilizaci
je ni napredek i^nanosti in 
otrojev, temveč človeka. 

M A R J E T A A G R E Z 

...m po novem 


